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1- بدون تردید امروز یکی از اصول اساســی و نکات کلیدی در مســیر رشــد و 
توسعه اقتصادی جوامع، توجه به پتانسیل ها و ظرفیت های بالقوه و نهفته در آن 
جامعه می باشد که در ادبیات اقتصادی از آن تحت عنوان »مزیت های نسبی« یاد 
می شود، چرا که برنامه ریزی اقتصادی بر مدار »مزیت ها« می تواند رشد و توسعه 
منطقی و پایدار را برای هر جامعه ای به دنبال داشته باشد. در همین راستا، یکی 
از مزایا و موهبت های طبیعی ایران، وجود منابع غنی معدنی عنوان می شــود. بر 
اســاس آخرین مطالعات و اکتشــافات زمین شناسی انجام شده، ایران دارای 68 
نوع ماده معدنی گوناگون با ذخیره 57 میلیارد تن )37 میلیارد تن ذخیره قطعی 
و بقیه احتمالی( می باشــد و در جمع 10 کشــور غنی معدنی جهان جای دارد. بر 
اساس گزارش های وزارت صنعت، معدن و تجارت شمار معادن فعال کشور بیش 
از 5400 معدن و ارزش ذخایر فعلی معادن ایران بیش از 700 میلیارد دلار اعلام 
شــده و این در حالی اســت که پیش بینی می شــود حجم و ارزش ذخایر معادن 
کشور، در صورت رفع چالش ها و تنگناها و با اتمام عملیات اکتشاف در سال های 
آتی بین 40 تا 50 درصد افزایش یابد. از این رو، ظرفیت ها و پتانسیل ها و ذخایر 
خوب معدنی در کشــور از یک ســو و وجود ارزش افزوده بسیار بالا از سوی دیگر، 
موجب شده بخش معدن و صنایع معدنی بتواند نقش مهمی در رشد تولید ناخالص 
داخلی، اشتغال زایی، افزایش درآمد سرانه و حتی محرومیت زدایی و گسترش رفاه 

اجتماعی به ویژه در نقاط دوردست ایفا نماید.
2- در دوره ششم مجلس شورای اسلامی، قانون » تمرکز امور صنعت و معدن و 
تشکیل وزارت صنایع و معادن« در تاریخ 1397/10/06 مصوب و  سازمان توسعه 
و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران) ایمیدرو( ، به منظور رفع نیاز کشــور به 
محصولات و فرآورد ه های معدنی با تاکید بربهینه سازی نظام اقتصادی کشور در 
بخش معادن و صنایع وابسته و همچنین اعمال نظارت بر استفاده از ذخایر معدنی 
و بهره برداری صحیح و موثر از آنها تشکیل شد. به موجب ماده 6 این قانون هدف 
از تاســیس این سازمان بررسی، تهیه و اجرای طر ح های احداث، توسعه، تجهیز 
و نوســازی صنایع تولیدی متالورژی، اســتخراج و فرآوری مواد معدنی و اجرای 
طر ح های اکتشــافی تعریف و مقرر شد این سازمان طبق قانون تاسیس سازمان 
گسترش و نوسازی صنایع ایران و اساسنامه و مقررات آن اداره شود. تا پیش از آن 
تاریخ، امور مربوط به معادن ایران، زیر نظر »شــرکت ســهامی کل معادن ایران » 
اداره می شد که بر اساس تبصره ذیل همین ماده منحل و کلیه امکانات، اعتبارات، 
تعهدات، اموال و دارایی ها و کارکنان آن عینا به سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایران منتقل شــد. در اجرای قانون فو ق الذکر، ســازمان ایمیدرو 
تشکیل و فعالیت خود را از دوازدهم اردیبهشت ماه سال 1380 آغاز کرد. ریاست 

هیات عامل این سازمان، به عنوان معاون وزیر منصوب می شود.
هیات دولت در اجرای بند »الف« ماده 4 قانون برنامه ســوم توســعه اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی جمهوری اسلامی ایران و براساس مصوبه شماره 1586 / ت 
24246  مورخ 1381/01/21   و اصلاحیه بعدی، ســازمان ایمیدرو را به عنوان 
یکی از شــرکت های مادر تخصصی وزارت صنایع و معادن وقت تعریف و حدود 
50 شــرکت صنعتی و معدنی را به عنوان شــرکت های زیرمجموعه این شرکت 
مادر تخصصی تعیین و ابلاغ کرد و عملا با مصوبه اخیرالذکر ایمیدرو  وارد مرحله 

جدیدی از حیات خود شد.
3- موضوع فعالیت ســازمان ایمیدرو طبق اساسنامه، مشارکت واقدام دربررسی 
و تعیین خط مشی کلی، سیاست های اصلی، تهیه برنامه فعالیت ها، گزارش های 
مقدمات فنی، اقتصادی و طر ح های جامع در زمینه اکتشــافات، اســتخراج مواد 
معدنی، فرآوری این مواد تا محصول نهایی و همچنین احداث و توســعه و تجهیز 
و نوســازی واحدها و مجتمع های معدنی و صنعتی از طریق مدیریت، مشــارکت 
و ســرمایه گذاری و بهره برداری از طرح ها و واحدهای تابعه و وابســته و ایجاد 
شرکت های پیمانکاری عمومی و مشاوره ای، طراحی، مهندسی،ا جرایی، بازرگانی، 
آموزشــی، تحقیقاتی، خدماتی مورد نیــاز، هرگونه صادرات و واردات محصولات 
معدنــی و صنعتــی و تجهیزات مربوطه و ســایر کالاها، تامیــن خرید و فروش 
تکنولوژی، آموزش مدیران و کارکنان ســازمان و واحدهای تابعه و واگذاری این 
واحدها به اشخاص حقیقی و حقوقی و دولتی و خصوصی، انجام کلیه فعالیت های 
اقتصادی، مالی، اعتباری، بازرگانی، خرید وفروش سهام و اوراق مشارکت و سایر 
اوراق بهادار،ســپرده گذاری، اخذ و تامین اعتبارات مورد نیاز سازمان و واحدهای 
تابعه و وابسته از بانک ها و سایر منابع داخلی و خارجی و اعطای وام و اعتبار و کلیه 
عملیاتی که به طور مستقیم یا غیرمستقیم به فعالیت های سازمان مربوط است. 
4- با گذشــت بیش از 17 ســال از تشکیل و فعالیت ایمیدرو به عنوان بزرگترین 
ســازمان مادر تخصصی بخش معدن وصنایع معدنی در کشور، اکثر کارشناسان  
و مدیــران ایــن بخش بر این باورند که دوران فعالیت این ســازمان دارای فراز و 
نشیب های بسیاری بوده است که ریشه در عوامل گوناگون دارد. در میان عوامل 
تاثیرگــذار بر عملکرد و جایــگاه ایمیدرو، می توان تغییرات پی درپی و عمر کوتاه 
مدیریت ارشد این سازمان )به ویژه در برخی دولت ها( به عنوان یک عامل اصلی 
نام برد. شــاهد مدعا اینکه طی حدود 17 ســال فعالیت این سازمان، تا کنون 13 
رییس یا بعضا سرپرست برای این سازمان منصوب شده و این واقعیت حاکی از آن 
است که میانگین عمر روسای ایمیدرو تنها یک سال و چندماه می باشد. با توجه 
به وابستگی شدید عملکرد سازمان ها در کشور ما به روسای آنها، عمر بسیار کوتاه 
روســای ایمیدرو به ویژه در دولت احمدی نژاد، یکی از عوامل منفی تاثیرگذار بر 
این ســازمان بوده است و در برخی مقاطع همانند شستا )شرکت سرمایه گذاری 
تامین اجتماعی( به سازمانی کاملا سیاسی و به دور از اهداف  و رسالت اولیه تبدیل 
گردید و بالتبع جایگاه آن در ارکان سیاســت گذاری و تصمیم گیری در کشــور 
بسیار متغیر بوده است. موضوع واگذاری  سهام ایمیدرو در شرکت های صنعتی 
و معدنی که در ابتدا به بیش از 50 شــرکت می رســید و اکنون به تعداد انگشتان 
دست تقلیل یافته و از سهام مدیریتی اکثریت به سهام خرد و اقلیت تنزل یافته 
اســت و همچنین ضعف شــدید تجهیز منابع و عدم تخصیص منابع مالی لازم از 
عوامل دیگری هســتند که موجب تضعیف عملکــرد و جایگاه ایمیدرو به عنوان 

متولی توسعه بخش معدن و صنایع معدنی در کشور شده است.
از سوی دیگر برخی اختلافات و ناهماهنگی های مدیریت ایمیدرو با معاونت امور 
معدنی وزارت متبوع در مقاطعی از زمان، موجب ورود به مســایل حاشــیه ای و 
دور شدن از اهداف و ماموریت های اولیه ایمیدرو شده و این سازمان را از رسالت 

خطیری که بر عهده دارد غافل نموده و دور نموده است.

نعمت اله شهبازی
مدیرمسوول

ایمیدرو
 سازمان توسعه محـور

سرمقاله
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مهدی کرباسیان 

) 1392/06 الی 1397/07(

امیر امینی  

) 1391/12 الی 1392/06(

وجیه الله جعفری 

) 1390/12الی 1391/03(

حسن پلارک  

)1389/05 الی 1390/01(

خدامراد احمدی   

) 1390/05الی 1390/10(

محمدمسعود سمیعی نژاد  

)1390/01الی 1390/05(

احمدعلی هراتی نیک  

) 1384/06 الی 1389/05(

عبدالحسن مهنما   

)1379/11 الی 1381/02(

ایرج پورحسین اکبریه 

  ) 1384/05 الی 1384/06(

مصطفی موذن زاده

  )1381/02 الی 1384/05(

خداداد غریب پور

 )1397/09 تا کنون(  

 17سـال 
13 رییس  نگاهی به ایمیدرو

 از تولــد تا کنون
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وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: سرمایه گذاری در بخش معدن و صنایع 
معدنی، جزو اولویت های ایمیدروست.

 به گزارش روابط عمومی ســازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
ایران، رضا رحمانی در مراســم معارفه و تکریم رییس هیات عامل ایمیدرو 
با بیان این مطلب اظهار داشــت: در دوره جدید، یکی از ضرورت ها، توجه به 
سرمایه گذاری است و از دلایل انتخاب آقای غریب پور، همین موضوع است 
به همین ســبب از همه همکاران انتظار داریم در بخش ســرمایه گذاری به 

طور جد پیگیری کنند.
وی افزود: طی 5 ســال گذشــته، حدود 23 میلیارد دلار در حوزه معدن و 
صنایع معدنی ســرمایه گذاری شده که آثار آن در دوره تحریم از جمله ارز 
حاصل از این واحدها، گویای این ســرمایه گذاری هاست. وی ادامه داد: هر 
چند پس از برجام، اقداماتی را برای ورود ســرمایه گذار خارجی شروع کرده 
بودیــم اما اکنون در بخش معدن و صنایع معدنی، ضرورت بیشــتری برای 

سرمایه گذاری خارجی است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: با ارزیابی های صورت گرفته، بخشــی از 
ســرمایه گذاران آماده ورود به کشور هستند که باید برای این کار، سازو کار 

درستی تدوین کنیم.
حفظ وضع موجود و ایجاد اشتغال

رحمانی با بیان اینکه یکی از وظایف فعلی و مورد تاکید مقام معظم رهبری 
و رییس جمهــوری، حمایت از کالای ایرانی، ایجاد اشــتغال و حفظ وضع 
موجود اســت، گفت: برای این کار، ســاختار ایجاد کردیم و به طور مرتب، 
پیگیری های لازم را انجام می دهیم که این اقدام به گفته مقام معظم رهبری، 

کار جهادی است.
وی افزود: در این شــرایط اقتصادی که مورد هجمه غرب قرار گرفته ایم، هر 
کس در هر جایی که قرار دارد می تواند این کار را انجام دهد و نیاز به ابلاغیه 

و بخشنامه هم نیست. حفظ وضع موجود از تامین مواد اولیه تا سایر شرایط 
را در بــر می گیرد. بخش دیگر، تنظیم بازار و تامین نیازهای مردم اســت و 

نباید بگذاریم برای مردم مشکل ایجاد شود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره بــه اینکه از جمله کارهای زیربنایی، 
توجه به حوزه معدن و صنایع معدنی است، تصریح کرد: همه اذعان دارند که 
این حوزه، ســهم و نقش قابل توجهی در اقتصاد دارد. وجود منابع خدادادی 
معدنی و متنوع، جزو پتانسیل های این کشور است که البته بر اساس آمارها، 

این سهم در اقتصاد پایین است.
وی ادامــه داد: اگر در بخش صنایع پایین دســتی کار کنیم، اثرات تحریم 
کمتر می شود. تولید ملی باید توســعه و تقویت شود و سهم صنایع معدنی 

بیشتر شود.
تعریف 10 پروژه در وزارتخانه

رحمانی با بیان اینکه 10 پروژه در وزارتخانه تعریف شده است، گفت: از این 
تعداد، 2 مورد شامل زنجیره فلزات اساسی و توسعه معادن کوچک است. وی 
یادآور شــد: در بخش فولاد، پیشتر 120 میلیون تن ظرفیت تولید داشتیم 
کــه این رقم اکنون از 205 میلیون تن گذر کرده اســت. وی در عین حال 
تاکید کرد: قرار اســت طی 2 سال آینده، بخشی از زنجیره کامل و با برنامه 

ریزی ها متوازن تر شود.
وی ادامه داد: توســعه معادن کوچک می توانــد در محرومیت زدایی نقش 
ایفا کند. اکنون ظرفیت تولید مس داریم اما کمبود کنســانتره داریم که با 

حمایت معادن کوچک می توانیم این مشکل را برطرف کنیم.
ضرورت انجام اکتشافات عمقی

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه یکی از دیگر از اولویت های ما، توجه 
به بخش اکتشاف است، گفت: در گذشته اکتشافات حداکثر در حد ژئوفیزیک 
هوایی بوده است اما در این حوزه برنامه داریم و باید به سمت اکتشافات عمیق 

رحمانی در آیین معارفه رییس جدید ایمیدرو:

 سرمایه گذاری در بخش معدن و صنایع معدنی 
جزو اولویت های ایمیدروست
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خداداد غریب پور رییس جدید هیات عامل ایمیدرو گفت: یک چهارم از 
ارزش بازار سرمایه ایران متعلق به بخش کانی های فلزی و فلزات اساسی 
اســت و این امر نقش رهبری ایمیدرو در فراهم کردن شرایط توسعه را 

پررنگ تر می کند.
غریــب پور که در آیین معارفه و در حضور وزیر صنعت معدن و تجارت، 
رییس کمیته معدن مجلس و رییس ســازمان نظام مهندســی معدن و 
همچنین جمعی از روســای تشــکل ها، مدیران شرکت های این حوزه و 
بازار سرمایه سخن می گفت،  تصریح کرد: آمار به روز شده نشان می دهد 
نیمی از ارزش 627هزار میلیــارد تومانی بازار بورس متعلق به دو گروه 
کانی های فلزی و فلزات اساســی و نیز بخش پتروشیمی است و این رقم 

به غیر از سهم سیمان در بازار سرمایه است.
وی ادامــه داد: فلزات اساســی به رغم اینکه ســهم 15درصدی در بازار 
بورس دارند اما معادل 23 درصد حاشیه سود را به خود اختصاص داده اند 

که 8 درصد بیش از سهم بازار آن هاست.
به گفته غریب پور، از 45هزار میلیارد تومان از سود بازار سرمایه، 16هزار 
میلیارد تومان متعلق به حوزه فلزات اساســی است. همچنین 33 درصد 

از سود نیز در اختیار بخش کانی های فلزی است.
رییس هیــات عامل ایمیدرو خاطر نشــان کرد: به طــور کلی بین 60 
تا 70هــزار میلیارد تومان از ارزش بورس متعلــق به کانی های فلزی و 
فلزات اساسی اســت که این امر اهمیت جایگاه ایمیدرو را در اقتصاد به 

عنوان سازمانی پیشرو که نقش توسعه ای و تسهیل کنندگی دارد، نشان 
می دهد.

ایجاد زیرساخت برای توسعه
وی یکی از وظایف ایمیدرو را ایجاد زیرساخت برای توسعه بخش معدن 
و صنایع معدنی عنوان کرد و گفت: همکاری با بخش خصوصی و تعامل 

نزدیک با فعالان این بخش از وظایف این سازمان توسعه ای است.
غریب پور به دو وظیفه "توســعه ای" و "توانمند سازی" ایمیدرو اشاره 
کرد و اظهار داشت: باید خلق ثروت به نحوی انجام شود که آحاد جامعه 

از آن بهره مند شوند.
وی تاکید کرد: اگرچه ایجاد اشتغال عملی بزرگ و حیاتی است اما حفظ 

اشتغال مقدم بر توسعه آن است.
سازمانی نمونه تحویل گرفته ام

غریب پور با ابراز خرســندی نسبت به انتخاب ایمیدرو به عنوان سازمان 
نمونه و برتر دولتی گفت: از دکتر کرباســیان که طی ســال های گذشته 
توانســت رهبری پروژه های بزرگی همچون اکتشاف 270هزار کیلومتر 
مربعی،  توســعه ســنگان و ... را بر عهده گرفته و به انجام رساند تشکر و 

افتخار می کنم که سازمانی برتر و شکوفا را تحویل گرفته ام.
وی در عین حال با تشــکر از ملارحمان در دوره سرپرستی ایمیدرو، به 
برنامه های آتی این سازمان اشاره و تاکید کرد: سنگان که وظیفه تامین 
17.5 میلیون تن کنسانتره سنگ آهن را برای شرکت های سرمایه گذار 

پیش رویم که ظرفیت های بی نظیری کشــف خواهد شد. پس از دستیابی به 
نتایج تا 2 سال دیگر، می توانیم صنایع معدنی را به پیش بریم.

وی افزود: اکنــون 400 محدوده امیدبخش داریم کــه حداقل 2-3 معدن 
همچون معادن مگا ســایز داریم که معتقدم بیش از این تعداد خواهند بود. 
در این بخش، ســازمان ها و شرکت های ذینفع باید با هم هماهنگ باشند و 

بین آنها هم پوشانی ایجاد شود.
رحمانی گفت: در زیرساخت ها، بنادر و تخلیه و بارگیری مواد و نیز صادرات،  
شــاهد نبود توازن هستیم. البته کارهایی در کشور انجام می شود و بر اساس 

جلسه امروز با وزیر راه، قرار شد نقشه ها را با هم تطبیق دهیم.
وی افزود: یکی از معضلات کشــور، طولانی شدن پروژه هاست در حالی که 
اجرای پروژه سنگان طی 32 ماه، به گفته آقای جهانگیری، غرورآفرین بود. 
رحمانی افزود: یکی از ضرورت های دیگر در بخش معدن، ورود فناوری های 

جدید و استارتاپ هاست.

تاکید بر اجرای نقشه راه معدن و صنایع معدنی
وزیــر صنعت، معدن و تجارت خاطرنشــان کرد: نقشــه راه معدن و صنایع 

معدنی مصوب و ابلاغ شده و ما متعهد و مصر به اجرایی شدن آن هستیم.
وی در ادامــه گفت: بدون تردید، در دوره جدید، مبنای کار باید تشــکل ها 
باشــد. از تفویض اختیار به استان ها و تشکل ها درهر کجا که قابل واگذاری 
باشــد اســتقبال می کنیم. همچنین، در شــرایط تحریم و مقابله با تهاجم 

دشمن باید به مردم اعتماد کنیم.
اولویت اجرای پروژه های نیمه تمام

رحمانی با تاکید بر اجرای پروژه های نیمه تمام و اقتصاد مقاومتی بالای 60 
درصد پیشــرفت، گفت: برای این پروژه ها، ردیف یارانه و تسهیلات بانکی در 

نظر می گیریم.
وی افزود: در حوزه ایمیدرو، پروژه های نیمه تمام باید اولویت داشته باشد تا 

بخش عمده آنها طی سال های 98-99 به بهره برداری برسد.

غریب پور رییس هیات عامل ایمیدرو :

 یک چهارم بازار سرمایه در اختیار 
کانی های فلزی و فلزات است
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برعهده گرفته، نیاز به استخراج 40 میلیون تن سنگ آهن دارد که کاری 
بزرگ است و به ساختاری دقیق نیاز دارد.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: صنعتی که 23 درصد حاشیه 
ســود بازار سرمایه را در اختیار دارد برای ادامه فعالیت ها، نیاز به توسعه 

زیرساخت و اکتشاف دارد.
به گفته وی، تسهیل صادرات، تعامل با بخش خصوصی و صادرکنندگان 
و جلوگیری از اقدامات شــتاب زده از اهم روش های مدیریتی این بخش 

به شمار می آید.
غریــب پور بهره گیری از شــرکت های بزرگ بــرای افزایش ظرفیت ها 
و توســعه این بخــش را ضروری خواند و عنوان کرد: مســیر پیش رو با 
نقشــه راه معدن و صنایع معدنی که حاصل کار جمعی ایمیدرو، بخش 

خصوصی، مجلس،  دولت و وزارت صنعت معدن است، طی خواهد شد.
الگوی مدیریتی

وی دربــاره منــش مدیریتی خود گفت: حرمت نهادن بــه افراد اولویت 
نخســت من در مدیریت است، پس از آن 4 شعار را همواره در مدیریت 
اجرایی کرده ام که شــامل پاســخگو بودن، انجــام کار تیمی و توجه به 

مسوولیت اجتماعی و انجام درست کار درست است.
برنامه ها به ساختار نیاز دارد

غریــب پــور پاســخگویی و انجــام کار تیمــی را از ارکان تاثیرگــذار 
مدیریتی خواند و گفت: بســیار ســخنانی زیبا درباره موضوعات مختلف 
 زده می شــود اما تا زمانی که ســاختار ایجاد نشــود به موفقیت دست 

نخواهیم یافت.
وی تصریح کرد: با ایجاد ســاختار در نظام مدیریتی اســت که می توان 

به کاهش هزینه ها و زمان اجرای طرح ها،  تامین مالی و ... دست یافت.
غریب پــور اظهار امیدواری کرد که با الگوهــای صحیح مدیریتی نقش 

پررنگ تری برای حوزه معدن و صنایع معدنی در اقتصاد ایفا شود.
ملارحمان: نیروی انسانی،  سرمایه ایمیدروست

جمشــید ملارحمان سرپرست سابق ایمیدرو گفت: سرمایه های انسانی،  
اکنون بزرگ ترین سرمایه ایمیدرو محسوب می شود.

 وی با ابراز خرسندی از پذیرش مسوولیت توسط غریب پور اظهار داشت: 
وجود ســرمایه های انسانی، مهمترین دارایی و سرمایه مجموعه ایمیدرو 

محسوب می شود.
وی کــه در مراســم معارفه و تکریم رییس هیات عامل ایمیدرو ســخن 

می گفــت، ادامه داد: ایمیدرو تقریبا تمام دارایی های فیزیکی خود را طی 
دهه گذشــته واگذار کــرده و اکنون تنها و مهمتریــن دارایی اش نیروی 

انسانی است.
ملارحمان تاکید کرد: بــا توکل به خدا و با به کارگیری توان مدیریتی و 

کارشناسی مجموعه، روزهای خوبی در انتظار ایمیدرو خواهد بود.
در پایان این مراســم، دکتر خداداد غریب پور حکم ریاست هیات عامل 
ایمیــدرو و معاونت وزارت صنعت معدن و تجارت را از دکتر رضا رحمانی 

وزیر صنعت معدن و تجارت دریافت کرد.
 اسماعیلی: بهره گیری از نقشه راه معدن

  موفقیت 100درصدی دارد
از ســوی دیگر داریوش اسماعیلی رییس سازمان نظام مهندسی معدن و 
رییس کمیته معدن مجلس شــورای اسلامی با تقدیر از اقدامات صورت 
گرفته 5 سال گذشته در ایمیدرو گفت: اقدامات ارزشمندی در دوره مورد 
نظر انجام شــده و این امر جای تقدیر از عملکرد کرباســیان در مدت 5 
سال اخیر دارد. وی همچنین از ملارحمان در دوره سرپرستی تشکر کرد.
رییس سازمان نظام مهندسی معدن در عین حال با اعلام حمایت از دکتر 
رحمانــی وزیر صنعت معدن و تجارت گفــت: آرزوی ما این بود که آقای 
دکتر رحمانی ســکان دار هدایت وزارت صنعت معدن و تجارت شــود و 

خوشبختانه امروز این امر عملی شده است.
اســماعیلی جا به جایی در سیستم دولتی را در امتداد یک مسیر دانست 
و گفت: همانند دو امدادی، اکنون مســوولیت بــه مدیر جدیدی واگذار 

شده است.
رییس ســازمان نظام مهندسی معدن، درباره توانمندی های بخش معدن 
و صنایع معدنی گفت: این حوزه پتانســیل بالایی برای جذب بخشــی از 

نقدینگی موجود در جامعه دارد.
اســماعیلی به تدوین نقشه راه معدن و صنایع معدنی اشاره کرد و گفت: 
این ســند حاصل کار 40 نفر و همچنین 15 تشکل تخصصی این بخش 
به شــمار می آید. به اعتقاد رییس نظام مهندسی معدن، اجرای نقشه راه 
معدن و صنایع معدنی، موفقیت 100درصدی را برای این حوزه به همراه 

خواهد داشت.
وی با اعلام حمایت نظام مهندســی معــدن و کمیته معدن از غریب پور 
گفت: تقاضای ما از این مجموعه،  اســتفاده از افراد متخصص و ســپردن 

مسوولیت به این افراد است.
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 ارزیابی شما از عملکرد ایمیدرو در طول 18 سال گذشته چیست؟
در طول هجده ســال گذشته ســازمان توســعه ای ایمیدرو به عنوان یک 
سازمان که باید به بخش معدن و صنایع معدنی می پرداخته، نقش بسیاری 
در توســعه این بخش ها داشــته با این حال می توان گفت شاید کسانی که 
بنیان گذار این ســازمان بودند توقعی بیشتر از اینها داشتند اما حتی با این 
وجود نمی توان گفت ایمیدرو عملکرد خوبی نداشته و اکنون هم امیدواریم 
با تقویت این سازمان توسعه ای در بخش معدن و صنایع معدنی و همچنین 
اقدام هایی که به تازگی انجام شــده این نقش پررنگ تر شــود و ســازمان 

ایمیدرو را در دستیابی به اهدافش یاری کند.
 به نظر شما ایمیدرو تا چه میزان در راستای تحقق اهداف اولیه 

خود حرکت کرده و موفق بوده است؟
اگر قرار باشــد دوره های مختلف ایمیدرو را با هم مقایسه کنیم از نظر من 
بهترین عملکرد را ایمیدرو در ابتدای شروع کار خود داشته، چرا که این به 
طور کلی ماهیت سازمان هاســت که به صورت تهاجمی کار خود را شــروع 
می کنند و در ابتدای شــروع کار خیلی خوب پیــش می روند با این وجود 
نمی توان گفت این بدان معناســت که دیگر دوره های این سازمان عملکرد 
ضعیفی داشــته، در واقع در هر دوره بنا به سیاست های آن دوران عملکرد 
این ســازمان توسعه ای تحت تاثیر قرار گرفته اســت. در رابطه با دستیابی 
به اهداف، ایمیدرو در ابتدای شــروع به کار عملکرد بســیار خوبی داشت و 
گام های بزرگی هم در راســتای دســتیابی به اهدافش برداشت اما با مرور 
زمان این روند حرکتی کندتر شــد و بعضــی از اهدافی که در ابتدا تعیین 
شده بودند از جمله واگذاری به بخش خصوصی این سازمان تحت تاثیر این 

عملکرد قرار گرفت.
 ایمیدرو در رشد و توسعه بخش معدن و صنایع معدنی چه اندازه 

تاثیر از خود بر جای گذاشته است؟
هر کدام از روسای ایمیدرو تاثیر مثبت خود را در این سازمان بنا به مقتضای 
دوران بر جای گذاشته اند بدون شک آقای غریب پور هم این مسیر را ادامه 
می دهد و قطعا می تواند تاثیر مثبتی در این ســازمان بر جای بگذارد. با این 
حســاب نمی توان کتمان کرد که سطح انتظاراتی را که از ایمیدرو به عنوان 
یک ســازمان توســعه ای در حوزه معدن و صنایع معدنی داشته ایم به طور 
کامل برآورده نشــده است و البته این موضوع تا حدودی به چالش هایی که 
این سازمان با آنها روبرو بوده برمی گردد. از جمله موضوع هایی که می توان 
گفت ایمیدرو در انجام آنها خیلی موفق عمل نکرده بحث خصوصی ســازی 
در این ســازمان بوده آنگونه که بایسته و شایسته یک سازمان توسعه ای در 

بخش معدن و صنایع معدنی است این انتظارات برآورده نشده است. 
 کارشناسان معتقدند یکی از مشکلات سال های گذشته سازمان 
ایمیدرو برخی ناهماهنگی ها و موازی کاری یا تداخل ماموریت بین 
این ســازمان و معاونت امور معدنی وزارتخانه بوده است، آیا این 

مشکل را قبول دارید؟
قطعــا نه؛ هیچ تداخل ماموریت و مــوازی کاری میان معاونت امور معدنی 
وزارت صمــت و ایمیدرو وجود ندارد، چرا که ماموریت ها و حوزه های کاری 
کاملا مشخص و از یکدیگر تفکیک شده هستند و به صورت واضح مشخص 
اســت که هر کدام از این دو نهاد حیطه های مسوولیتی در چه زمینه هایی 

دارند. 

معاون امور معدنی وزیر صمت:

 حیطه کاری معاونت معدنـــی و ایمیدرو 
به شکل واضحی مشخص و تفکیک شده است

ســازمان توسعه ای ایمیدرو در آستانه هجده سالگی قرار دارد، اساس راه اندازی این 
سازمان پرداختن به حوزه معدن و صنایع معدنی بوده که پیشتر در اقتصاد ایران نقش 
چندانی ایفا نمی کرد؛ در حقیقت ســازمان ایمیدرو به منظور توسعه بخش معدن و 
صنایع معدنی راه اندازی شــد؛ با این حســاب دو نهاد در جمهوری اسلامی وظیفه 
سیاست گذاری و اجرای سیاست های مربوط به بخش معدن را در این سال ها بر عهده داشته اند؛ 
معاونت معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت نخســتین نهادی بوده که تمام وظایف مربوط به 
این بخش را بر عهده داشته و از سال 79 بخش های دیگری از این وظایف بر عهده سازمان توسعه 
و نوســازی معادن و صنایع معدنی قرار گرفته است. شاید همین اضافه شدن سازمان ایمیدرو 
موضوعی بوده که تاکنون برخی شبهات را در راستای حیطه دقیق وظایف دو سازمان در میان 
اهل معدن و صنایع معدنی ایجاد کرده است، مساله ای که از سوی برخی کارشناسان موازی کاری 
و تداخل ماموریتی این دو نهاد نامیده شده است؛ از یک سو ایمیدروست با ریاست جدید خداداد 
غریب پور و در سوی دیگر معاونت معدنی وزارتخانه با معاونت جعفر سرقینی که پیش از حضور 
در حوزه معاونت مدیرعاملی شرکت ســهامی کل معادن ایران، مدیرعاملی شرکت گسترش 
صنایع معدنی کاوه پارس و مدیرکلی معادن و فلزات آذربایجان شرقی را در کارنامه کاری خود 
دارد؛ ســرقینی علاوه بر حوزه کاری مرتبط تحصیلات مرتبط نیز در این زمینه در کارنامه خود 
دارد، او دارای دکترای مهندسی در رشته فرآوری مواد معدنی از استرالیاست؛ در همین راستا 
و با نگاهی به 18 سالگی سازمان ایمیدرو عملکرد این سازمان را با وی به عنوان معاون معدنی 

اکرم شعبانیوزارت صنعت، معدن و تجارت به گفت وگو نشسته ایم:
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 ارزیابی شــما از عملکرد ایمیدرو در طول 18 ســال 
گذشــته از نگاه یک عضو کمیســیون صنایع و معادن 

مجلس چیست؟
ایمیدرو یکی از شــرکت های توســعه ای است که ماموریت آن 
ورود به مســایل حوزه معدن و صنایع معدنی اســت و وظیفه 
اصلی این سازمان در واقع کاهش ریسک سرمایه گذاری است، 
این ســازمان در عین حال وظیفه دارد تا با ورود به پهنه های 
شناســایی و واگذاری پهنه هــا به بخش خصوصــی موجبات 
گســترش فعالیت های بخــش معدن را فراهم کنــد؛ اما برای 
ارزیابی این عملکرد نیاز اســت ما فعالیت های معدنی را پیش 
و پس از تعیین سیاســت های کلی اصل 44 قانون اساسی هم 
مدنظر بگیریم؛ اگر میزان مشــارکت ایمیــدرو در فعالیت های 

مربوط به بخش معدن تا پیش از تعیین این سیاســت ها حدود 
20 درصــد بوده اکنون پس از هدف گذاری باید به 100 درصد 
رسیده باشد و یا حداقل این قابلیت را داشته باشد که به 100 
درصد برســد. اما اکنون عموما آنچه از فعالیت های مثبت این 
سازمان می بینیم بیشتر مربوط به دوران دکتر کرباسیان است 
که سازمان شــکوفایی بهتری داشته اســت. از جمله نیازهای 
ایمیدرو گســترش زیرســاخت ها در حوزه های مختلف است.  
بــرای انجام این مهــم  نیاز به تغییرات شــگرف وجود دارد تا 
بتوانیم زیرســاخت های حمل و نقلی و ... را فراهم کنیم، برای 
سرمایه گذاری در این بخش روان کردن قوانین و مسایل مربوط 
به این حوزه ها باید مدنظر قرار گیرد و در این صورت است که 
می توان مسیر را مستحکم تر از پیش ادامه داد. یکی از مسایلی 

باستانی عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

اعتماد به بخش خصوصی برای ورود به حوزه معدن 
در دولت وجود ندارد

سازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع 
معدنی ایران )ایمیدرو( 18 ساله شد؛ درست 
ششــم دی ماه 79 بود که ایمیدرو برای ورود 
مستقیم به بخش معدن و گسترش فعالیت های 
معدنی راه اندازی شــد. در تعریف وظایف این سازمان 
آمده اســت:  از آنجایی که ســازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی، بر اساس قانون سیاست های کلی 
اصل 44 قانون اساسی، به عنوان یک سازمان توسعه ای 
تاسیس شده و از جمله اهداف ابلاغی قانون سیاست های 
کلی اصل 44 قانون اساسی، تغییر نقش دولت از مالکیت 
و مدیریت مســتقیم بنگاه به سیاست گذاری، هدایت، 

حمایت، توانمندسازی بخش خصوصی و تعاونی و توسعه 
سرمایه های انسانی است، در نتیجه می توان این سازمان 
را به عنوان توانمندساز بخش معدن و صنایع معدنی که 
شامل بخش  خصوصی و دولتی است در نظر گرفت. بر این 
اســاس در واقع یکی از اهداف اصلی ایمیدرو تعامل با 
بخش خصوصی و واگذاری بخشی از فعالیت های دولتی 
به بخش خصوصی آن هم در حوزه معدن و صنایع معدنی 
تعیین شــده است. جدای از اینکه تاکنون ایمیدرو چه 
انــدازه در انجام این مهم موفق عمل کرده نیاز اســت 
نگاهی به فعالیت بخش خصوصی در امور معدنی داشته 
باشــیم؛ با توجه به انتقادهای وزیر جدید صمت از عدم 

وجود معدن های مگاســایز می توان ایــن انتقاد را به 
ایمیدرو وارد دانست که تاکنون آن چنان که باید در این 
عرصه وارد نشــده، اگرچه نــکات مثبت فعالیت های 
سازمان را هم باید در نظر گرفت که از آن جمله می توان 
به اکتشاف های انجام شده از سوی این سازمان پرداخت. 
در سالگرد 18 سالگی سازمان ایمیدرو ماهنامه جهان 
معدن در رابطه با عملکرد این ســازمان گفت وگویی با 
سعید باســتانی از نمایندگان دهمین مجلس شورای 
اسلامی و عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس داشته 

است که شرح این گفت وگو در پی می آید:
طاهره گودرزی
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که ســد راه می شود و در اینجا  به عنوان 
مثال می توان ارایه کرد، در رابطه با مساله 
محیط زیست و منابع طبیعی است که در 
موارد بسیاری تلاقی کار با ایمیدرو دارند 
و تا زمانی که این مشــکلات حل نشــود 
نمی توان توقع همکاری چندانی از سوی 
داشــت.  ایمیدرو  با  بخش های خصوصی 
نکتــه دارای اهمیت دیگــری که باید به 
آن اشاره کرد اینکه هنوز اعتماد به بخش 
خصوصی بــرای ورود به بخش معدن در 
سیســتم دولتی وجــود نــدارد.  اگرچه 
مســیرهای رو به جلویی در طول این 18 
سال پیموده شــده اما همچنان می توان 
ادعا کرد که 18 سال زمان بسیار زیادی 
است و این مســیر می توانست به شکلی 
خیلی بهتر پیموده شــود چــرا که حوزه 
معدن بسیار گســترده و سودآور است و 
باید کار بیشــتری روی آن صورت گیرد 

که البته باز هم لازم به گفتن است که در زمان دکتر کرباسیان 
جهش بهتری نسبت به دوره های دیگر وجود داشته است؛ تمام 
این مشکلات در شرایطی وجود دارند که اشاره به حوزه معادن 
در مواردی در سخنان رهبری هم بوده و ایشان تاکید داشته اند 

که معدن باید تنه به تنه نفت بزند.  
 در طول این مدت ایمیدرو تا چه میزان در راســتای 
تحقق اهداف اولیه خود حرکت کرده و موفق بوده است؟

ایمیدرو تا حدودی در این مســیر موفق بوده اما همچنان جای 
کار بسیاری برای پیشرفت و تحقق اهداف خود دارد، تا اندازه ای 
مشکلات مربوط به این سازمان به تلاقی کاری و مشکلات آنها 
با ســازمان محیط زیســت و منابع طبیعی برمی گردد که اگر 
این مشــکل و در عین حال موارد قانونی مزاحم در این مسیر 
مرتفع شــوند، عملکرد بهتری را شاهد خواهیم بود. برای ادامه 
پرقدرت تر در مسیر توسعه ســازمان در بخش معدن و صنایع 
معدنی نیاز داریم کــه به بخش خصوصی اجازه ورود دهیم که 
از اکتشــاف تا بهره برداری از صنایع معدنی حضور فعال داشته 
باشــند، در واقع معدن حیطه بســیار خوبی برای ورود بخش 
خصوصی اســت و به این منظور نیاز اســت که کنسرسیوم و 
کارتل های بزرگ معدنی شــکل بگیرد. به عنوان مثال شرکت 
فــولاد مبارکه به عنوان بزرگترین شــرکت فولادی با بالاترین 
میزان تولیــد فولاد در ایران، در میزان تولید قابل مقایســه با 
یک کارتل چینی نیست، برای برداشتن گام های بزرگ نیاز به 
تشــکیل کارتل های بزرگ اقتصادی داریم و برای این مهم نیاز 

است که جسارتی برای انجام کار وجود داشته باشد.
 چالش هــا و اولویت های اصلی ایمیــدرو برای نقش 
آفرینی هر چه بهتر در رشد و توسعه بخش معدن کدام 

است؟
چالش هــای زیادی بــرای این ســازمان وجــود دارد که هر 
کدام راه حل خــاص خودش را دارد: بحــث کارتل ها یا همان 

معدنی  صنایــع  اقتصادی  پیشــران های 
را می توان بــه عنوان نخســتین چالش 
عنوان کرد؛ دومین چالش مربوط به حل 
مناقشات میان ســازمان توسعه صنایع و 
معادن )ایمیدرو( با ســازمان هایی اســت 
که بــا آنها تداخل فعالیــت دارد؛ چالش 
ســوم مربوط به پذیرش روش های ورود 
بخــش خصوصی به حوزه معدن و صنایع 
معدنی است؛ مورد چهارم واگذاری ها در 
قانون اســت که نحوه انجام آن مشکلاتی 
را ایجاد کرده است؛ چالش پنجم مربوط 
به زمین شناســی و اکتشــاف است چرا 
کــه پهنه هــای معدنی هنــوز به صورت 
کامل شناسایی نشده اند و زمین شناسی 
در مــواردی ایراداتی را مطــرح می کند 
کــه جلــوی راه اکتشــاف را می گیرد و 
این نیاز به حل شــدن برای ادامه مسیر 
دارد؛ در نهایت نکته آخر این اســت که 
در حوزه هــای معدنی یــک معدن فولاد دارای انواع و اقســام 
عناصــر مختلف و مطلوب دیگری اســت که در راه اســتخراج 
فولاد باطل می شود. در کنار اســتخراج عنصری که نیاز داریم 
باید استفاده از کانی های ارزشــمند دیگر را هم مدنظر داشته 
باشــیم چرا که در آینده بســیار نزدیک ما به همین عناصری 
که در برداشت های غیرعلمی حوزه های فولادی هدر می دهیم 
 نیاز پیــدا می کنیم و بایــد گام های جدی تری در این راســتا 

برداشته شود.
 به اعتقاد کارشناســان یکی از مشــکلات سال های 
گذشته برخی ناهماهنگی ها و تداخل یا موازی کاری بین 
ماموریت ها و فعالیت های معاونت امور معدنی وزارتخانه 

و ایمیدرو بوده است، نظر شما در این خصوص چیست؟
بــه نظر مــن چرخه های فعالیتــی و محدوده ها باید درســت 
تعریف شــود، ایمیدرو باید بتواند راه هایی را که تاکنون توسعه 
داده اکنــون واگذار کند و هزینه حاصــل از آن را در معدن و 
صنایع معدنی به کار بگیرد. اصولا ســازمان های توســعه ای با 
چنین تداخــل کاری یا موازی کاری روبرو هســتند و به غیر 
از ایمیــدرو، ســازمان پتروشــیمی و ایدرو هــم دقیقا چنین 
 مشــکلاتی دارند که نیاز اســت چاره ای برای مرتفع شدن آن 

اندیشیده شود.
 شما چه پیشنهادهایی در راستای بهبود عملکرد این 

سازمان دارید؟
به هر حــال ایمیدرو چالش هایــی را تاکنــون تجربه کرده و 
چالش هایی هم در ادامه مســیر خود تجربه خواهد کرد که من 
به چند تا از آنها اشاره کردم و برای بهبود عملکرد راهکار اصلی 
این است که این چالش ها در دوره های مختلف و در بخش های 
مختلف ســازمان شناسایی شوند و چاره ای برای آنها اندیشیده 
شود که تنها در صورت حل این موارد ممکن است تغییری در 

مسیر سازمان ایجاد شود. 

هنوز اعتماد به 
بخش خصوصی برای 

ورود به بخش معدن در 
سیستم دولتی وجود 

ندارد.  اگرچه مسیرهای 
رو به جلویی در طول 
این 18 سال پیموده 

شده اما همچنان 
می توان ادعا کرد که 18 
سال زمان بسیار زیادی 

است و این مسیر 
می توانست به شکلی 

خیلی بهتر پیموده شود 
چرا که حوزه معدن 

بسیار گسترده و 
سودآور است و باید کار 
بیشتری روی آن صورت 

گیرد
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 ارزیابی شــما از عملکرد ایمیدرو در 18 ســال دوران تاسیس 
چیست؟

ایمیدرو به عنوان یک ســازمان توسعه ای در سال 1381 تاسیس شد. همان 
طور که از اسم ایمیدرو پیداست این سازمان باید در توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ایران گام بردارد و واحدهای معدنی و صنایع معدنی جدیدی 
ایجــاد کند و همچنین واحدهایی را که از پیش در اختیار داشــته به بخش 

خصوصی واگذار کند.
بر اساس چارچوب اصل 44 قانون اساسی، ایمیدرو واحدهای خود را به بخش 
خصوصــی واگذارکرده اما این واگذاری ها فــارغ از این بوده که آیا خصوصی 
ســازی خوب اجرا شــده یا خیر؟ و البته متولی این واگذاری ها هم ایمیدرو 
نبوده بلکه ســازمان خصوصی سازی مســوولیت آن را بر عهده داشته )زیرا 
هر واحدی که قرار اســت از دولت به بخش خصوصی واگذار شــود، سازمان 

خصوصــی ســازی وارد عمل می شــود و مراحل واگذاری آن را در دســت 
می گیرد( واحدهــای اصلی زیرمجموعه ایمیدرو مانند فولاد هرمزگان، فولاد 
مبارکه، ذوب آهن اصفهان هم در این مدت واگذار شده و البته همه از دیدگاه 
مالکیتی از ایمیدرو به بخش خصوصی منتقل شــده است. بنابراین می توان 
گفت ایمیدرو در این بخش مسوولیتی را که در صنایع معدنی بر عهده داشته 
انجام داده است اما در واگذاری بخش معادن، اتفاق خاصی را شاهد نبوده ایم. 
معادن گل گهر و چادرملو که پیشتر از اینها به بخش خصوصی واگذار شده 
بودند، معدن بافق به صندوق بازنشســتگی فولاد واگذار شده بود ولی معدن 
ســنگان که همچنان در مالکیت ایمیدرو می باشد واگذار نشده است گرچه 
منظــور من از واگذاری صرفا انتقال مالکیت نیســت بلکــه معدن می تواند 
همچنان در مالکیت ایمیدرو باقی بماند اما استخراج و بهره برداری از آن به 
بخش خصوصی واگذار شــود، لذا ایمیدرو معادن بزرگ و کوچکی را که در 

رییس هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران:

 ایمیدرو متــولی سیاست های راهبـردی 
معدن و صنایع معدنی در چارچوب طرح جامع است

نقش ایمیدرو در توسعه بخش معدن و صنایع 
معدنی موضوعی است که اکنون پس از قریب 
دو دهه از تاسیس این سازمان به منظور بهبود 
وضع معدن می توان مورد بررســی قرار داد؛ 
اگرچه پرداختن به بخش معدن در کشــور ما از طول 
عمری طولانی برخوردار اســت اما درست از زمانی که 
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایجاد 
شــد این انتظار به وجود آمد که باید تحولی شگرف در 
بخش معدن ایجاد شود؛ در حقیقت پرداختن به بخش 
معدن به منظور کاهش وابســتگی اقتصادی به نفت از 
اهمیــت والاتری برخوردار می شــد، با این وجود پای 

صحبت های اهل معدن که می نشینی به نظر می رسد آن 
چنان که هجده سال پیش برنامه ریزان ایمیدرو در نظر 
داشته اند، این سازمان همچنان موفق به میزان رضایت 

بخشی به توسعه بخش معدن نپرداخته است.
دکتر بهرام سبحانی که از مدیران و فعالان حوزه صنایع 
معدنی اســت در کارنامه فعالیت خود مســوولیت های 
متعددی از جمله رییس هیات مدیره و مدیرعامل ذوب 
آهــن اصفهان، رییس هیات مدیــره کارآوران صنعت 
خاورمیانه، هلدینگ معدنی و صنایع معدنی خاورمیانه 
)میدکو(، مدیرعامل شــرکت فولاد سیرجان ایرانیان، 
عضو هیات مدیره پالایشــگاه قطران زغالسنگ، رییس 

شورای عالی تحقیقات ذوب آهن اصفهان، قایم مقام مدیر 
عامل و معاونت بهره برداری ذوب آهن اصفهان، معاونت 
طــرح و برنامه ذوب آهن اصفهان،  رییس هیات مدیره و 
مدیرعامل فولاد خراسان، عضو هیات مدیره صنایع آهن 
و فولاد توس، نایب رییس هیات مدیره و مدیرعامل فولاد 
مبارکه را داشــته است. این سابقه و تجارب طولانی او را 
در بخش معدن و صنایع معدنی به مدیری شناخته شده و 
صاحب نظر تبدیل کرده است؛ در این گفت وگو نظر ایشان 
را در خصوص عملکرد 18 ســاله ایمیدرو جویا شدیم که 

شرح این گفت وگو در ادامه می آید:
اکرم شعبانی
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اختیار دارد، برای واگذاری باید برنامه ریزی کند تا 
بخش خصوصی بتواند در آنها سرمایه گذاری کند و 

به تولید برساند.
در بخش توســعه، ایمیدرو 8 طرح استانی را شروع 
کرد که تصمیم اشــتباه بود و موفقیت آمیز نبود. 
طرح های توســعه ای فــولاد باید بــا مطالعه و در 
ظرفیــت و مناطق اقتصــادی ایجاد شــود. بنا به 
مقتضیات آن زمان طرح های هشــت گانه استانی 
در مناطقی شروع شد که مشکلات زیادی داشتند 
و خود ایمیدرو در تکمیــل و واگذاری این طرح ها 
به دلیل اینکه شرایط مطلوبی نداشتند، موفق نبود. 
طبیعتا بخش خصوصی که می توانست خریدار این 
طرح ها باشــد، برای ورود با محدودیت روبه رو بود. 
نهایتا ایمیدرو در ادامه اجرای این هشــت طرح به 
صورت مشارکتی با بخش خصوصی اقدام نمود که 
در نهایت رضایت بخش نبود. این طرح ها باید تا به 
امروز به بهره برداری می رســید اما به غیر از واحد 
احیای مســتقیم که در بعضی از طرح های هشت 

گانه راه اندازی شده، به دلیل مشکلاتی که طرح های فولادسازی  با آن روبه رو 
بودند این طرح ها به سرانجام نرسید؛ از جمله دلایل دیگر به سرانجام نرسیدن 
طرح ها ایــن بود که ایمیدرو منابع مالی کافی بــرای تکمیل آنها در اختیار 
نداشــت و از ابتدا تصور بر این بود که می تواند از خصوصی سازی واحدهایی 
را که تحت مالکیت دارد تامین منابع کند و با تزریق نقدینگی به این طرح ها 
فرآیند توســعه و تکمیل را طی کند تا آنها را نیــز پس از تکمیل به بخش 
خصوصــی واگذار نماید، اما در واقع چنین چیزی اتفاق نیفتاد؛ منابع حاصل 
از فــروش طرح ها در اختیار ایمیدرو قرار نگرفــت و در نقدینگی برای اتمام 
پروژه ها به مشــکل برخورد و این ماهیت هر پروژه ای است که اگر در زمان 
خود اجرا نشــود در ادامه به مشکل بر خورد می کند و حتی از توجیه خارج 

می شود.
 ایمیدرو از نظر شــما تا چه میزان در راستای تحقق اهداف اولیه 

خود حرکت کرده و موفق بوده است؟
بــه نظر من ایمیدرو باید وارد بحث سیاســت گذاری شــود. در بحث توازن 
زنجیره تولید فولاد، از ســنگ آهن تا محصول نهایــی باید ببیند کجا نیاز 
به سرمایه گذاری و کدام ســرمایه گذاری نیاز به تقویت دارد و به عنوان یک 
سیاست گذار در بخش معدن و صنایع معدنی، سکان هدایت واحدها لازم است 
که در دست ایمیدرو باشد. باید بیشــترین تمرکز این سازمان بر روی طرح 
جامع زنجیره فولاد قرار بگیرد حتی اگر قرار است توسط بخش خصوصی اجرا 
شود، نیاز است که در راستای طرح جامع باشد و از آن انحراف نداشته باشد 
تا به اهدافی که در طرح جامع و اهداف ســند چشم انداز 1404تعریف شده، 

دست پیدا کند.
 به نظر شما تا پایان ســال 1404 به ظرفیت تولید 55 میلیون تن 

فولاد می رسیم؟ 
 به نظر من امکان رسیدن به این ظرفیت خیلی کم است چرا که تنها 6 سال 
تا تکمیل این فرآیند زمانی باقی مانده و خیلی بعید است در این مدت کوتاه 
تولید فولاد ما به ظرفیت 55 میلیون تن برســد. باید توجه کنیم که مبانی 
و مفروضات تعیین 55 میلیون تن از جمله نرخ رشــد اقتصادی و به تبع آن 
افزایش مصرف ســرانه فولاد محقق نشده و لذا تجدید نظر در ظرفیت اعلام 
شده قبلی ضروریست. از طرف دیگر کارهای زیربنایی زیادی نیاز است که در 

این راستا انجام گیرد، حتی اگر این ظرفیت قابلیت 
اجرایی شدن داشته باشد باید زیرساخت های لازم 
فراهم شود که برنامه ریزی و پیشنهادات برای تامین 
برق، آب، گاز و جاده بر عهده ایمیدرو و اجرای آن 

بر عهده دستگاه های اجرایی مربوطه است. 
 چالش ها و اولویت های اصلی ایمیدرو برای 
نقش آفرینی هرچه بهتر در رشــد و توسعه 
بخش معدن در طول این 18 ســال چه بوده 

است؟
تا زمانی که مالکیت معــادن و فولادها دولتی بود 
تمام معدن و صنایع معدنی یکپارچه تحت مالکیت 
و مدیریت ایمیدرو بود حقیقتا امکان برنامه ریزی به 
صورت متمرکز وجود داشت، این امکان فراهم بود 
که مواد اولیه صنایع پایین دســتی به خوبی توزیع 
شود تا هر واحد معدنی بخشی از محصول مورد نیاز 
را برای واحدهای فولادی تولید کند، چالش اصلی 
ایمیدرو و واحدهای خصوصی شده زمانی شروع شد 
که واحدها به بخش خصوصی واگذار شدند و دیگر 
امکان مدیریت متمرکز از این سازمان گرفته شد. این عدم تمرکز مدیریتی، 

مشکلاتی همچون عدم توازن در زنجیره تولید فولاد را هم به وجود آورد. 
لذا فارغ از نوع مالکیت که خصوصی باشد یا دولتی، مدیریت و سیاست های 
راهبردی مجموعه معدن و صنایع معدنــی در چارچوب طرح جامع باید بر 
عهده ایمیدرو باشد، مالکیت واحدها دیگر در دست ایمیدرو نیست، در برخی 
جاها مثل ذوب آهن و فولاد خوزســتان ایمیدرو هیــچ مالکیتی ندارد و در 
شــرکت هایی که همچنان مالکیتی در اختیار ایمیدروست این میزان کمتر 
از 20 درصد اســت اما باید هدایت ســکان معدن و صنایع معدنی به صورت 

متمرکز با ایمیدرو باشد تا به بیراهه نروند.
 به اعتقاد کارشناسان، یکی از مشکلات سال های گذشته، برخی 
ناهماهنگی ها و تداخل یا موازی کاری بین ماموریت ها و فعالیت های 
معاونت امور معدنی وزارتخانه و ایمیدرو بوده است. نظر شما در این 

خصوص چیست؟
تداخــل کاری بین این دو مجموعه وجــود دارد و نمی توان آن را انکار کرد، 
لذا وظیفه وزیر صنعت، معدن و تجارت است که به صورت شفاف مسوولیت 
و اختیــارات هرکدام از معاونت ها را تعیین کند، همچنین از دید بیرونی هم 
نیاز است که مشخص باشد ارباب رجوع چه در بخش معدن و چه در بخش 
صنایع معدنی در رابطه با کار خود به کدام یک از این دو معاونت باید مراجعه 
کند. برای اینکه هر دو معاونت بتوانند فعالیت خود را ادامه دهند باید حوزه 
فعالیت و کار آنها به صورت شــفاف مشخص باشد تا هم شبهات مسوولیتی 
در داخل معاونت ها رفع شود و هم شرکت هایی که با وزرات صنعت، معدن و 
تجارت کار می کنند آگاهی داشته باشند که به صورت دقیق با کدام یکی از 

این معاونت ها سر و کار دارند.
 پیشنهادهای شما در راستای بهبود عملکرد این سازمان چیست؟

ایمیدرو باید بیشتر در بحث سیاســت گذاری ورود پیدا کند و از بنگاه داری 
پرهیز کند.  همچنین به عنوان یک ســازمان توسعه ای باید نقشه راه توسعه 
معادن و صنایع معدنی را در چارچوب طرح جامع هدایت کند. اگر قرار است 
ایمیدرو خود سرمایه گذار باشد باید در چارچوب نقشه راه حرکت کند و اگر 
قرار اســت بخش خصوصی سرمایه گذار باشــد، باید این سرمایه گذاری در 

چارچوب سیاست های کلی ایمیدرو انجام گیرد تا قابل مدیریت باشد.

 مدیریت و سیاست های 
راهبردی مجموعه معدن و 
صنایع معدنی در چارچوب 

طرح جامع باید بر عهده 
ایمیدرو باشد، مالکیت 
واحدها دیگر در دست 

ایمیدرو نیست، در برخی 
جاها مثل ذوب آهن و 

فولاد خوزستان ایمیدرو 
هیچ مالکیتی ندارد و در 
شرکت هایی که همچنان 

مالکیتی در اختیار 
ایمیدروست این میزان 

کمتر از 20 درصد است 
اما باید هدایت سکان 

معدن و صنایع معدنی به 
صورت متمرکز با ایمیدرو 

باشد تا به بیراهه نروند



Jahane Madan
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 به عنوان یکی از موفق ترین مدیران ایمیدرو ارزیابی شــما از 
عملکرد این سازمان در طول 18 سال گذشته چیست و ایمیدرو 
تا چه میزان در راســتای تحقق اهداف اولیه خود حرکت کرده و 

موفق بوده است؟
نکته مهمی که وجود دارد، طی ســال های گذشــته بــه جز یک مقطع 
محدود در کشــور ما به معدن توجه ویژه ای نشده است، با اینکه معدن 
یکی از زمینه های رشــد و توسعه کشور شمرده می شود و در عین حال 
ایران یک کشــور معدنی است اما مساله این اســت که همیشه نفت بر 
اقتصاد کشــور ســایه انداخته و این موضوع باعث شده معادن دیگر )به 
جز نفت و گاز( از رشــد و توســعه لازم بازمانند. با این وجود گفتن این 
نکته ضروری اســت که در طی ســال ها به هر حال کم وبیش کارهایی 
انجام شــده اما بزرگی و وسعت آنها به میزان مورد انتظار نبوده و به نظر 
می رســد یکی از تصمیمات بسیار درستی که در سال 1379 گرفته شد 
تاسیس سازمان توسعه و نوسازی معادن وصنایع معدنی ایران )ایمیدرو( 

با اساسنامه ســازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران بوده است. از نظر 
من این یک تصمیم بســیار عاقلانه از ســوی دولــت و مجلس وقت بود 
که توانســتند یک سازمان توســعه ای برای توجه به بخش معدن و رشد 
بخش معدن و صنایع معدنی ایجاد کنند. همچنین در ســال های 80 تا 
84 اقدامات خوبی انجام شــده که راه اندازی همین سازمان یکی از این 
اقدامات بوده است. با توجه به اینکه در آن مقطع واحدهای بزرگ معدنی 
و صنایــع معدنی اعم از فولاد، مــس و آلومینیوم دولتی بودند، مدیریت 
سازمان با حمایت وزیر و دولت موفق شدند سازمان را تثبیت و برنامه ها 

و فعالیت های خوبی آغاز کرده و به پیش برند.
در مرحله بعدی یعنی از ســال 84 تا 88 اقداماتی که انجام شــد در دو 
بخش بود؛ یکــی اقدامات اجرایی و تکمیل طرح هــای نیمه تمام بود و 
از ســوی دیگر بعضی تصمیمات غیرکارشناســی هم در این میان وجود 
داشت که به عنوان مثال می توان به 8 طرح فولادی اشاره کرد؛ اما هدف 
اصلی، راه اندازی طرح های نیمه تمام بود که به ســرانجام رســید اما در 

دکتر کرباسیان تاکید کرد:

ایمیدرو رقیب بخش خصوصی نیست

پای صحبت های اهل معدن و صنایع معدنی که 
بنشینی و بحث از توسعه معدن و فعالیت های 
معدنــی به میان آید بدون شــک صحبت از 
همکاری ها با ایمیدرو به میان می آید؛ ایمیدرو 
یا همان سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی 
هجده سال پیش به منظور رفع نیاز کشور به محصولات 
معدنی با تاکید بر بهینه سازی نظام اقتصادی کشور در 
بخش معادن و صنایع وابسته و همچنین اعمال نظارت بر 
استفاده از ذخایر معدنی و بهره برداری صحیح و موثر از 
آنها از طریق بررســی، تهیه و اجرای طرح های احداث، 
توسعه، تجهیز و نوســازی صنایع تولیدی، متالوژی، 

اســتخراج و فرآوری مواد معدنــی و اجرای کارهای 
اکتشافی تشکیل شد. مسوولان و متولیان وقت وزارت 
صنعــت بر این باور بودند که ایمیدرو در طول زمان باید 
متولی راهبری توســعه، توانمندسازی و رقابت پذیری 
بخش معدن و صنایع معدنی و تبدیل منابع و محصولات 
این بخش به ثروت پایدار کشــور شــود. اما اینکه این 
سازمان تا چه اندازه در این مسیر موفق بوده، در بررسی 

عملکرد هجده ساله باید به آن پرداخت.
اگرچه در صحبت از این عملکــرد نزدیک به دو دهه 
کاســتی های زیادی مطرح می شود اما هر بار که اهالی 
معدن از نقاط قوت ســازمان می گویند گریزی هم به 

دوران ریاســت دکتر مهدی کرباسیان می زنند که مهر 
ماه سال جاری و پس از تصویب قانون عدم به کارگیری 
بازنشستگان از سمت ریاســت هیات عامل ایمیدرو 
استعفا کرد. بیشتر اهالی معدن و صنایع معدنی بر این 
باورند که دکتر کرباســیان یکی از موفق ترین مدیران 
تمام دوران های این سازمان بوده است؛ در شماره پیش 
رو که به عملکرد 18 ســاله این سازمان پرداخته ایم، 
گفت وگویی هم با دکتر مهدی کرباسیان رییس پیشین 
این ســازمان داشته ایم که ریاســت این سازمان را از 

شهریور 92 تا مهر 97 بر عهده داشته است:
طاهره گودرزی
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نهایت همچنان طرح های بزرگ توســعه ای آغاز 
نشــد؛ این در حالی بود که در آن زمان ما نفت 
را بشکه ای 120 دلار می فروختیم و این بهترین 
فرصت برای توجه ویژه به سازمان توسعه ای بود. 
از سال 89 اتفاق ناخوشایندی که برای ایمیدرو 
افتاد )می توان گفت از ســال 84 شروع شده بود 
ولی از ســال 89 به طور وســیع و سریع پیش 
رفــت( بیش از 20 هزارمیلیــارد تومان از اموال 
ایمیدرو اکثرا به اســم خصوصی سازی رد دیون 
شد و همین مســاله موجب شد ایمیدرو از نظر 
اموال تهی شــود. در همین دوران در عرض سه 
سال، شــش رییس هیات عامل ایمیدرو جابجا 
شــدند و این جابجایی ها باعث بــر هم خوردن 
ثبات مدیریــت و تصمیم گیری در ســازمان و 
موجب افول عملکرد تا ســال 92 شــد. ســال 
92 در دوره دولــت یازدهم بــا تغییر مدیریت و 
سیاست های کلی یعنی واگذاری  پروژه ها با تدبیر 
و با مشارکت بخش خصوصی وغیر  دولتی شروع 
شــد با وجود تحریم ها، ســازمان توانست شکل 

واحــدی به خود بگیرد و پروژه های نیمه تمام تکمیل و پروژه های جدید 
آغاز شــود؛ در طی  سال 1392و پس از امضای برجام تا سال 97، بیش 
از 30 هزار میلیارد تومان پروژه در کشــور فعال شــد،واحدهای بزرگی 
مثل فولاد مبارکه، فولاد خوزستان، آلومینیوم و مس و بقیه معادن مثل 
ســنگان و... رونق گرفتند، و سایر پروژه ها یا به تولید رسیدند، یا افتتاح 
شــدند و یا در مراحل آخر بهره برداری قرار گرفتند. پروژه های جدیدی 
که ســال ها معلق مانده بود مثل روی مهدی آبــاد، تیتانیوم کهنوج و... 

شروع شدند.
در حوزه آموزشــی و پروژه تحقیقاتی، ارتباط با دانشــگاه ها، حوزه های 
کارشناســی، خانه معدن، ارتباط با انجمن های تخصصی و... توانســتیم 
فعالیت های خوبی انجام دهیم و امیدواریم این مســیر ادامه دار باشــد. 
نکتــه مهمی که در اینجا باید به آن اشــاره کنم این اســت که با همه 
شعارهایی که در رابطه با اقتصاد مقاومتی و حمایت از حوزه معدن داده 
شد و می شود، آن اندازه که انتظار می رفت، دولت و مجلس از این حوزه 
دفاع نکردند و بیشتر شعارها تنها در حد شعار باقی ماند و اگر اقدامی هم 
صورت گرفته باشــد به وسیله همکاران پیشین سازمان ایمیدرو با کمک 
دســت اندرکاران بخش خصوصی و دولتی معدن و صنایع معدنی انجام 
شده و به نظر می رســد اگر دولت و مجلس توجه بیشتری به این حوزه 

می کردند اکنون می توانستیم شاهد جهش بزرگ تری باشیم.
سازمان های توسعه ای که در تمام دنیا وجود دارد دارای ریشه و مالکیت 
اصلی دولتی است و باید قوه محرکه و حامی بخش خصوصی و توسعه ای 
باشد. در حوزه اکتشاف، ایمیدرو تاکنون 270 هزار کیلومتر مربع اکتشاف 
انجام داده که کاری بسیار بزرگ و ماندگار در تاریخ ایمیدرو مایه افتخار 
دولت ها محســوب می شود. به این دلیل که اکتشاف در معدن از ریسک 
بسیار بالایی برخوردار است به این معنی که ممکن است هزینه چند صد 
میلیون یا میلیاردی انجام شود و بعضا یا معدن مناسبی اکتشاف نشود و 
یا از نظر اقتصادی معدن قابل استخراج و بهره برداری نباشد. این ریسک 
را ایمیدرو با بودجه دولتی بر عهده گرفت و 400 محدوده امید بخش را 
شناسایی و به بخش خصوصی واگذار خواهد کرد که این نشان دهنده هنر 

سازمان های توسعه ای است. در اینجا نکته ای که 
دارای اهمیت است و به عنوان دغدغه مسوولان 
مطرح می شــود، این است که سازمان توسعه ای 
رقیب بخش خصوصی شــود و اجازه توســعه به 
بخــش خصوصی ندهد اما با یــاری خداوند من 
در دوره 5 ســاله مدیریتم به این موضوع توجه 
داشتم که میزان خصوصی ســازی ها و واگذاری 
معــادن و صنایــع معدنی به صــورت عقلانی و 
منطقــی انجام گیرد. به غیر از دو ســه موردی 
که ســازمان خصوصی سازی به بخش خصوصی 
واگذار کرد و شکست خورد، روش های واگذاری 
ایمیــدرو مانند واگذاری معادن گل گهر4 و 5 و 
6، معدن مهدی آبــاد، و پروژه های متعدد دیگر 
با ضوابط و قوانین موجود و اختیاراتی که قانون 
بر اســاس اساسنامه به ایمیدرو داده شده بود، با 

موفقیت انجام گرفت.
 ایمیدرو در رشد و توسعه بخش معدن و 

صنایع معدنی چقدر تاثیرگذار بوده است؟
ایمیدرو محوری ترین ســازمانی است که نقش 
مهمی در توســعه بخش معدن و صنایع معدنی دارد. اگر دولت و مجلس 
به ایمیدرو کمک کنند، این ســازمان می تواند در توسعه بخش معدن و 
صنایع معدنی پیشــتاز باشد و شــاهد یک جهش بزرگ با کمک بخش 
خصوصی باشیم. دولت باید اجازه دهد سازمان کار خود را به نحو احسنت 
انجام دهد، در این باره حتی چندین بار پیشنهاد کردیم بودجه صندوق 
بیمه معدن را از صندوق توســعه ملی تامین کنند و 500 میلیون دلار یا 
یورو به عنوان قرض به این صندوق دهند و پس از مدتی آن ســرمایه را 
پس بگیرند، بدهی سه هزار و 500 میلیارد تومانی به ایمیدرو را پرداخت 
کننــد و اجازه دهند در حوزه معدن و صنایع معدنی حرکت های مثبتی 
انجام شــود و همچنین رییس جمهوری و معاون اول ایشــان باید وقت 
مفصلی برای حل مشکلات بین بخش معدن و سازمان های محیط زیست 
و ... بگذارنــد. مجلس نیز باید حمایت های کلان خود را از آنها در قانون 

برنامه و بودجه انجام دهد.
 به اعتقاد کارشناسان، یکی از مشــکلات سال های گذشته، 
برخی ناهماهنگی هــا و تداخل یا موازی کاری بین ماموریت ها و 
فعالیت های معاونت امور معدنی وزارتخانه و ایمیدرو بوده است. 

نظر شما در این خصوص چیست؟
100 درصد با شما موافق هستم. ســازماندهی وزارتخانه نیاز به بررسی 
مجــدد دارد و نکته ای که وجــود دارد وظیفه اصلی معاونت امور معدنی 
وزارتخانه، سیاســت گذاری است. در حقیت وزارت صمت سیاست گذار و 
ناظر بر امورات بخش معدن وصنایع معدنی است. اما معاونت امور معدنی 
وزارت صمت نباید در زمینه اجرایی دخالت کند و ســازمان توســعه و 
نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران را به عنوان بازوی مشورتی اصلی 
وزیر و معاونت معدنی ببینند. ریشــه اختلاف سلیقه و نظر از همین جا 
شــروع می شود که ســازمان توسعه ای همیشــه به عنوان رقیب بخش 
خصوصی دیده شــده حتی در زمــان وزارت مهندس نعمت زاده نه تنها 
ســازمان توســعه را به عنوان مشــاور اصلی نمی دیدند بلکه یک بنگاه 
اقتصادی می دیدند که ذاتا این اندیشه درست نبوده و نیست و متاسفانه 

هنوز هم این تفکر وجود دارد.

ریشه اختلاف 
سلیقه و نظر از همین 
جا شروع می شود که 

سازمان توسعه ای 
همیشه به عنوان 

رقیب بخش خصوصی 
دیده شده حتی در 

زمان وزارت مهندس 
نعمت زاده نه تنها 

سازمان توسعه را به 
عنوان مشاور اصلی 
نمی دیدند بلکه یک 

بنگاه اقتصادی 
می دیدند که ذاتا این 

اندیشه درست نبوده و 
نیست و متاسفانه 

هنوز هم این تفکر 
وجود دارد
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 ارزیابی شما از عملکرد ایمیدرو طی 18 سال دوران تاسیس چیست؟
در طول 18 ســالی که از تاســیس ایمیدرو می گذرد، سازمان فراز و نشیب های زیادی را 
پشت سر گذاشته است. شاید کسانی که برای اولین بار تصمیم به تاسیس مجموعه ای با 
اهداف بزرگ داشتند، فکر نمی کردند سال ها بعد با نوع عملکرد مدیران وقت، اهداف  آنها 
دچار تغییر شود. به نظر من  ایمیدرو در ایفای نقش خود باید بحث معروف پدرخواندگی 
را برای صنایع بزرگی چون فولاد بازی می کرد و به این ترتیب باعث می شد شرکت ها و 
معادن کوچک با ســرمایه گذاری های کوچک بتوانند در کنار ایمیدرو  با ارایه و دریافت 
خدمات، حفظ صادرات و  واردات و تامین نیاز داخلی در شرایط هماهنگ بازار را تنظیم 
کنند. در چنین حالتی شاید تاثیر ایمیدرو پررنگ تر از آن چیزی بود که در سالیان گذشته 
دیده ایم. مرحله دوم روند توسعه ایمیدرو هیچ گاه آهسته و پیوسته نبوده است، اگر نگاهی 
به 18 سال فعالیت ایمیدرو بیندازیم،از یک سو سال هایی با پسرفت یا رکود کامل می بینیم، 
از سوی دیگر سال هایی در کارنامه سازمان وجود دارد که عملکرد و جهش بسیار خوبی 
داشته است. البته داشتن روند یکنواخت یک نقطه ضعف برای هر مجموعه ای به حساب 
می آید. معمولا مجموعه ای که با یک شیب مشخص و ملایم و آرامی شروع به کار می کند 
و هدف مشخصی در پیش دارد نتایج بهتری می گیرد تا اینکه مجبور به توسعه پروژه ها و 
سپس تعدیل و آغاز دوباره باشد و این مقداری روند موجود را تحت تاثیر قرار داده است.

البتــه گفتنی اســت که مدیران مختلف ایمیدرو هم تاثیرگــذار بوده اند، ایمیدرو در این 

ســال ها مدیران مختلف و با شــهامتی داشــته که کارکرد خوبی داشته اند و در کنار آن 
مدیران محافظه کاری هم بوده اند که نتوانســته اند روند تعیین شــده توســعه را به پیش 
ببرند. ایمیدرو همیشــه از یک دوگانگی رنج می برد که مصداق مثال معروف شــترمرغ 
است که به او گفتند بار ببر گفت من مرغم و وقتی از او خواستند که پرواز کند، گفت من 
شترم. ما در مواجهه با سازمان ایمیدرو در خیلی از مسایل متوجه نمی شویم که در نهایت 
با مجموعه ای با مشــخصات بخش خصوصی طرف هســتیم یا مجموعه ای با مشخصات 
بخش دولتی؛ یعنی زمانی که پای تعامل با این مجموعه پیش می آید پاســخ می شــنویم 
که دولت اســت با مشــکلات و بروکراسی خاص خود، و ورود و خروج به آن هم با شرایط 
خاص دولتی صورت می گیرد اما زمانی که به بازار و قیمت می رسیم ایمیدرو خود یک پای 
رقابت با بخش خصوصی است. اگرچه خود مجموعه هم از این قضیه رنج می برد و شاید 
این موضوع دلیلی باشد بر این که تاکنون موفقیت خاصی به دست نیاورده است. ایمیدرو 
یکی از معاونت های وزارت صمت است که در کنار معاونت امور معادن و صنایع معدنی، 
این دو معاونت متولی بخش معدن هستند و هماهنگ کردن وظایف این دو معاونت در 
شرایطی که همگرا باشند و بتوانند نتیجه ثمربخشی برای دولت و کارآفرینی و تولید در 
کشور داشته باشند هم یکی از معضلات سال های گذشته بوده است. به این مفهوم که ما 
خیلی وقت ها می بینیم که این دو معاونت با یکدیگر مشکل د ارند که این تصویر مناسبی 
برای یک وزارتخانه نیست و باید فکری اساسی در این مورد اندیشید. نمی توان این واقعیت 

رییس انجمن سنگ آهن ایران:

 ایجاد هماهنگی و اتحاد میان ایمیدرو 
و معاونت امور معدنی لازم است

ســازمان توســعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران که بیشتر آن را با نام ایمیدرو می شناسیم، 18 سال پیش یعنی در سال 1379 به موجب ماده 6 قانون تاسیس 
وزارت صنایع و معادن مصوب مجلس شــورای اســلامی و تبصره ذیل ماده مذکور به منظور بررســی، تهیه و اجرای طرح های احداث، توسعه، تجهیز و نوسازی صنایع 

تولیدی متالوژی، استخراج و فرآوری مواد معدنی و اجرای طرح های اکتشافی تشکیل شد.
در واقع در ابتدای راه اندازی سازمان، هدف آن را بررسی تهیه و اجرای طرح های اکتشاف، احداث، توسعه، تجهیز و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران با نگاه ویژه 
به فناوری های نوین و پر ریســک در کنار  افزایش اثربخشــی در سیاســت گذاری، هدایت و حمایت و توسعه بستر و زیرساخت به منظور توانمند سازی بخش معدن و صنایع 
معدنی عنوان کردند. این اهداف اگرچه به عنوان اهداف کلی و بنیادین بیان شده بود اما با رفت و آمد مدیران سازمان در هر دوره، بخش های مختلف دستخوش تغییرات زیادی 
شــد؛ نگاهی به عملکرد ایمیدرو در طول این هجده ســال می تواند بیانگر میزان دســتیابی یا عدم دستیابی این سازمان بزرگ به اهداف تعیین شده در ابتدای کار باشد؛ یکی 
از ایرادهایی که این روزها به این ســازمان گرفته می شــود تداخل کاری میان سازمان ایمیدرو و معاونت امور معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت است که بعضا دردسرهایی 
را برای فعالان این بخش به همراه داشــته اســت، ماهنامه جهان معدن در گفت وگویی با مهندس مهرداد اکبریان رییس انجمن ســنگ آهن ایران، نظر وی را در مورد عملکرد 

اکرم شعبانیسازمان در طول 18 سال گذشته و نیز مشکلات و چالش هایی که ایمیدرو با آن روبروست جویا شده است، شرح این گفت وگو در پی می آید:
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را کتمان کرد که با تمام این اوصاف در این 18 سال ایمیدرو ظرفیت های خوبی هم ایجاد 
کرده، ســرمایه گذاری های خوبی که انجام شــده و زیرســاخت هایی که به انجام رسیده، 
کارخانه هایی ساخته و معادنی دارد و همین اواخر، کار خوبی در امر اکتشاف انجام داده 
که اگر بشود مدیریت صحیحی بر روی تمام این موارد انجام داد شاید زودتر بتوان به یک 
ظرفیت جذب کننده ســایر ســرمایه گذاران بخش خصوصی برای مکمل ایمیدرو شدن 
دست یافت و کارهای بزرگی از این طریق انجام داد. بیان این نکته هم ضروری است که 
کشــور ما غافل از پروژه های بزرگ صنعتی و معدنی اســت یعنی پروژه های مگاسایز در 
ســالیان گذشــته در کشورمان نداشته ایم که اگر ایران را با کشورهای دیگر در این زمینه 
مقایسه کنیم معمولا امور اینچنین را شرکت های بسیار بزرگ و ثروتمند انجام می دهند 
در حالی که این امور را در ایران شرکت های کوچک انجام می دهند و این خود یک نقطه 
ضعف است. در حقیقت، ایمیدرو خود می توانست در این زمینه راهگشا باشد و با راه اندازی 
شرکت های اقماری و مالکیت بخش خصوصی این موضوع را مرتفع کند. شاید در نهایت 
زمانی مدیریت دولتی جمهوری اسلامی به این نتیجه برسد که باید ایمیدرو را به صورت 
تمام و کمال به بخش خصوصی واگذار کند که اگر این امر اتفاق بیفتد یک قدم رو به جلو 

در صنعت و معدن کشور خواهد بود.
 با نگاهی به عملکرد سازمان از دیدگاه شما ایمیدرو در مسیری که در پیش 

گرفته تا چه اندازه توانسته موفق باشد؟
اگر قرار باشد این موفقیت را با درصد بیان کرد من معتقدم 50 درصد، و این 50 درصد 
مثبت به این دلیل است که به هر حال کارهایی انجام داده و 50 درصد منفی به این دلیل 
است که خیلی کارهای دیگری که قابل انجام بوده، اجرا نکرده است. سازمان توان خوبی 
داشته که بر آن اساس توانایی انجام کارهای خوب را داشته اما عدم یکنواختی فعالیت ها 

و شکل سینوسی آن موجب شده که از تمام ظرفیت های خود استفاده نکند.
 نقش ایمیدرو در رشــد و توســعه بخش معدن تا کنون چه اندازه بوده و اگر 
ســازمان به صورت کامل خصوصی شود و از سایه دولت بیرون بیاید این تاثیر 

چه اندازه می تواند باشد؟
در ایران، جای خالی شرکت های عظیم در بخش معدن و صنایع معدنی کاملا دیده می شود؛ 
در این باره یا باید دولت امکانات و مجوز )اراده پنهان و آشکار برای به وجود آمدن و بزرگ 
شدن شرکت های عظیم معدنی در داخل( ارایه کند و کسانی که توانایی این کار را دارند 
کم کم به شرکت های بزرگی تبدیل شوند که هر کدام در شاخه ای متفاوت مشغول به کار 
هستند؛ به عنوان مثال یک شرکت عظیمی در مس وجود داشته باشد که کاملا مستقل 
کار کند در کنار آن شرکت عظیمی در بخش معادن آهن باشد که استقلال کامل داشته 
باشد؛ نه تنها در این بخش ها بلکه در تمام بخش ها ما نیاز به چنین شرکت هایی داریم که 
در نواحی مختلف کشور مستقر باشند و اگر این اتفاق بیفتد به خودی خود ایمیدرو کم 
کم کاربرد خود را از دســت می دهد و در این صورت اســتقلال و توانایی بخش خصوصی 
هم رشد می کند این در حالی است که ایمیدرو در حال حاضر توان و مجوز تبدیل شدن 
به یک شــرکت مگاســایز را دارد و اینجاست که نقش ایمیدرو کاملا مشخص می شود و 
در صورت مدیریت و هدف گذاری صحیح می تواند در بخش معدن موفق عمل کند. اگر 
اهتمام بر روی اکتشافات معدنی بیشتر از این بود این بخش بهتر عمل می کرد. ما عناصر 
خیلی زیادی در داخل کشور داریم که تنها شامل سنگ آهن و مس و کرومیت و منگنز 
و... نیست؛ ما دارای عناصر بسیار نادر و در عین حال جدیدی هستیم که در ایران خیلی 
بر روی آنها کار نمی کنیم ولی کشورهای دیگری که در این بخش ها کار می کنند میزان 
سودآوری بالاتری هم در معادن دارند. بخش خصوصی در این قسمت ها به دلیل ریسک 
بالای آن ورود پیدا نکرده ولی ایمیدرو این توان را داشته و باید این کار را انجام می داده تا 
بر روی اکتشافات کل کشور کار کند، سازمان زمین شناسی و وزارتخانه است که درگیر 
مسایل داخلی خود هستند و مشکلاتی دارند که وظیفه ذاتی خود را آن طور که می باید 
انجام نمی دهند؛ در چنین شــرایطی ایمیدرو باید در کنار ســازمان زمین شناسی باشد و 
حداقل کمی از وظایف روی زمین مانده این ســازمان را انجام دهد. ایمیدرو نســبت به 
سازمان زمین شناسی یک درجه به بازار نزدیکتر است شاید همین حس و حال بازاری تر 
بودن اســت که کمک می کند ایمیدرو شــرایط، مطالعات و پژوهش ها را هم سریع تر به 
نتیجه برســاند شاید می توانســت کارهای سازمان زمین شناسی را هم در اجرا به دوش 
بگیرد همکاری ایمیدرو با سازمان زمین شناسی هم در سال های گذشته می توانست به 

عملکرد مفید این سازمان کمک کند. 

 برای بهبود عملکرد به نظر شــما ایمیدرو چه اولویت هایی را باید در دستور 
کار قرار دهد؟

اگر نگاهی به دوران پیش و پس از انقلاب در کشورمان داشته باشیم، می یبنیم که در دوران 
پیش از انقلاب کار زیادی در بخش معدن و صنایع معدنی انجام نشده بود، هر چه انجام 
شــده بود به صورت مختصر و به عنوان نمونه کار در صنعت فولاد و صنعت مس صورت 
گرفته بود، عمده پیشرفت در بخش معدن پس از انقلاب انجام شد؛ در حالی که در دوران 
جنگ هم امکان پرداختن به این بخش نبوده است، از سال های 78-79 به این سو آرام 
آرام نظرات جلب این شد که مملکت می تواند از راه معدن داری هم درآمد داشته باشد 
می تواند باعث اشتغال زایی شود، در همین راستا معادن سنگ آهن از سال های دهه 80 
خورشیدی شروع به کار کردند و سایر معادن هم پس از آن شروع به کار کردند و شرایط 
فعلی ایجاد شــد؛ اگر نگاهی به این روند داشــته باشــیم با این که 40 سال پس از انقلاب 
دورانی طولانی به نظر می آید اما با این تقسیم بندی دوران جنگ و پس از آن، پرداختن 
به مشقت های پس از دوران جنگ و کم کم شروع کار با بازار و سلیقه تنها خریدار خارجی 
ما که کشور چین بوده است نگاهی داشته باشیم می فهمیم که آنها بیشتر تعیین کننده 
نوع کار و سرمایه گذاری در معادن کشور به عنوان خریدار اصلی سنگ آهن و کرومیت و 
منگنز در ایران بوده اند و بیشترین تمایل را برای سرمایه گذاری در معادن ایران داشته اند، 
بنابراین به نوعی این سلیقه کار از دیدگاه نوع نیازهای یک کشور دیگر به نام چین بوده 
است. یک مدت بسیار اندک یعنی تنها ده سال از این چهل سال زمانی بوده که امکانات 
لازم فراهم بوده تا بتوانیم بر روی تکنیک های مختلف کار کنیم و از همین ده سال در چند 
سال آخر به تحریم ها برخورد کردیم و بعضی محدودیت ها که به نوعی جدید هم بوده اند 
میزان کارکرد و کیفیت عملکرد ما را تحت تاثیر قرار داده اســت و به همین دلیل شــاید 
خیلی نتوان از بخش خصوصی و بخش صنایع معدنی کشور گله کرد که چرا در ایران ما 
مجهز به تکنیک های روز، فناوری های نوین و استفاده از معادن متفاوت در کشور نیستیم؟

با این وجود ایمیدرو که جایگاهی بزرگتر با امکانات و اختیارات دولتی بیشتر بوده است 
و حتی ارتباطات خارجی بیشــتری هم نســبت به بخش خصوصی داشته و در عین حال 
تحولات سیاسی را هم زودتر از سایر بخش ها اطلاع داشته است، -اگر قرار بوده تحریمی 
در ســال های آینده ایران را تهدید کند طبیعتا ایمیدرو زودتر از بخش خصوصی از این 
قضیه آگاه بوده اســت- در چنین سیســتمی، ایمیدرو توانایی داشــته تا کمی سریع تر و 
چابک تر نســبت به ســایرین عمل کند؛ ما باید در آن زمان مجهز به حداقل تجهیزات و 
تکنیک هایی که در دنیا در حال رواج بود می شدیم؛ این شرایط موجب شده که در حال 
حاضر در تمام معادن از نبود تجهیزات به روز رنج ببریم که این تجهیزات شامل ماشین 
آلات معدنی  و ماشین آلات و تجهیزات استخراج و فرآوری و عیار سازی نیز می شود؛ در 
چنین شرایطی، با وجود این که بخش خصوصی چندان امکان کسب اطلاعات لازم و کار 
کردن را نداشته است ایمیدرو از این توانایی برخوردار بوده تا در این قضایا بهتر عمل کند، 
گرچه تاکنون این کار را نکرده و بیشتر سعی سازمان بر سرمایه گذاری در امور خاص بوده 
و همین باعث شــده که 50 درصد عملکرد مفید و 50 درصد فرصت ســوزی در کارنامه 

18 ساله خود به جای بگذارد.
 برخی از کارشناسان معتقدند که یکی از مشکلات سال های گذشته، برخی 
ناهماهنگی ها و تداخل یا موازی کاری بین ماموریت ها و فعالیت های معاونت امور 
معدنی وزارتخانه و ایمیدرو بوده، مشکل اصلی از نظر شما در این باره چیست؟
مشکل اصلی در ساختار وزارتخانه است که تقسیم وظایف و محدوده اختیار دو معاونت 
به صورت دقیق انجام نشده و البته عمده این عدم تقسیم کار مربوط به ایمیدروست و در 
کنار آن قانون گذاری و نظارت از وظایف معاونت معدنی وزارت صمت است که مشخص 
شده است. مشکل اصلی ایمیدرو نه تنها بحث نرم افزاری بلکه بیشتر سخت افزاری است. 
تکلیف ایمیدرو هنوز مشــخص نیســت که آیا یک بخش دولتی محســوب می شــود یا 
خصوصی؟ مدیران سازمان همیشه  در این دوگانگی می مانند که آیا وظیفه ذاتی سازمان 
حفظ شرایط بهینه اقتصادی و فنی برای مجموعه های ذیربط است یا چنین مسایلی باید 
در قالب سیاســت گذاری های ملی در معاونت معدنی انجام گیرد! پیشــنهاد من جدایی 
ایمیدرو از وزارتخانه است که باید دیر یا زود انجام شود و این سازمان در قالب یک شرکت 
خصوصی مدیریت شود. در شرایط فعلی که وقوع چنین امری امکان پذیر نیست، حداقل 
باید اتحاد و هماهنگی  بین معاونت امورمعادن و صنایع معدنی با مدیریت ایمیدرو ایجاد 

شود تا شرایط کاری تسهیل شود.
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 مهندس یزدي زاده مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان:

 مشوق هاي ایمیدرو براي سرمایه گذاري 
بخش خصوصي باید افزایش یابد

 جناب آقاي مهندس یزدي زاده؛ عملکرد ســازمان ایمیدرو طي 17 
سال دوران تاسیس تاکنون را چگونه ارزیابي مي کنید؟  

با توجه به ماموریت سازمان ایمیدرو در تهیه و اجراي طرح هاي احداث، توسعه،  
تجهیز و نوسازي معادن و صنایع فلزات اساسي، توسعه قابل ملاحظه در افزایش 
ظرفیت تولید واحدها به ویژه افزایش 30 برابري ظرفیت تولید فولاد کشور پس از 
انقلاب شکوهمند اسلامي و قرار گرفتن ایران در بین 10 کشور برتر تولیدکننده 
فولاد جهان، همچنین صادرات 8.5 میلیون تني فولاد کشور در سال 96، همگي 

بیانگر موفقیت هاي سازمان ایمیدرو در ماموریت هاي محوله است.
 به نظر شما ایمیدرو تا چه میزان در راستاي تحقق اهداف اولیه خود 

حرکت کرده و موفق بوده است؟
بر پایه اهداف استراتژیک ســازمان ایمیدرو مبني بر رقابت پذیر کردن معادن و 
صنایع معدني، توسعه پایدار بخش معدن و صنایع معدني کشور؛ علیرغم توفیق 
نسبي حاصل شده در دســتیابي به اهداف یاد شده، عدم توازن در زنجیره تولید 

فولاد کشور بر اهتمام بیش از پیش در امر اکتشاف و توسعه معادن تاکید دارد. 
 ایمیدرو در رشــد و توســعه بخش معدن و صنایــع معدني چقدر 

تاثیرگذار بوده است؟
طي سال هاي اخیر تکمیل زنجیره محصولات معدني متناسب با نیاز واحدهاي 
فلزات اساسي به ویژه صنعت فولاد به عنوان یکي از دغدغه هاي جدي این بخش 
مطرح بوده است. علیرغم اقدامات انجام شده در این زمینه نیاز جدي در توسعه، 
فرآوري و اکتشاف معادن مشهود اســت که بخشي از آن ناشي از کمرنگ شدن 
نقش حاکمیتي دولت در سیاستگذاري و هماهنگي زنجیره فولاد کشور از مجاري 
شرکت ملي فولاد ایران و بخش دیگر نیز عدم تناسب در انتقال فناوري و اجراي 
پروژه ها با همکاري بخش خصوصي بوده است. در این میان تکمیل چرخه تولید 

توسط معادن و عدم توازن در این زنجیره دامن زده است. 
 به نظر جنابعالي ایمیدرو در حال حاضر با چه چالش هایي براي نقش 

آفریني هر چه بهتر بخش معدن مواجه است؟
عمده موانع و چالش هاي موجود در ایفاي نقش سازمان ایمیدرو به عنوان متولي 
توسعه بخش معدن عبارت اســت از مواردي چون "تامین مالي و جذب سرمایه 

گذار داخلي و خارجي"، "بهره وري نیروي انساني در مقایسه با نرم هاي جهاني"، 
"تامین هزینه هاي انتقال و جذب فناوري"، "بومي ســازي تکنولوژي و ساخت 
داخل کردن قطعات و تجهیزات"، "زیرســاخت هاي اطلاعاتــي و ارتباطي در 
زنجیره فولاد به ویژه اطلاعات پایه اکتشافي"، "زیرساخت هاي حمل و نقل ریلي 
و جاده اي"، "جانمایي مناسب براي احداث واحدهاي فولادي"، "مستندسازي 
دانــش و تجربه مدیریت طرح هــا"، "انحراف زمان و هزینــه اجراي طرح ها از 
برنامه"، "بهره وري کل عوامل تولید )تولید، مواد اولیه، ســرمایه، انرژي و ...( در 
مقایسه با نرم هاي جهاني"، "عدم توانایي فرآوري مواد معدني کم عیار" و "عدم 

برخورداري عمده شرکت ها از مقیاس اقتصادي تولید. 
 به اعتقاد کارشناســان یکي از مشکلات ســال هاي گذشته برخي 
ناهماهنگي ها و تداخل بــا موازي کاري بین ماموریت ها و فعالیت هاي 
معاونت امور معدني وزارتخانه و ایمیدرو بوده اســت. نظر شما در این 

خصوص چیست؟
در واقع سیاســتگذاري و نظارت در امر توســعه اکتشافات مواد معدني کشور در 
چارچوب سیاست هاي کلي بخش صنعت و معدن به عهده معاونت امور معدني 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و توانمندسازي بخش معدن از طریق برون سازي، 
بهبود توانایي هاي تولید، توسعه سرمایه هاي انساني، تقویت بازار و توسعه سرمایه 
گذاري ها، همچنین توسعه و نوسازي معادن از طریق تقویت توانایي ها در اجراي 
طرح ها و بهبود طرح هاي بهره برداري تکمیل شــده به عهده سازمان ایمیدرو 

مي باشد.
بدیهي اســت وضعیت مطلوب،  ایجاد هم افزایي و بهــره گیري از ظرفیت هاي 
موجود حوزه هاي یاد شــده در برقراري توازن در زنجیــره تولید و افزایش بهره 

برداري معادن و صنایع معدني خواهد بود.
 شما چه پیشنهادي در راستاي بهبود عملکرد این سازمان دارید؟

در این خصوص به نظر مي رســد رفع تضاد منافع در زنجیره تولید فولاد به ویژه 
کسب سود منطقي براي تمامي واحدها و ایجاد مشوق هاي واقعي براي سرمایه 
گذاري بخش خصوصي در اکتشــاف و توسعه معادن منجر به بهبود عملکرد آن 

سازمان مي شود.

17 سال از شکل گیري سازمان توسعه و نوسازي معادن و صنایع معدني 
ایران )ایمیدرو( مي گذرد.  در گذر این ایام، ایمیدرو با اســتراتژی های 
کلاني که در دستور کار خود داشته، توانست در تهیه و اجراي طرح ها و 
پروژه هاي معدني و صنعتي متعددي ایفاي نقش کند. "توســعه فعالیت 
های معدنی و صنایع معدنی دارای مزیت رقابتی در مناطق کمتر توســعه یافته"، 
"رشد ســرمایه گذاری در ایجاد واحدهای زنجیره معدن و صنایع معدنی دارای 
فناوری نوین و پرریسک"، "توسعه فعالیت های معدنی و صنایع معدنی برون مرزی 
با هدف تکمیل زنجیره ارزش"، "توسعه روش های نوین تامین منابع مالی در اجرای 
طرح های توســعه" و ... از جمله استراتژي هاي کلان این سازمان توسعه اي است. 
در همین راستا به منظور بررسي عملکرد سازمان ایمیدرو و اینکه تا چه میزان در 
رشد و توسعه بخش معدن و صنایع معدني تاثیرگذار بوده است؛ با مهندس یزدي 
زاده مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان به گفت و گو نشستیم و نظرات وي را در 

معصومه صالحیاین خصوص جویا شدیم که در ادامه با هم مي خوانیم:
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 جناب آقاي نوریان، جنابعالي عملکرد ســازمان ایمیدرو طي 17 سال 
دوران تاسیس تاکنون را چگونه ارزیابي مي کنید؟  

طي مذاکراتي که با دکتر غریب پور ریاســت جدید ســازمان ایمیدرو داشــتم و 
همانگونه که خود ایشــان هم نظر مســاعدي دارد؛ خصوصی سازی در طرح ها و 
پروژه هاي ســازمان ایمیدرو باید تســریع یابد و به گونه اي برنامه ریزي شود که 
بتوان کارهای مربوط به خصوصی سازی سریع تر پیش رود. به نظر بنده یکی دیگر 
از اقداماتی که باید در ســازمان ایمیدرو مورد توجه قرار گیرد؛ این است که معدن 

سنگان هرچه زودتر تعیین تکلیف شود.
پیشنهاد من به ایمیدرو این است که معدن سنگان به یک کنسرسیوم قوی متشکل 
از فولادی ها و معدنی ها واگذار شــود؛ چراکه وقتي قرار است از معدن سنگ آهن 
منطقه سنگان حدود 17 میلیون تن کنسانتره تولید شود؛ حدود 40 میلیون تن 
سنگ آهن با عیار بالا باید از معدن استخراج و به کارخانه فرآوري تحویل داده شود. 
البته 40 میلیون تن سنگ آهن مقداري هم باطله دارد. در نتیجه این میزان حجم 

بالایی است که باید یکنواخت شده و به کارخانه محصول یکنواخت ارسال شود.
در واقع نمي شود در منطقه سنگان به صورت جزیره ای عمل کرد و هر معدن و یا 
کارخانه ای در گوشــه اي از این منطقه اقدام به استخراج و فرآوري محصول کند. 
مثلا نمي توان 2 میلیون تن در یک قسمت از معدن و مقداري دیگر هم در قسمت 
دیگري از معدن اقدام به اســتخراج کرد. یا اینکه ایمیدرو به عنوان یک شــرکت 

دولتی قاعدتاً نمی تواند خود هم اقدام به اســتخراج کند و هم تولید. در نتیجه در 
این مســیر موفقیت چنداني نخواهد داشت؛ لذا به نظر مي رسد که با تشکیل یک 
کنسرسیوم و واگذاري کار به آن در راستاي استخراج و فرآوري محصول اقدام شود 
تا به نتایج مثبتي رسید. در این خصوص مي توان از شرکت هاي چادرملو و یا  گل 
گهر الگوبرداري کرد و چنین کاری را انجام داد؛ اما قاعدتاً سرمایه گذاری سنگیني 
نیاز دارد. به خصوص از لحاظ زیربنایی و زیرســاخت ها سرمایه گذاری سنگیني 
لازم است. در نتیجه تشکیل یک کنسرسیوم قوی می تواند هم کار را به نحو احسن 
انجام دهد و هم به گونه اي عمل کند که حرف و حدیثی در کار نباشد و هم اینکه 

کار به سرعت و با کیفیت بهتري پیش رود.
از سوي دیگر بحث اکتشافات هم باید یکی دیگر از اولویت هاي مهم ایمیدرو باشد. 
در واقع ایمیدرو باید به ســمت اکتشافات بیشتر حرکت کند که البته به نظر مي 
رسد مدیریت جدید این سازمان دکتر غریب پور هم همین نظر را داشته باشد که 

انشاء الله در تحقق چنین هدفي موفق خواهد شد.
 به نظر شــما ایمیدرو تا چه میزان در راستاي تحقق اهداف اولیه خود 

حرکت کرده و موفق بوده است؟
البته این ســوال را باید خود متولیان سازمان ایمیدرو پاسخ دهند که تا چه میزان 
در تحقق اهدافشان  موفق بوده اند. اما در اینجا لازم است بگویم ایمیدرو از لحاظ 
اینکه یک سازمان توسعه اي بوده تا حدود زیادي به اهداف خود دست یافته است.

مدیرعامل شرکت چادرملو:

 توسعـه اکتشافات معدنـی
باید در اولویت برنامه های ایمیدرو  باشد

سازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع 
معدنی ایران که به منظور رفع نیازهاي کشور 
به محصولات و فرآورده های معدنی و با تاکید 
بر بهینه سازی نظام اقتصادی کشور در بخش 
معادن و صنایع وابســته و همچنین اعمال نظارت بر 
استفاده از ذخایر معدنی و بهره برداری صحیح و موثر از 
آنها تشکیل شــد؛ درآستانه 18 ســالگی است. این 
سازمان که دوران بلوغ و بروز خود را به خوبي پشت سر 

گذاشته؛  متولی راهبری توسعه، توانمندسازی و رقابت 
پذیری بخش معدن و صنایــع معدنی و تبدیل منابع و 

محصولات این بخش به ثروت پایدار کشور است. 
در همین راســتا ماهنامه "جهان معدن" در آستانه 18 
سالگي ایمیدرو به سراغ کارشناسان و متولیان این بخش 
رفته و نظرات آنها را در خصوص عملکرد این سازمان و 
میزان موفقیت آن در تحقق اهداف اولیه خود جویا شده 
است. مهندس محمد نوریان مدیرعامل شرکت معدنی و 

صنعتی چادرملو در گفــت و گو با خبرنگار ما با تاکید بر 
اینکه "توسعه اکتشافات معدنی مهمترین کاري است که 
باید در اولویت ایمیدرو قرار بگیرد"؛ از پیشنهادات خود 
به دکتر غریب پور ریاست جدید سازمان ایمیدرو سخن 
گفت و در ادامه از چالش ها و مشکلات موجود در بخش 
معدن و صنایع معدني مطالبي را عنوان کرد که ماحصل 

این گفت و گو در ادامه مي آید: 
معصومه صالحی
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در همین راستا ایمیدرو تا جایی که توانســته توسعه هایی را انجام داده است. به 
طور مثال زماني ایمیدرو متولي شرکت هایي چون فولاد مبارکه، فولاد خوزستان، 
چادرملو، گل گهر و حتي شــرکت فولاد بود و امور مربوط به این معادن و کارخانه 
ها رو انجام مي داد که با توجه به قانون خصوصي ســازي  این پروژه ها باید واگذار 
مي شــد که امروز همه آنها را واگذار کرده و تا اینجاي کار هم موفق بوده است. اما 
نکته حائز اهمیت در شــرایط فعلي این است که اگر در بحث اکتشافات هم بتواند 
بودجه بیشــتري جذب کند و در این مسیر هم همچون سایر موارد موفق تر عمل 
کند؛ قطعا در خصوص معدن و صنایع معدني با رونق و توســعه بیشــتري مواجه 

خواهیم شد.
البتــه هم اکنون دیگر به ایمیدرو هم اجازه این کار را نمی دهند و بودجه اي براي 
این منظور اختصاص داده نمي شــود که بخواهد سرمایه گذاری جدیدی داشته 
باشد؛ اساساً به صلاح این بخش هم نیســت. در نتیجه به راحتي مي تواند در هر 
زمینه ای به بخش خصوصی اعتماد کرده و کار را به این بخش واگذار کند و خود 

تنها نقش نظارتي داشته باشد.
آنچه که مســلم اســت اینکه امروز بخش صنعت ایران نیاز بــه عزم ملی و اتخاذ 
تصمیمات منطقی بر اساس شرایط واقعی حاکم بر صنایع به ویژه تولیدکنندگان 

مواد اولیه دارد.
ســرمایه گذاران بخش خصوصی هر جا شرایط را مناسب ببینند، وارد مي شوند؛ 
بنابراین سیاستگذاران بخش اقتصاد چه در مجلس و چه در دولت باید دغدغه های 
سرمایه گذاران بخش خصوصی را در راســتاي منافع ملی در نظر بگیرند. چراکه 
حاصل آن خروج از اقتصاد تک محصولی، رونق کســب و کار، اشــتغال و رشــد 

اقتصادی خواهد بود.  
به عبارتي دیگر توســعه پایدار اقتصادی نیازمند دوراندیشــی و تدوین استراتژی 
است و نباید متاثر از تصمیمات مقطعی و کوتاه مدت و بعضاً سیاسی باشد. دولت 
برای رونق بخشــیدن به بخش معدن و صنعت راهی جزء واگذاری امور به بخش 
خصوصی توانمند ندارد. دولت باید توان و سرمایه خود را برای ایجاد زیرساخت ها 
و تدوین برنامه های بلندمدت توسعه مصروف دارد و بنگاه های اقتصادی را به اهل 

آن واگذار کند.
 به نظر شما ایمیدرو در حال حاضر با چه چالش هایی مواجه است و چه 

مشکلاتی دارد؟
بودجه دولت مشخص است. قطعا بودجه ایمیدرو هم مشخص و معین است. آنچه 
که مسلم است اینکه گمان نمي کنم براي ایمیدرو بودجه اي براي سرمایه گذاری 
هاي جدید اختصاص یابد. بنابراین قاعدتاً باید پروژه هایي که در اختیار خود دارد را 
یا واگذار و یا اینکه تکمیل کند. اگر می خواهد این پروژه هاي نیمه تمام را همچنان 
در دست خود نگه دارد؛ لذا باید براي تکمیل آنها بودجه اي اختصاص دهد و هرچه 

سریع تر آنها را به اتمام برساند.
 شما چه پیشنهاداتي براي بهبود عملکرد بخش معدن و صنایع معدني 

دارید؟
اخیرا آقای فولادگر نماینده کمیســیون صنایع و معادن مجلس در سخناني اعلام 
کرد مجلس قوانینی را براي بخش معدن در نظر خواهد گرفت. در اینجا می خواهم 
به مجلسي ها پیشــنهاد دهم و از آنها خواهش کنم که دیگر هیچ قانونی را وضع 
نکنند. اگــر بخش خصوصی را قبول دارند، اجازه دهند کار خود را انجام دهد. اگر 
هم بخش خصوصي را قبول ندارند؛ تکلیف خود و ما را روشن کنند و بگویند بخش 
خصوصی نداریم. چرا دایم انواع و اقسام قوانین را به اسم حمایت و کمک به تولید 
وضع مي کنند، اما همین قوانین باعث آزار و محدودیت و خودتحریمي این بخش 
شده است. همانطور که طي ســال هاي اخیر براي فولادی ها مشکلات زیادي به 

وجود آمده است.
این در حالي اســت که ظرفیت معادن ایران به حدی اســت که در صورت برنامه 
ریزی صحیح و ســرمایه گذاری مناسب می تواند موجب رونق اقتصادی و توسعه 
پایدار شود و بهترین گزینه به منظور تحقق اقتصاد مقاومتی در کوتاه ترین زمان 

به شــمار مي رود. در واقع ظرفیت معادن ایران قابلیت ارزش آفرینی بالایی دارد، 
اما مشروط به برنامه ریزی صحیح و مدیریت کارآمد. همینطور نمي توان گفت ما 
70 نوع ماده معدنی با 40 میلیارد تن ذخیر قطعی در کشور داریم، اما حمایتی از 

سرمایه گذاری برای استحصال و فرآوری این مواد معدنی نکنیم.
از طرف دیگر برای ادامه فعالیت دســت انــدرکاران معدن و صنایع معدنی داخل 
کشور باید انگیزه و مشوق های لازم را براي آنها ایجاد کرد. از جمله این مشوق ها 
می توان به  ثبات قوانین و مقررات، فراهم کردن زیرساخت های توسعه صادرات، 
ارائه تسهیلات براي نوسازی تجهیزات و بهره گیری از فناوری های نوین،  بهسازی 
سیســتم حمل  و نقل و در نهایت واقعی کردن وجــوه دریافتی از معادن همچون 
مالیات، عوارض، بهره مالکانه و حقوق دولتی اســت. اگر این موانع مرتفع شــود، 
بدیهی است ســرمایه گذارها نیز برای ورود به این بخش از صنعت تمایل زیادي 
نشان می دهند. نباید انتظار داشت که صاحبان سرمایه با وعده و وعید جذب بخش 
معدن شوند؛ بلکه آنها به رفتار، عملکرد و تصمیمات مسئولان و ضوابط و مقررات 

محیط کسب و کار نگاه کرد و برای آینده خود تصمیم گیری مي کنند.
با اتخاذ تصمیمات کاربردی و راهگشا در شورایعالی معادن و نیز ستاد فولاد کشور، 
برخی مشــکلات از جمله تعیین تکلیف برخی معادن شناسایی شده برای صدور 
مجوز بهره برداری و نیز عدم دخالت دولت در قیمت گذاري های دستوري از میان 

برداشته شود.
ما با شــناخت از عوامل رشد و توسعه صنعت جهانی باید خودمان را برای رقابت و 
بقا به تکنولوژی و دستاوردهای جدید مجهز کنیم. دیگر زمانی نیست که تنها به 
آنچه که در اختیار داریم قناعت کنیم؛ بلکه شناخت و بهره گیری از نوآوری های 
روز دنیا یکي از ملزومات و لازمه توســعه اســت که این امر محقق نمی شود الا با 
افزایش آگاهی و سرمایه گذاری مناسب. دیگر نمی توان ثروت جدید را آنگونه که 
در مورد معدن و کارخانه بوده است، در محدوده مرزها نگه داشت. سرعت تغییرات 
از تصور ما هم بیشــتر اســت  و ما راهی جز دســتیابی به اطلاعات و فناوری و به 

روزرسانی نداریم.
امروز لازم است متفاوت از آنچه تاکنون برای معادن و صنایع معدنی برنامه  ریزی 
شده است؛ درباره تجهیز، توســعه و مدیریت منابع غنی معدنی کشورمان برنامه 
 ریزی دقیق  تر و اصولی  تری داشته باشیم. چون ثروت آفرینی و سوددهی در تولید 
باید با کاهش هزینه  ها، افزایش کیفیت و بهره گیری از نیروی انســانی متخصص، 
به کارگیری روش  های نوین و به روز و البته ایجاد فضای مناســب کســب و کار 

صورت پذیرد. 
سرمایه  گذاری در هر بخش اقتصادی مستلزم امنیت است تا ریسک آن را کاهش 
دهد که متأسفانه در بخش معدن چندان توجهی به آن نمی  شود؛ چراکه با نادیده 
گرفتن حق  و حقوق بخش خصوصی باعث متضرر شدن سرمایه  گذاران این بخش 
شــده است. هیچ سرمایه  گذاری بدون شــناخت از بازار و فضای کسب و کار یک 
کشــور و انجام بررســی  های لازم از وضعیت اقتصادی آن کشور اقدام به سرمایه 
گذاری نمی  کند. این در شــرایطی اســت که به زودی کمبود سنگ آهن به یک 
چالش جدی برای صنایع وابســته تبدیل می شود. چون همانطور که عرض کردم 

در زنجیره تولید فولاد کشور توازنی وجود ندارد.
 به نظر شما معادن در اشــتغالزایی مناطق محروم چه نقشي ایفا مي 

کنند؟
اگر کسی می  خواهد دنبال اشتغالزایی باشد، باید معادن را فعال کند. چون در آن 
صورت هم مواد معدنی مورد نیازمان را از داخل کشور تامین می کنیم؛ هم اینکه 
در مواردی که واردات داریم، می توانیم با توســعه صنایع مرتبط با معدن  علاوه بر 
تولید شــغل، جلوی واردات را هم بگیریم. من فکر می کنم با توجه به پراکندگی 
معادن حتی معادن کوچک هم می توانند اشتغالزایی قابل توجهي داشته باشند. از 

طرف دیگر معدن باعث آبادانی مناطق محروم نیز مي شود. 
به طور مثال ظرفیت اشتغالزایی در مجموعه چادرملو به گونه اي است که در حال 
حاضر اکثر کارهای شــرکت توســط پیمانکاران اجرا می شود و پرسنل چادرملو 
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عمدتاً در قسمت های مالی، اداری، بازرگانی، مهندسی 
و نظارت مشــغول به کار هســتند. اکنــون بیش از 7 
هزار نفر به طور مســتقیم در شرکت معدنی و صنعتی 
چادرملو و واحدهای زیر مجموعه آن مشــغول به کار 
هستند و حدود 42 هزار نفر نیز به طور غیر مستقیم در 

این مجموعه اشتغال دارند.
 براي دستیابی به اهداف مدنظر در مجموعه 
چادرملو چه برنامه هایي را در دستور کار دارید؟

اجرای برنامه های استخراج و تولید محصولات، مصرف 
بهینه انرژی )برق، آب و گاز( در مجتمع های معدنی و 
صنعتی چادرملو و استفاده از حداکثر ظرفیت ساخت 
داخل لــوازم، تجهیزات و قطعــات یدکی مصرفی در 
مجتمــع های تولیدی از جمله اقدامــات موثر در این 
شرکت بوده است. تاکنون بیش از  11 هزار قلم قطعات 
و لوازم یدکــی را از منابع داخلــی تأمین و جایگزین 

قطعات مشابه ساخت خارج کرده ایم.
همچنین برای تولید 55 میلیــون تن فولاد با در نظر 
گرفتن عیارهــای متفاوت باید حدود 160 میلیون تن 

سنگ آهن خام اســتخراج و فرآوری شود که در حال حاضر این مقدار حدود 80 
میلیون تن است.

از طــرف دیگر برای 55 میلیون تن فولاد  نیاز به 86 میلیون تن کنســانتره آهن 
است و الان ظرفیت تولید 47 میلیون تن است یعنی تا حدود 7 سال دیگر میزان 
استخراج ســنگ آهن خام باید 2 برابر شود و یا اینکه به واردات آن متکی شویم. 
نکته مهمتر اینکه برای دسترســی و بهره برداری به منابع جدید ســنگ آهن با 
فرض شناســایی و اکتشــافات و دریافت مجوزهای لازم حدود 5 سال زمان و در 
بخش زیرساخت های 55 میلیون تن فولاد حداقل نیاز به 13 میلیارد یورو سرمایه 

گذاری است.
نکته قابل اهمیت این اســت که مجوزهای صادره در چرخه تولید فولاد در کشور 
نامتوازن است. به طوری که با اســتناد به آمارهاي منتشره وزارت صنایع تاکنون 
برای تولید ســالانه 189 میلیون تن گندله  آهن مجوز صادر کرده است. در حالی 
که برای تولید گندله نیازمند کنســانتره سنگ آهن هستیم؛ بنابراین برای حدود 
189 میلیون تن گندله باید حداقل 300 میلیون تن سنگ آهن برداشت شود که 

بسیار دور از واقعیت است.
در نتیجه اگر روند فعالیت معادن سنگ آهن بر پایه روال فعلی و معمول ادامه یابد، 
در خوشبینانه ترین شرایط می توانیم به تولید 35 میلیون تن فولاد در سال 1404 
دســت یابیم. مگر اینکه با رفع موانع مورد اشاره و ایجاد انگیزه لازم برای سرمایه 
گذاران بخش خصوصی داخلی یا خارجی، زمینه جلب مشارکت آنها برای سرمایه 

گذاری در بخش معدن و صنایع معدنی فراهم شود.
نکته قابل توجه دیگر در بررسی نامتوازن بودن رشد صنایع فولاد در کشور، موضوع 
بازار مصرف اســت. در حال حاضر بازار داخلی قادر به جذب 18 میلیون تن فولاد 
تولیدی نیســت و بازار صادرات نیز به دلیل مشــکلات اقتصادی موجود و تحریم 
ها شــرایط مطلوبی ندارد. حال به فرض تحقق تولید 55 میلیون تن فولاد در افق 
1404 یعنی 10 سال دیگر آیا بازار فروش داخلی و خارجی  برای این میزان تولید 

وجود دارد؟ 
بر اساس برآوردهای جمعیتی مرکز آمار ایران بر پایه نرخ فعلی رشد جمعیت ایران 
در ســال 1404 به رقم 85 میلیون نفر می رسد. با توجه به سرانه مصرف فولاد در 
کشور اگر در بهترین شرایط به حدود 280 کیلو برسد، میزان مصرف داخلی فولاد 
در سال 1404 به حدود 24 میلیون تن خواهد رسید؛ بنابراین باید برای صادرات 

مازاد تولید به دنبال بازارهای منطقه ای و جهانی باشیم.
 بــه نظر جنابعالي تحریم ها تا چه اندازه مــي تواند در بخش معدن و 

صنایع معدني تاثیرگذار باشد؟
تحریم های جهانی تاثیر قابل توجهي در اقتصاد معدن 
ندارد؛ بلکه همانطور که بارها اشاره کردم بخش اعظم 
مشکلات ما داخلی است و انتظار داریم نهادهای دولتی 
و قانونگذاری با درک صحیح مشکلات و شرایط فعلی 

بخش معدن، برای حل آنها چاره اندیشی کنند.
هنگامي که صحبت از اقتصاد مقاومتی می شود، یعنی 
باید ملزومات آن را هم فراهم کنیم که نخســتین گام 
تحقق این امر رفع موانع تولیــد و فراهم کردن زمینه 
های انگیزشی برای سرمایه گذاری و حرکت به سمت 

ارزش آفرینی در فعالیت های اقتصادی است.
باید به این نکته توجه کــرد که ایجاد ارزش افزوده در 
هر صنعتی مستلزم شناخت کافی از بازار کسب و کار، 
برنامه ریزی مبتنی بر واقعیات و به دور از شعارزدگی و 
فراهم کردن زیرساخت های لازم توسعه است. فعالان 
بخش معدن هم از این قاعده مســتثناء نیستند و الان 
مهمترین مســاله برای فعالان حال حاضر در صنعت 
ســنگ آهن و صنایع معدنی برای توسعه بخشیدن به 
کسب و کار خود و افزایش بهره وری، تامین منابع مالی است؛ به طوری که بسیاری 

از طرح ها به دلیل نبود و کمبود منابع مالی معطل مانده اند.
 لطفا در خصوص مشــکلات و چالش هاي پیش روي معدنکاران نیز 

توضیح بفرمایید؟
یکي دیگر از مشکلات بهره برداران معدنی، نارسایی های بخش حمل و نقل است. 
نزدیک به 50 درصد از مخارج مربوط به بهره برداری از مواد معدنی از جمله سنگ 
آهن مربوط به هزینه حمل و نقل اســت و مشــکلاتی در این زمینه وجود دارد؛ 
بنابراین ناوگان حمل و نقل کشــورهم باید همپای توسعه معادن خود را بازسازی 
کند و با به کارگیری سیســتمی روزآمد ضمن تامین نیاز معادن نسبت به کاهش 

هزینه ها هم اقدام کند.
یکــی دیگر از این مغایرت ها این اســت که دولت از یک طرف در حال تشــویق 
معدنداران  سنگ آهن است تا به جای صادرات مواد مورد نیاز صنایع فولاد داخلی 
را تامین کننــد و از طرف دیگر طبق قانون مالیات  های مســتقیم اگر ما فروش 
داخلی انجام دهیم مشــمول مالیات هستیم، یعنی علاوه بر اخذ مالیات بر ارزش 
افزوده  که هم  اکنون 9 درصد اســت، بایــد 25 درصد درآمد حاصله خود را نیز به 
دولــت بدهیم چون فروش داخلی کرده ایم که همان مالیات بر درآمد اســت. می 
بینیم که قوانین و ضوابط مالیاتی کاملًا مغایر با سیاســت خودکفایی داخلی است 
واین باعث شده نه تنها بسیاری از معادن تعطیل شوند؛ بلکه تمایل سرمایه گذاری 
نیز کاهش یابد. آنچه که مسلم است اینکه حل برخی از مشکلات  دور از دسترس 
نیست و اگر عزم و اراده ای قوی برای رفع موانع معدنی ها و صنایع معدنی در دولت 
و مجلس به وجود آید، می توان به بقا و رشد این منبع عظیم و ارزش آفرین کشور 

امیدوار شد.
در همین خصوص مدیران شــرکت چادرملو بر توســعه واحدهای تکمیل کننده  
زنجیره تولید در این شــرکت اراده قوي دارند. روند توسعه بخش چادرملو با هدف 
ایجــاد ارزش افزوده در محصــولات تولیدی همچنان ادامه دارد و انشــالله واحد 
مگامدول احیاء مستقیم چادرملو که مراحل پایانی خود را طی می کند، به زودي 
به بهره برداري خواهد رســید. پس از آن 2 طرح مهم تولیدی در دستور کار داریم 
که شــامل طرح احداث کارخانه گندله سازی شماره 2 با ظرفیت تولید سالیانه 4 
میلیون تن و سرمایه گذاری 13 هزار میلیارد ریال و همچنین طرح احداث 2 واحد 
نورد به ظرفیت تولید ســالیانه 1 میلیون و 100 هزار تن با سرمایه گذاری 5 هزار 
میلیارد ریال و کل سرمایه گذاری 18 هزار میلیارد ریال با سهم ارزی 131 میلیون 

یورو است.

توسعه پایدار 
اقتصادی نیازمند 

دوراندیشی و تدوین 
استراتژی است و نباید 

متاثر از تصمیمات مقطعی 
و کوتاه مدت و بعضاً 

سیاسی باشد. دولت برای 
رونق بخشیدن به بخش 

معدن و صنعت راهی جزء 
واگذاری امور به بخش 

خصوصی توانمند ندارد. 
دولت باید توان و سرمایه 

خود را برای ایجاد 
زیرساخت ها و تدوین 
برنامه های بلندمدت 

توسعه مصروف دارد و 
بنگاه های اقتصادی را به 

اهل آن واگذار کند



Jahane Madan
 W W W. J A H A N E M A D A N . C O M

Jahane Madan

ماهنامه جهان معدن  شماره بیست وسوم  آذر 97 22
Jahane Madan

نقش راهبری ایمیدرو از الزامات 
نهادی توسعه بخش معدن است

 بهبــود عملکرد ایمیدرو 
با حل مشکلات فولادی ها

یکی از ماموریت های ایمیدرو در طول هجده سال گذشته، توسعه بخش معدن 
بوده اســت، سازمان های "توسعه ای" از منظر ماموریت و ماهیت با سازمان های 
اداری و رگولاتور )تنظیم گر و مجری مقررات( متفاوت هســتند، در صورتی که 
اســتراتژی های کلان حاکمیت به توســعه بخشی باشد، به تبع، از منظر نهادی، 

سازمان های توسعه ای هدایت و راهبری آن حوزه را عهده دار می شوند. 
علیرغم تنظیم اسناد بالادستی توسعه صنعتی که سهم بخش معدن را در تولید 
ناخالص داخلی در افق 1404 حدود 5 برابر شــرایط موجود هدف گذاری کرده 
اســت و نیز تشکیل ســازمان توسعه ای متناظر با آن برنامه، نه تنها راهبری این 
بخش به ایمیدرو واگذار نشــده، بلکه این نهاد خود متاثر از سازمان های متناظر 
اداری و تشکیلاتی )معاونت معدنی و سازمان زمین شناسی( بوده است. این امر را 
می توان یکی از عوامل اختلال در حکمرانی بخش معدن و صنایع معدنی دانست. 

به زبانی دیگر تقابل بوروکراسی غیردینامیک با رویکرد توسعه ای.  
بخشی از توسعه بخش معدن در حوزه SMEها نیز به ماموریت ایمیدرو مربوط 
می شود. در  اوایل دهه 80 صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی برای 
تســهیل ورود ســرمایه های کوچک و متوسط به بخش معدن تشکیل و موجب 
شــد تا با پوشش ریسک های ســرمایه گذاری، امکان اکتشاف ذخایر معدنی با 
سرمایه های کوچک خصوصی ایجاد شود و  از این طریق "هزینه ورود" به بخش 

معدن کاهش پیدا می کرد.
به واســطه پر ریسک بودن بخش معدن سرمایه ها پس از ورود هم نیازمند چتر 
امنیتی هستند. از جمله اقداماتی که ایمیدرو در طول این هجده سال می توانسته 
انجام دهد پوشــش همین ریسک های سرمایه گذاری بوده که تا حدودی انجام 
شــده اما به ذلایل فوق الذکر و اختلالات حکمرانی این بخش، در این مســیر 

توفیق  کامل نداشته است. 
ایمیدرو همانند معاونت معدنی واجد بدنه کارشناسی بسیار قوی در کنار مدیران 
میانی زبده اســت. به نظر من در صورت اداره غیر سیاســی سازمان توسط بدنه، 
شــاهد تحرک بیشتر در این نهاد خواهیم بود. نحوه مدیریت دکتر کرباسیان بر 
عملکرد مثبت این ســازمان تاثیر به ســزایی داشته است و موجب احیای مجدد 
آن گردید. با عنایت به زمینه تخصصی و سوابق اجرایی رییس جدید هیات عامل، 

قضاوت در خصوص توان و عملکرد ایشان را به آینده باید موکول کرد.

در رابطه با عملکردی که ایمیدرو در هجده ســال گذشــته از خود بر جای گذاشته و با توجه به 
گزارشی که آقای مهندس غریب پور ارایه کردند این عملکرد نشان دهنده یک روند رو به رشد 
بوده است اما در گزارش ها همانطور که دوستان بیان کرده اند این موضوع واضح است که طرح 
توازن اشکال دارد و اگر قرار باشد ما به برنامه افق 1404 برسیم کسری کنسانتره بسیار محتمل 
است به این مفهوم که از یک سو در حال انجام و اجرای سرمایه گذاری هستیم و از سوی دیگر 
تامین کنســانتره همچنان با مشــکلات عدیده ای روبروست؛ البته به این مساله واقف هستم که 
رسیدگی به این موضوع در برنامه های ایمیدرو قرار گرفته و امیدواریم که همزمان با راه اندازی 

کارخانه های فولاد این معادن هم به بهره برداری برسد. 
بــا ایــن وجود اهدافی را که در ابتدای کار، ایمیدرو برای خود تعیین کرده بود از دیدگاه من، به 
بیش از 80 درصد آنها در طول این هجده ســال و در دوره های مختلف مدیریتی دســت یافته 
است. به این مفهوم که در بخش معادن این سازمان عملکرد خوبی داشته اما مشکلاتی در دیگر 
بخش های عملکردی سازمان وجود داشته که فکر می کنم تا افق 1404 با برنامه هایی که سازمان 

ارایه کرده این کسری قطعا جبران می شود. 
موضوع دیگری که در رابطه با سازمان توسعه ای ایمیدرو مدنظر قرار می گیرد به مساله واگذاری ها 
به بخش خصوصی بازمی گردد، از این لحاظ به نظر می رســد که مســوولیت این واگذاری ها با 
ایمیدرو نیست و به قسمت های دیگری مربوط می شود به عنوان مثال ما دو فولاد ساز بزرگ در 
کشور داریم که قدیمی ترین فولادسازهای کشور ما هستند اما مالک معدن نیستند و البته این 
مربوط به سیاســت گذاری دولت اســت و ایمیدرو هم پیشنهادهایی در این رابطه داشته است و 
اطلاع دارم که پیگیر آن نیز هستند؛ اما این ضعف از قدیم وجود داشته و همچنان روال پیشین 
خود را ادامه می دهد و به نظر می رسد در آینده هم شرایط به همین منوال پیش خواهد رفت. 
این به شــکلی اســت که با وجود شرکت های جدید فولادسازی که در دست افتتاح و راه اندازی 
هستند در صورت ادامه همین روند فولادسازهای قدیمی که به معدنی وصل نیستند قطعا از بین 
خواهند رفت. سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران برای بهبود عملکرد خود 
نیاز به پشتیبانی از شرکت های فولادی و رفع موانع تولید دارد، این مساله به خودی خود می تواند 
منجر به بهبود عملکرد سازمان شود، به خصوص امروز که شرکت های فولادی به موانعی بر اثر 
تحریم ها برخورد کرده اند و به ویژه این موضوع در بحث صادرات به وضوح قابل مشــاهده اســت 
در واقع سازمان می تواند موانعی را که تاکنون در پیش پای شرکت های تولیدی قرار گرفته شده 
حذف کند؛ کار چندانی هم ندارد و اگر قرار باشد مسوولان در راستای رفع این مشکل اقدام کنند 

قطعا می توانند مشکلات و موانع را از پیش پای فولادی ها بردارند.

  

               سجاد غُرُقی
                 نایب رییس اتحادیه تولید کنندگان و صادرکنندگان محصولات معدنی

              مهندس محمد کشانی 
              مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان
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ایمیــدرو بر اســاس ماده 6 قانون تاســیس وزارت 
صنایع و معادن مصوب 1379/10/6 مجلس شورای 
اســلامی و تبصره ذیل آن، به منظور بررسی تهیه و 
اجرای طرح های احداث، توســعه، تجهیز و نوسازی 
صنایع تولیدی متالورژی، اســتخراج و فرآوری مواد 
معدنی و اجرای کارهای اکتشــافی تشــکیل شده و 
قوانین تاسیس سازمان گسترش مصوب سال 1346 

و اساسنامه آن اداره می گردد.
این ســازمان از سال تشــکیل تاکنون فعالیت های 
زیــادی در عرصــه معــدن از اکتشــاف طرح های 
توســعه ای، عملیات اجرایی کارخانه های کنسانتره، 
گندله، فولاد... جاده سازی، انتقال آب و برق در حوزه 
زیرساخت، حوزه های آموزشی و پژوهشی و فناوری 
انجام داده است که موجب تحرک در طرح های نیمه 
تمام، بالا رفتن ذخایر اکتشــافی، ظرفیت های تولید 
و حرکــت آن در چرخــه معدن تا صادرات محصول 
گردیده اســت. یکــی از مهم ترین و اساســی ترین 
کارهــای این ســازمان، مشــارکت جویی از بخش 

خصوصی توانمند و دارای انگیزه و همکاری با تشکل های بزرگ معدنی بوده است.
عملیات اجرایی و پروژه های عظیمی در ســال های اخیر شــروع شــده که شامل 
زنجیره هــای فولاد، مس، آلومینیوم، آهن، نفلین ســینیت و ... زیرســاخت های 

مربوطه است.
از ســویی دیگر فعالیت های اکتشــافی به طور جدی دنبال شده که با حفاری های 
عمیق در حوزه های آهن، مس، زغالســنگ، عناصر نادر خاکی، شاهد رشد چندین 

میلیون تنی ذخایر معدنی در حوزه های فلزی، غیرفلزی و ... بوده ایم.
علاوه بر این موارد حوزه آموزشی، پژوهشی و فناوری سازمان که با همکاری نزدیک 
با مراکز دانشــگاهی، نظام مهندسی معدن، خانه معدن ایران، مرکز آموزش فنی و 
حرفــه ای و نیز اتحادیه حفاران غیرنفتی صورت پذیرفته، موجب افزایش برگزاری 
دوره های آموزشی، تخصصی، پژوهشی، محیط زیست، دوره های آشنایی با قوانین 
معدنی در استان ها، دوره های تعمیر و نگهداری ماشین آلات، اپراتوری دستگاه های 
حفاری به صورت تئوری و عملی که همگی منجربه دریافت گواهی معتبر گردیده 

است.
در طی سال های گذشته تاکنون، با توجه به عملکرد ارایه شده که سالانه به صورت 
منظم و به صورت دفترچه کامل تهیه و اطلاع رسانی شده است که حاکی از پیشرفت 
پروژه های مختلف دارد که به دلیل مشکلات مالی و یا درگیری های محلی و موارد 
دیگــر نیمه تمام مانده بود و از طریق دریافت وام از صندوق بیمه ســرمایه گذاری 
فعالیت های معدنی و نیز معرفی 12 طرح معدنی با تایید صندوق بیمه به کارگروه 
اشــتغال کشور و طرح های ارجاع شــده از سامانه کادا، تسهیلات اشتغال روستایی 
دریافت می کنند. به عبارت دیگر یکی از کارهای مهم انجام شده در ایمیدرو، تامین 

مالی معدن و صنایع معدنی در سطح کلان معدنی بوده است.
از اقدامات دیگری که ایمیدرو در راستای حمایت از بخش معدن و سرمایه گذاری در 
این حوزه به عمل آورده، افزایش سرمایه صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های 
معدنی بوده که از ســال 1380 با ســرمایه 10 میلیارد تومان افزایش یافته و مقرر 
شــده که در ســال پیش رو، تسهیلات این صندوق و تسهیلات حمایتی دولت که 

3 برابر تســهیلات صندوق است به معادن کوچک 
بخش خصوصی اعطا شــود که نتیجتا با توســعه و 
راه انــدازی معادن کوچک، اشــتغال در کشــور به 

خصوص در مناطق محروم افزایش خواهد یافت. 
یکی از اهداف تشــکیل سازمان توســعه و نوسازی 
معــادن و صنایــع معدنی ایران، اجــرای طرح های 
توسعه ای در حوزه زیرساخت معادن است که با توجه 
به اینکه می بایست اولویت تجهیز شبکه حمل و نقل 
و پایانه های بادی و اتصال این شــبکه به مراکز بزرگ 
اقتصادی، تجاری و صنعتی و مبادی ورودی و خروجی 
مهم کشــور و شبکه های ریلی منطقه ای و جهانی به 
ویژه کریدور شمال – جنوب با هدف توسعه صادرات و 
ترانزیت بار باشد، ولیکن هنوز شبکه حمل و نقل ریلی 

برای ایجاد مزیت رقابتی به سرانجام نرسیده است.
ضمنا با توجه به مشــکلات ایجاد شده در تحریم های 
ســال 1392 و نیز تحریم های اخیر در ابتدای ســال 
1397، با وجود تلاش های زیادی که در زمینه جذب 
سرمایه گذاری خارجی از طریق ایمیدرو با حضور در 
مجامع معدنی کشورهای اروپایی و معرفی مزیت های کلان معدن و صنایع معدنی در 
ایران، شامل ذخایر غنی و شناخته شده با 68 نوع ماده معدنی از انواع فلزی، غیرفلزی 
و ... دسترســی به انرژی ارزان آب های آزاد، وجود نیروی انســانی ماهر و با وجود بازار 
معرف در 14 کشور همسایه، یا متاسفانه شرایط برای حضور شرکت های بزرگ معدنی 

دنیا فراهم نشده و در این راستا به موفقیت چشمگیری دست نیافته ایم.
در انتهای این نوشتار، به موضوع اکتشاف و نیاز مبرم کشور به دستیابی به مواد معدنی 
به خصوص فلزی، جهت ادامه کار کارخانه های فرآوری مواد معدنی بایستی اشاره کنم 
که با توجه به انجام اکتشافات جدید در سطح 250 هزار کیلومتر مربع در نقاط مستعد 
کشور پتانسیل های جدیدی اکتشاف شده که قطعا می بایست حفاری های اکتشافی 
عمیق حفره گیری صورت پذیرد، چرا که در مقایسه با کشورهای معدن خیز دنیا مثل 
کانادا که ســالانه بیش از 2 میلیون متر حفاری صورت می گیرد، ایران در این زمینه 

هنوز حتی سالانه به 500 هزار متر حفاری هم نرسیده است.
اتحادیه حفاران غیرنفتی که از ســال 1389 تاســیس و راه انــدازی گردید، با هدف 
ساماندهی حفار ی های اکتشافی کشور فعالیت نموده و شرکت های عضو این اتحادیه 
همواره در زمینه همکاری با بخش دولتی و بخش خصوصی اظهار تمایل کرده و در 
هر مقطع که نیاز بوده از تلاش و همکاری دریغ نکرده است. اعضای هیات مدیره این 
اتحادیه که هر یک از افراد و شــرکت های شــناخته شده در عرصه حفاری های مغزه 
گیری هســتند، تمرکز خود را بر این گذاشــته اند که این اتحادیه از جانب مسوولین 
بخش معدن و صنایع معدنی به رســمیت شــناخته شده و بتوانند در جهت پیشبرد 
اهــداف بخش معــدن و جهت جلوگیری از ضرر و زیان دولت، در مناقصاتی که برای 
انجام پروژه های اکتشــافی انجام می شــود حضور داشته و اطلاعات شرکت ها، اعم از 
تعداد دســتگاه، حفاران موجود در اختیار شــرکت، نحوه رتبه بندی آنها، قیمت های 
مناســب که موجب خلل در کار هر دو طرف قــرارداد نگردد و به عبارت دیگر بحث 
کارشناسی دخیل باشند تا از انجام قراردادهایی که موجب نقصان در کار و یا به تعویق 
افتاده عملیات اکتشــافی می گردد، جلوگیری شــود. انشاالله بتوانیم در این زمینه با 

سازمان ایمیدرو جلسات مشترک داشته و نتیجه خوبی شاهد باشیم.

ناکامی در جذب سرمایه گذاری خارجی برای توسعه بخش معدن

  

  

     شهنـــاز نوائی
             عضو هیات مدیره شرکت فنی و مهندسی 
              در کاوش و دبیر اتحادیه حفاران غیرنفتی
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 به نظر شما ایمیدرو تا چه میزان در راستای تحقق اهداف اولیه 
خود حرکت کرده و موفق بوده است؟

چیزی که مســجل اســت اینکه وقتی به صنایع فلــزی و غیرفلزی نگاه 
می کنیم مثل ســیمان، ســنگ آهن و فولاد، مس، سرب و روی و ...؛ در 
تمام اینها ردپای ایمیدرو دیده می شود اگرچه بسیاری از این طرح ها بر 
اســاس اصل 44 واگذار شده اما به هر حال سنگ بناي انها در کشور  از 
ایمیدرو نشات گرفته است. در واقع ایمیدرو این بخش ها را به بهره برداری 
رسانده، کارخانجات را تاسیس و سپس واگذار کرده و بخشی از این امور 
همچنان در دست اجراست؛ سازمان توســعه ای ایمیدرو در حال حاضر 
ورود به حوزه هایی را مدنظر قــرار داده که بخش خصوصی کمتر تمایل 
بــه حضور در آنها دارد، در حال حاضر رویکرد ســازمان علاوه بر حضور 
در صنایعي از قبیل ســنگ آهن، مس، ســرب و روی و... ورود به سمت 
صنایــع های تک مي باشــد، اینجا لازم به توضیح اســت اضافه کنم که 
صنایع های تک آن دسته از صنایع است که معمولا مواد اولیه آن از مواد 
روتین همچون ســنگ آهن و ... به دست نمی آید در حال حاضر با توجه 
به اینکه کشــور در حال توسعه است ایمیدرو در حوزه هایی مثل عناصر 
نادرخاکی، لیتیوم ، وانادیوم انتیموان  و این دسته عناصری که تولید آنها 
کمی متفاوت با عناصر قبلی هست وارد شده، کار بر روی این عناصر نیاز 

به تکنولوژی بالاتر و در عین حال ریســک بالاتری دارد؛ شاید بر همین 
اســاس بخش خصوصی چندان تمایلی به ورود در این بخش ها نداشته 
باشــد و به همین دلیل ایمیدرو علاوه بر حوزه های قبلی به این حوزه ها 
هم وارد شــده که این خود بدعتی برای توسعه کشــور و مقوله توسعه 

پایدار است که در آینده قطعا به آنها نیاز پیدا می کنیم.
 این سازمان در رشد و توسعه بخش معدن و صنایع معدنی چه 

اندازه تاثیرگذار بوده است؟
وقتی می بینیم تمام صنایع ما برای شروع در حوزه های مختلف به نوعی 
وابسته به ایمیدرو هســتند و ایمیدرو با سیاست گذاری های درستی که 
انجام می دهد هم بازار را کنترل می کند و هم بستر سازی مناسبي برای 
رفع نیازهای کشور و صادرات دارد بدون شک می توان گفت تاثیرگذاری 
این سازمان بســیار بسیار چشمگیر است؛ توســعه صنایع معدنی ما در 
داخل کشــور ایمیدروست که در درون خود هم بخش سیاست گذاري و 
هم بخش  اجرایی دارد و هم بحث واگذاری و خصوصی ســازی را دنبال 

می کند.
 ایمیــدرو به عنوان یک ســازمان توســعه ای تاکنون با چه 

چالش هایی روبرو بوده است؟
در شــرایط فعلی که در واقع شــرایط خاصی برای کشــور ما محسوب 

مدیر آموزش، پژوهش و فناوری ایمیدرو:

رویکرد جدید ایمیدرو نگاه به صنایع »های تک« است

در نگاهی به عملکرد 18 ســاله ســازمان 
توسعه ای ایمیدرو بدون شک یکی از ملزومات 
ارزیابی را می توان منــوط به فعالیت هایي 
دانست که در حوزه پژوهشی و تحقیقاتی این 
سازمان به آن پرداخته شده اســت؛ بدون تردید هر 
ســازمانی به افراد آموزش دیده و با تجربه نیاز دارد تا 
ماموریت خود را به انجام برساند؛ در عین حال بها دادن 
به پژوهش و فناوري به افزایش بهره وری سازمانی کمک 

می کند؛ در حقیقت سازمان توسعه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی ایران به عنوان سازمان مرجع در بخش 
معــدن و صنایع معدنی نیاز به انجام آموزش، فناوري و 
پژوهش های کاربردي بیشــتری بــه منظور افزایش 
بهــره وری و بهبود عملکرد خــود دارد؛ این رویکرد 
عملکرد سازمان را نیز در موقعیت های مختلف هدایت 
و مورد پایش قرار مي دهد، به عنوان مثال مبانی مورد 
نیاز در دوران تحریم متفاوت از آن چیزی اســت که در 

دوران پیش از تحریم ها مدنظر بوده اســت؛ در همین 
راســتا در شماره پیش رو که نگاهی به عملکرد هجده 
ساله ســازمان ایمیدرو داشته ایم، گفت وگویی با دکتر 
ملاطاهری مدیر آموزش، پژوهش و فناوری ســازمان 
انجام داده ایم؛ غلامرضا ملاطاهری همچنین ریاســت 
مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران و مجري طرح 

عناصر نادر را در کارنامه شغلي خود داشته است:
طاهره گودرزی
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می شــود و اجرای طرح های صنعتی بعضا با مشــکل روبرو شــده ، این 
جریان باعث مي شــود  تا نگاه ما به ســمت بازار داخــل و فناوری های 
داخلی و بومی سازی شده معطوف شود، در این راستا طرح ها به سمتی 
پیش می روند که امکان استفاده حداکثری از ظرفیت های داخلی را برای 
ما فراهم کنند؛ در حقیقت چالش اصلی ما در حال حاضر تامین بخشی 
از تجهیزات و مواد اولیه ای است که منبع خارجی داشته و منجر به ایجاد 
اختلال هایی در ادامه اجراي طرح ها شــده، با این حال مطمئن هستیم 
که راهکارهای چنین مشــکلاتی در شرایط تنگنا پیدا خواهد شد؛ بخش 
خصوصی و شــرکت های دانش بنیان در طول این مدت ظرفیت سازی 
بســیار خوبی داشته اند و اســتفاده حداکثری از این ظرفیت ها به نوعی 
تهدیدهای مقابل روی ما را به فرصت تبدیل می کند و نقش ایمیدرو در 
این حوزه که البته من از دیدگاه پژوهش و فناوری مطرح می کنم بسیار 

حائز اهمیت است.
از ابتداي ســال جاري ایمیدرو بــا تمام مراکــز R&D صنایع معدني 
شــرکت های تابعه و همچنین شــرکت های منتخب بــه صورت ادواری 
نشســت هایی را برگزار کرده اســت تا بتواند نتایجی کــه از فرآیندهای 
پژوهشــي مراکز R&D مختلف حاصل می شــود را با ایجاد هم افزایی 
در تمام شــرکت ها به کار بگیرد. در واقع با ایجــاد هم افزایی در اجرای 
پروژه هــای  مراکز R&D می توان حداکثر اســتفاده را از نتایج آنها برد 
به این مفهوم که اگر مثلا قطعه ای در ذوب آهن ســاخته شــده و منبع 
مشــخصی دارد باید فولاد مبارکه بتواند آن را استفاده کند و یا اگر یک 
پروژه تحقیقاتــی برای کاهش مصرف آب و انرژی را مبارکه در دســت 
انجــام دارد دیگر ذوب آهن وقت و انرژی و هزینه برای آن صرف نکند و 
همان نتایج به دســت آمده مبارکه را به کار بگیرد؛ این رویکرد در طول 
چهار دوره ای که ما این هم افزایی را ایجاد کرده ایم بسیار مثمرثمر بوده 
و اکنون هــم در حال امضای تفاهم نامه ای میان تمام واحدهای صنعتی 

معدني هســتیم که همه ذینفعان بتوانند از نتایج فناوري هاي حاصل به 
صورت مشترک استفاده کنند که گام بسیار مثبتی محسوب می شود.

 چه اولویت هایی را ایمیدرو برای ادامه این مسیر مدنظر دارد؟
ایمیدرو علاوه بر اجراي طرح های جاری و ساری خود در حوزه معادن و 
صنایع معدنی از قبیل ســرب و روي ، طلا ، سنگ آهن ، تیتانیوم ، زغال 
و نفلین و همچنین اجراي عملیات اکتشافي ، رویکرد فناوری و استفاده 
از روش هــای نوینی که در صنایع معدنی در دنیا به کار گرفته می شــود 
به خصوص برای کاهش مصرف انرژی، آب و کاهش مخاطرات زیســت 
محیطي را در دســتور کار خودقرار داده اســت .همچنین  بحث تولید 
مواد اولیه موردنیاز صنایع های تک اولویت دیگر ماست و مجبور هستیم 

نیازمان را در این شرایط از منابع داخلی تامین کنیم.
 چه پیشنهادهایی برای بهبود عملکرد سازمان دارید؟

نقشه راه  ســازمان با توجه به فرایندهایي که در پروژه ها و خط مشی ها 
انها تعریف شــده  است کاملا مشخص اســت یعنی پروژه ها و طرح های 
ایمیدرو برنامه زمان بندی خاصی دارند که فرآیندهای آن تعریف شده و 
تنها در بعضی از مواقع شــاید نیاز به این باشد که یک کاتالیزوری وارد 
عمل شود و ســرعت اجرا را بالاتر ببرد و این نیاز به یک سری تعاملات 
خارج از دســتگاه ایمیدرو هم دارد به این معنا کــه بقیه ارگان ها مثل 
راه آهن، بانک مرکزی و ... اگر تعاملات خوبی داشته باشند قطعا ایمیدرو 
می تواند پروژه های خود را با ســرعت بیشــتری به بهره برداری برساند و 
اشتغالزایی سریع تر محقق شــود که اینها تاثیر مستقیم بر روی توسعه 
پایدار کشــور خواهد داشــت و مطمئنم با رویکرد فعلی ریاست محترم 
هیات عامل این تعاملات انجام شود و این مهم حتی تا به اینجای کار هم 
اتفاق افتاده است؛ به عنوان نمونه در ماه هاي اخیر ایمیدرو با وزارت راه 
و ترابری، وزارت نیرو و ســازمان محیط زیست و بانک مرکزي تعاملات 

خوبی داشته است.
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 ارزیابی شما از عملکرد ایمیدرو طی 18 سال دوران تاسیس چیست؟و 
تا چه میزان در راستای تحقق اهداف اولیه خود موفق بوده است؟

ایمیدرو در این 18 سال طرح های زیادی راه اندازی و در کنار آن اشتغال زیادی 
هم ایجاد کرده اســت، اکتشافات بســیاری در طول این مدت صورت گرفته و 
معادن جدیدی افتتاح شده، بخش زیادی از دارایی های دولت در طول این مدت 
به وسیله ایمیدرو به بخش خصوصی واگذار شده که اکنون می توانیم اثرات آن 
را در اقتصاد کشــور ببینیم. در بحث صادرات معدن و صنایع معدنی 20 درصد 
صادرات کشــور بر این اساس در اختیار ایمیدروست و در همین راستا در سال 
جاری به بیش از 60 کشــور صادرات داشته ایم که همه اینها بخشی از عملکرد 
موفق ایمیدرو در کارنامه هجده ساله این سازمان است. همینطور یادآوری این 
مهم ضروری است که ایمیدرو در توسعه سرمایه گذاری و رشد تولید و صادرات 
در این ســال ها نقش ویژه ای ایفا کرده عملکرد مثبتی از خود به جای گذاشته 

است. 
 در بحث معدن و صنایع معدنی به نظر شــما ایمیدرو تا چه اندازه 

توانسته در رشد و توسعه این بخش تاثیرگذار باشد؟
ایمیدرو نقش کلیدی در توسعه دارد به این دلیل که عمده معادن بزرگ کشور 
بر اساس قانون در اختیار دولت و ایمیدرو قرار دارد و این ذخایر باید برای بخش 
خصوصی آزاد شود تا این مسیر برای سرمایه گذاری هموار شود و  در نهایت این 
سرمایه گذاری منجر به رشد اقتصادی و تولید ناخالص داخلی)GDP(، اشتغال 
و صادرات شــود. بنابراین نقش ایمیدرو در این مســیر قابل انکار نیست و این 
نقش همیشه میل به رشد و توسعه دارد. طبعا یکی از وظایف ایمیدرو اکتشاف 
یا پیدا کردن معادن جدید و تکمیل اکتشافات به کمک بخش خصوصی است. 
در بحث زیرســاخت ها همیشه نقش پررنگی داشــته و دارد، زیرا محور توسعه 
معدن، بخش خصوصی اســت و دولت ها بــرای حمایت از بخش خصوصی باید 
زیرســاخت های لازم را برای حضور این بخش فراهم کنند. متاســفانه ایران در 
تامین زیرساخت ضعیف است؛ با توجه به اینکه معادن اصولا در مناطق محروم 
اکتشاف می شوند یکی از مسایل این است که در مناطق محروم در تامین آب، 
گاز و برق مشکل داریم و هزینه  تامین آن هم بسیار بالاست، لذا نقش ایمیدرو 

مدیر اقتصادی و توسعه سرمایه گذاری ایمیدرو مطرح کرد:

اولویت اصلی ایمیدرو؛ حفظ وضع تولید 

افزایش سهم بخش معدن در توسعه اقتصادی 
اغلب سخنان شعار مانندی است که مسوولان 
و دست اندرکاران معدنی آن را بارها مطرح 
کرده اند، همین چندی پیش وزیر صمت در 
بازدید از چهاردهمین نمایشگاه معدن و صنایع معدنی 
در این باره تاکید کرد که افزایش سهم معدن در اقتصاد 
جز اهداف مهم وزارتخانه است؛ وزیر در عین حال خبر 
داد که  در حال حاضر سهم معدن در اقتصاد 1.2 درصد 
است و برنامه این است که تا پایان سال این عدد به 1.4 
درصد برسد و همین موضوع باعث افزایش سهم صنایع 
معدنی هم می شــود. همین مساله و کاهش وابستگی 

اقتصادی به نفت شاید یکی از مهمترین دلایل راه اندازی 
ایمیدرو برای توســعه بخش معدن عنوان شد با این 
وجود بخش بزرگی از مشــکل بخش معدن و صنایع 
معدنی به بودجه ای بازمی گردد که سالانه برای آنها در 
نظر گرفته می شود، در حقیقت یارانه و بودجه ای که به 
بخش نفت تعلق می گیرد در اقتصاد نفتی کشور ما قابل 
مقایسه با بودجه و یارانه بخش معدن نیست. در چنین 
شــرایطی اســت که می توان به دلیل محدودیت در 
اکتشاف های جدید و عدم گسترش مورد انتظار بخش 
معدن پی برد؛ اقتصادی که قرار است به جای نفت متکی 
بر معدن شود نیاز به توجه بیشتری برای نه تنها توسعه 

این بخش بلکه حفظ وضــع موجود تولید در معدن و 
صنایع معدنی دارد؛ در گفت وگویی که ماهنامه جهان 
معــدن با امیــر صباغ مدیــر اقتصادی و توســعه 
سرمایه گذاری داشــته بخشی از این چالش ها مدنظر 
قرار گرفته اســت؛ حمایت دولت از ایمیدرو به عنوان 
ســازمان توســعه ای بخش معدن و صنایع معدنی، 
همچنین حفظ وضع تولید در معادن موضوع هایی است 
که مهندس امیــر صباغ مدیر اقتصادی و توســعه 
سرمایه گذاری ایمیدرو در این گفت وگو بیش از هر چیز 

اکرم شعبانیبر آن تاکید دارد:
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در تامین زیرســاخت ها و ایجاد مناطق توسعه ای نزدیک به منابع انرژی بسیار 
پررنگ است، همچنین در توانمندسازی، آموزش، پژوهش و توسعه فناوری و نیز 
ایجاد زیرساخت های صادراتی نقش بسیار زیادی دارد که البته تمام این موارد را 

بخشی از ماموریت های اصلی خود می داند.
 چالش های اصلی که ایمیدرو برای نقش آفرینی هرچه بهتر در رشد 

و توسعه بخش معدن تاکنون داشته کدام است؟
یکی از اصلی ترین مشــکلاتی که حوزه معدن و صنایع معدنی دارد تامین مالی 
پروژه هاســت. تمام پروژه های شرکت های معدنی بسیار بزرگ است و برای به 
انجام رســاندن آنها نیاز به دسترســی به خطوط بین المللی با نرخ ارزان است. 
طبعا در فضایــی که محدودیت بانکی و بین المللی برای بانک های ایرانی حاکم 
اســت، در توسعه پروژه ها که توســط ایمیدرو و بخش خصوصی انجام می شود 
محدودیت هایی به وجود آمده است. در تامین مواد اولیه، فناوری پیشرفته و بازار 
هم به تبع آن محدودیت ایجاد می شود؛ به هرحال تا زمانی که محدودیت وجود 
داشته باشد، پروژه های مسکن حرکت رو به جلو نخواهند داشت، زیرساخت های 
خطوط راه آهن، بنادر و فرودگاه ها توسعه نمی یابند و اگر پروژه های زیرساختی 
کشــور متوقف و صادرات محدود شود، بخش معدن دچار عارضه ای می شود که 
مشتری و بازاری برای آن وجود نخواهند داشت و این چالش بزرگی است که ما 
با آن دست و پنجه نرم می کنیم. کمبود سرمایه گذاری در زیرساخت ها به عنوان 
یک تهدید خیلی جدی محسوب می شود که بخشی از آن مربوط به تحریم ها و 
بخش دیگر مربوط به سیاست های داخلی همچون مسکن و جاده است. دولت 
باید بتواند از طریق تحریک بازار و ظرفیت های ایجاد شــده در معدن و صنایع 
معدنی اشتغال و رشــد اقتصادی ایجاد کند تا امکان خروج از رکود ایجاد شده 

برای ما هم فراهم شود.
 به اعتقاد کارشناسان، یکی از مشــکلات سال های گذشته، برخی 
ناهماهنگی ها و تداخل یا مــوازی کاری بین ماموریت ها و فعالیت های 
معاونت امور معدنی وزارتخانه و ایمیدرو بوده اســت. آیا شما هم با این 

نظر موافقید؟
وزارت صنعت، معدن و تجارت برای توسعه معدن و صنایع معدنی دو بازو دارد: 
یــک بازوی حاکمیتی که وظایف آن در معاونت معدنی متمرکز اســت و دیگر 
بازوری اجرایی که وظایف آن در ایمیدرو متمرکز شــده اســت. طبعا حاکمیت 
با تصدی گری دو مقوله کاملا جداســت و تداخلی هم نباید وجود داشته باشد. 
اختلاف ها زمانی پیش می آید که بر فرض مثال ما مازاد آهن اســفنجی داریم 
و فکر می کنیم باید بخش معدن و صنایع معدنی برای ادامه روند توســعه ای به 
بازارهای صادراتی دسترســی داشته باشــد از طرف دیگر در حاکمیت به دنبال 
سیاست ارزش افزوده بالاتری هستند که این مساله جلوی صادرات را می گیرد. 
این اختلافات به هیچ وجه ساختاری نیست بلکه بیشتر ریشه تفکری دارد و به 
نظر من با ایجاد هماهنگی بهتر میان دو معاونت که متولی توسعه و توانمندسازی 
بخش معدن و صنایع معدنی هســتند در وزاتخانه بایــد بتوانیم حوزه معدن و 

صنایع معدنی را به رشد و اهداف چشم انداز آن نزدیک تر کنیم. 
 پیشنهادات شما برای بهبود عملکرد سازمان چیست؟

در یک کلام: حفظ وضع تولید. در سال های پیشین ظرفیت های تولیدی زیادی 
هم ایجاد شده است. ممکن است تولید خودرو در سال های آینده با کاهش روبرو 
شــود، صنایع کشتی سازی به رکود دچار شود، مسکن از رونق بیفتد، اما حوزه 
معدن و صنایع معدنی باید انرژی زیادی داشــته باشــد تا بتوانــد بازار خود را 
همچنان توســعه دهد و به ســمت صادرات پیشــروی کند ، باوجود اینکه ما 
محدودیت های تحریم را نیز پیش رو داریم، هنر ایمیدرو و شرکت های معدنی و 
صنایع معدنی کوچک و بزرگ این است که سیاست تولید، اشتغال و بازار فعلی 

خود را حفظ کنند.

طرح های هشتگانه فولاد 
توان توسعه ای ایمیدرو 

را زمین گیر کرد
شرکت ایمیدرو در زمره شرکت های مادر تخصصی با نقش توسعه صنعتی – معدنی 
اســت که برای ارزیابی این دوره هجده ساله باید دید عملا درجه مقطع یا مقاطعی 
توانسته به نقش واقعی خود عمل کند. به نظر اینجانب اگرچه در مجموع می توان به 
نقش برجسته ایمیدرو در توسعه صنعتی و معدنی اذعان نمود، لیکن به نظر می رسد 
در ده سال گذشــته طرح های هشــت گانه فولادی منابع و توان واقعی توسعه ای 
ایمیدرو را تا حدودی زمین گیر کرد. این در حالی است که در این یک دهه گذشته 

عمده توان این سازمان توسعه ای باید بر اکتشاف معدنی متمرکز می گردید.
در سال های نخست دوران فعالیت ایمیدرو احداث صنعت و پس از آن واگذاری به 
بخش خصوصی به حق در زمره رســالت های اصلی این سازمان بوده است، لیکن با 
شکل گیری شرکت های بورسی و هلدینگی بزرگ همچون گل گهر، چادرملو، کاوه 
پارس، میدکو، فولاد مبارکه، فولاد خوزستان، مس سرچشمه، آلومینیوم و روی و... 
دیگر رسالت ایمیدرو نباید توسعه صنعتی باشد و تمامی توان این سازمان توسعه ای 
باید بر اکتشاف معدنی و پس از آن اگر توانی باقی ماند بر استخراج و استحصال مواد 

معدنی متمرکز شود.
مســلما ایمیدرو نقش بسزایی در توسعه صنایع معدنی و معادن داشته است، لیکن 
اگر نقش آن را با ســایر شــرکت های مادر تخصصی مقایســه کنیم از رتبه برتری 
برخوردار است. خصوصا ایمیدرو در اهداف خصوصی سازی در بین سازمان های مادر 
تخصصی موفق تر و چابک تر عمل کرده است. اولویت اصلی ایمیدرو اکتشاف است و 
اکتشاف؛ اگر توان اضافی در این میان باقی بود باید آن را صرف استخراج کرد؛ پس در 

پایان تاکید می کنم پیش به سوی اکتشاف.

  

     سید رسول خلیفه سلطانی
              دبیر انجمن فولاد ایران
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مشارکت ایمیدرو با بخش خصوصي براي بهره برداري از طرح هاي معدني و صنایع معدني

روند صعودي تولید محصولات فلزي و معدني در سال 97

سازمان ایمیدرو به عنوان رهبر و پیشتاز در تحول و توسعه پایدار بخش معدن 
و صنایع معدنی و رقابت پذیر در زنجیره های ارزش جهانی، فعالیت خود را از 
اردیبهشت ماه 80 آغاز کرد. این سازمان به منظور رفع نیاز کشور به محصولات 
و فرآورده هاي معدني و با تاکید بر بهینه سازي نظام اقتصادي کشور در بخش 
معادن و صنایع وابسته و همچنین اعمال نظارت بر استفاده از ذخایر معدني و 
بهره برداري صحیح و موثر از آنها به موجب ماده 6 قانون تاسیس وزارت صنایع 
و معادن مصوب 79/10/6 مجلس شــوراي اسلامي و تبصره ذیل ماده مذکور 
به منظور بررسي،  تهیه و اجراي طرح هاي احداث، توسعه، تجهیز و نوسازي 
صنایع تولیدي متالورژي، اســتخراج و فرآوري مواد معدني و اجراي کارهاي 
اکتشافي تشکیل شده است. ایمیدرو که یک شرکت هلدینگ دولتي فعال 
در بخش معدن ایران محسوب مي شود؛ داراي 8 شرکت اصلي و 55 شرکت 

عملیاتي در زمینه صنایع فولاد، آلومینیوم،  مس، سیمان و مواد معدني بود.
ایمیدرو به عنوان یکی از سازمان های توسعه ای کشور از دولت یازدهم با تجدیدنظر 
در اســتراتژی خود ســبب تقویت حضور بخش خصوصی در اقتصاد بخش معدن و 
صنایع معدنی شــد که این امر فصل جدیدی را در اجرای برنامه هاي این ســازمان 
رقم زد. فصلی که مقدمات آن پیش از شکل گیری برجام فراهم شد؛ به گونه اي که 
با ورود گام به گام شــرکت های خصوصی در قامت مشارکت کننده و سرمایه گذار، 
طرح های بجا مانده از گذشته  دوباره در مسیر ساخت قرار گرفتند. پس از برجام نیز 
حضور همزمان شــرکت های خارجی و داخلی به این روند سرعت داد. فعال سازی و 
راه اندازی طرح های بجا مانده از این دهه و حتی دهه های گذشــته از جمله پدیده 
های سال های اخیر است؛ با این توضیح که پس از برجام فعال شدن ال سی طرح ها 

و استفاده از منابع مالی خارجی نقش حیاتی در راه اندازی پروژه ها ایفا کرد.
بخش معدن و صنایع معدنی در این مسیر به حوزه ای پویا تبدیل شد و توانست نقش 
خود را به عنوان یکی از بازیگران اصلی اقتصاد مقاومتی عیان سازد. نگاهی به عملکرد 
سال های 91 و 92 و مقایسه آن با سال های اخیر به نیکی تفاوت در تولید،  صادرات 

و اجرای پروژه ها را نشان می دهد.
اجرای طرح های 7 گانه فولاد استانی و به سرانجام رساندن تدریجی آنها - که دچار 
وقفه طولانی شده بود- و نیز اجرای طرح هایي همچون 1.2 میلیارد دلاری آلومینیوم 

جنوب و یک میلیارد دلاری سرب و روی مهدی آباد از جمله این عملکردها به شمار 
می آید.

در همین حال ایمیدرو با بهره گیری از مذاکرات موثر با شرکت ها و صاحبان فناوری 
داخلــی و بین المللی طرح های دیگری از جمله فرآوری ســنگ آهن در ســنگان، 
تیتانیوم کهنوج، اســکله بندر پارسیان، زغالشویی البرز مرکزی، طرح 40 هزار تنی 
آلومینیــوم جاجرم، الکترود گرافیتی، آنتیموان ســفیدابه، نیروگاه هرمز و هرمزان، 
طلای زرشــوران، پتاس خور و بیابانک، پالایشــگاه قطران زرند، 4 طرح کنسانتره و 
گندله سازی سنگان، منطقه ویژه صنایع انرژی بر، تجهیز معادن گل گهر 4 – 5 – 6، 
زغالسنگ خمرود و تولید گرین کک را در کنار دیگر طرح های بخش معدن و صنایع 

معدنی به اجرا درآورد.
سرمایه گذاری 5.3 میلیارد دلاری

با شروع دولت یازدهم در نیمه دوم سال 92  طرح های متعددی در بخش معدن 
و صنایع معدنی راکد و غیرفعال بودند. ایمیدرو با استراتژی جدیدی که طراحی و 
عملی کرد، حضور بخش خصوصی  پررنگ دیده شد؛ در نتیجه توانست با مشارکت 
این بخش 32 هزار میلیارد تومان طرح را فعال کرده یا به اجرا درآورد. این استراتژی 
در راستای اقتصاد مقاومتی و گسترش حضور بخش خصوصی به اجرا در آمده است. 
 طی این مدت افزون بر 5.3 میلیارد دلار در نقاط مختلف کشــور پروژه وارد مدار 
تولید شــد. در این میان ایمیدرو طی ســال های 93 تا 95 با مشــارکت بخش 
خصوصــی 27 طرح بزرگ را در بخش معدن و صنایع معدنی به ارزش 3 میلیارد 
و 7 میلیون و 5 هزار دلار به بهره برداری رســاند که در نتیجه آن برای 7660 نفر 

اشتغال مستقیم ایجاد شد.
افتتاح بیش از3 میلیارد دلار طرح  با اشتغال 4800  نفر

طی ســال های 93 تا 95 ارزش طرح هایی که به بهره برداری رسید از 3 میلیارد 
دلار عبور کرد که حاصل آن ایجاد اشتغال 4800  نفري است. در این مدت پروژه 
های شــاخصی همچون طلای زرشوران،  ســیمان ونزوئلا، فاز دوم اسکه منطقه 
ویــژه صنایع انرژی خلیج فارس، پتاس خــور و بیابانک و طرح های متعددی در 
مس، فولاد و امور زیربنایی راه اندازي شد. یکی از پدیده های مدت مورد بررسی 
راه اندازی آهن اســفنجی فولاد سفیددشت به عنوان نخستین طرح از فولادهای 

معصومه صالحی
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استانی است.
وضعیت تولید در سال های 92 و 96

بررسی آماری وضعیت تولید، ســرمایه گذاری و اجرای پروژه ها نشان می دهد طی 
ســال 91 ارزش  13 طرح راه اندازی به بیش از 4100 میلیارد تومان رسید که 644 
میلیون یورو آن ســهم ارزی محسوب می شــود. در آن سال افزون بر 2100 اشتغال 
مستقیم ایجاد شد. از سوی دیگر سال 92 هیچ طرحی در حوزه معدن و صنایع معدنی 
راه اندازی نشــد. طبق جدول ارائه شده در ســال 92 تولید فولاد خام 15.6 میلیون 
تن، آلومینیوم 350 هزار تن، سنگ آهن 48.6 میلیون تن و کنسانتره زغالسنگ 1.1 
میلیون تن بود. این در حالی است که سال 96 میزان تولید فولاد خام به 21.8 میلیون 
تن، مس کاتد به 161 هزار تن )تغییر تکنولوژی دلیل کاهش تولید شد(، سنگ آهن 
به 74 میلیون تن، زغالســنگ یک میلیون و 496 تن و شــمش آلومینیوم به بیش از 
337 هزار تن رسید. همچنین میزان اشتغال مستقیم ایجاد شده در سال 96 به 4850 

نفر رسید. در سال گذشته 23 طرح به ارزش بیش از 2.3 میلیارد دلار افتتاح شد.

ف
دی

ر

ظرفیت تولیدمحصول
سال 1392

عملکرد تولید
سال 1392

ظرفیت تولید
سال  1396

عملکرد تولید
سال 1396

21.66515.63133.10021.860فولاد خام1
250188459161مس )کاتد(2
487350487337.6آلومینیوم3
49.00048.63974.20074100سنگ آهن4

کنسانتره 5
2.70011833.5201496زغالسنگ

* طی ســال های 92 تــا 96 ظرفیت تولید گندله ســنگ آهن نیز از 22 
میلیون تن به 48.2 میلیون تن افزایش یافت.

ظرفیت و عملکرد تولید سال 92 و 96 )هزار تن(

تولید محصولات معدني و صنایع معدنی در سال 96
تولید و صادرات فولاد در سال 96

شــرکت های فولادساز کشور از ابتدای فروردین تا پایان اسفند سال گذشته 21 
میلیون و 884 هزار تن فولاد خام تولید کردند. این رقم در ســال 95 معادل 18 

میلیون و 466 هزار تن بود که حاکی از رشد 19 درصدی است.
عــلاوه بر این طی 12 ماهه ســال گذشــته؛ 19 میلیون و 776 هــزار تن انواع 
محصولات فولادی )کلاف، تیرآهن، ورق عریض، میلگرد، ورق گرم، ورق ســرد، 
ورق پوشش دار و غیره( در کشور تولید شد. میزان تولید این محصولات در سال 
قبل 18 میلیون و 151 هزار تن بود که نشــاندهنده افزایش 9 درصدی اســت. 
طی سالي که گذشت 161 هزار تن مس، 337 هزار تن آلومینیوم، 240 هزار تن 

آلومینا و 58 میلیون تن سنگ آهن تولید شد.
صادرات 10.7 میلیارد دلاری

ســال گذشــته ارزش صادرات معدني و صنایع معدنی ایران بــه بیش از 10.7 
میلیارد دلار رســید. این رقــم صادرات 22 درصد از کل صادرات کشــور را در 

برگرفت. در این میان برای نخســتین بار صادرات فولاد ایران با 39 درصد رشد 
به رقم 9.48 میلیون تن در ســال 96 رسید. در همین مدت رشد 300 درصدی 
صادرات آهن اسفنجی و 10.4 درصدی سیمان محقق شده است. طی این مدت 
713 هزار تن آهن اسفنجی صادر شد که نسبت به آمار سال گذشته )172 هزار 
تن( حاکی از افزایش 315 درصدی صادرات این محصول است. بدین ترتیب کل 

صادرات زنجیره فولاد از 9 میلیون و 208 هزار تن نیز عبور کرد.
شروع 4 طرح بزرگ در سال 96

همچنین در سال 96 چهار طرح بزرگ آغاز شد که منجر به اشتغال 2500  نفر 
شده است. در این میان طرح احداث کارخانه کنسانتره روی مهدی آباد از اهمیت 
خاصی برخوردار اســت. همچنین پروژه تیتانیوم و بندر پارسیان نیز جزو طرح 

های اولویت دار ایمیدرو محسوب می شوند.
اکتشاف ذخایر جدید

تا قبل از شــروع دولت یازدهم یکی از مســائلی که حوزه معدن و صنایع معدنی 
کشــور را با تهدید رو به رو می کرد، کاهش ذخایر کشف شده معادن بود؛ از این 
رو از جمله دغدغه های اصلی ایمیدرو در دولت یازدهم اجرای برنامه اکتشــاف 
بود. بنابراین برنامه اکتشاف از دولت یازدهم و با هماهنگی و تفاهم نامه ای میان 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، ایمیدرو و ســازمان زمین شناســی و اکتشافات 
معدنی ایران شــروع شــد که اجرای آن را ایمیدرو بر عهــده دارد. برنامه ریزی 
بــرای اکتشــاف 250 هزار کیلومتر مربع در اولویت قــرار گرفت و این برنامه به 
طور جدی از بهار 93 آغاز شــد. طبق آمارها این میزان وســعت اکتشاف تقریبا 
2 برابر اکتشــافات 80 سال گذشــته بوده است. در سال 95  فاز شناسایی 100 
درصد پهنه ها به اتمام رسید و در برخی از این پهنه ها فاز پی جویی و اکتشافات 
عمومی نیز پیشرفت های مناسبی را طی کرده است. به طوری که 400 محدوده 
امیدبخش معدنی در 21 اســتان کشور مشخص شد و تا پایان سال 96  نخستین 
دســتاوردهای برنامه اکتشاف اعلام شد که حاکی از رشد ذخایر عناصر ارزشمند 
معدنی در کشــور اســت. تا این مدت حدود 500 میلیون تن سنگ آهن، 345 
میلیــون تن زغال کک شــو، 220 میلیون تن زغال حرارتــی، 103 میلیون تن 
باریت، 21 میلیون تن بوکســیت، 30 هزار تن آنتیموان، 65 هزار تن عناصر نادر 

خاکی و  42 تن طلا افزایش یافته است.
ســازمان ایمیدرو در 9 ماهه سالجاري نیز در بخش اکتشاف فعالیت هاي خوبي 

داشته است که در جدول ذیل توضیحات آن آمده است.
افتتاح 2.3 میلیارد دلار طرح در سال 96

ایمیدرو طی ســال 96 با مشــارکت بخش خصوصی 27 طرح در بخش معدن و 
صنایع معدنی به بهره برداری رســاند که از ارزش بیــش از 2.3 میلیارد دلاری 
برخوردار بود. مجموع اشــتغال مســتقیم این طرح ها نیز 4350 نفر بود. در این 
 )PERED( میان  3 واحد احیای مستقیم فولادهای استانی با دانش فنی ایرانی
افتتاح شــدند. همچنین طی سال گذشــته  با راه اندازی تعدادی پروژه سنگان 
به پایگاه تولید و توســعه ســنگ آهن تبدیل شد؛ به گونه اي که 10 میلیون تن 
ظرفیت تولید گندله و 2.5 میلیون تن ظرفیت تولید کنســانتره سنگ آهن در 

مجتمع معدنی سنگان به بهره برداری رسید.

سرمایه گذاری اکتشافی )میلیارد ریال( حفاری )هزار متر( شرح

ف
دی

ر

هزینه 9 ماهه سال 97 حفاری 9 ماهه سال 97
173.1 39.5 اکتشاف آهن و زغال و پلی متال شرکت تهیه و تولید 1

0.3 0.0 اکتشاف عمومی شرقی و مرکزی مجتمع سنگان *2
57.8 11.0 اکتشاف اندیس های برکسیت شرکت آلومینای ایران 3

230.0 4.0 اکتشافات شناسایی و پیچویی و برداشت ژئوفیزیک هوایی طرح توانمندسازی اکتشاف 4
55.6 14.0 اکتشاف تکمیلی مجتمع طلای زرشوران 5
1.1 0.0 اکتشاف شناسایی سنگان و گزستان طرح عناصر نادرخاکی *6
1.4 3.6 اکتشاف تکمیلی طرح تیتانیوم کهنوج 7

519.3 72.1 جمع

گزارش فعالیت های اکتشافی ایمیدرو در سال 97 به تفکیک واحدهای تابعه

*اعلام هزینه در خصوص بندهایی که عملیات حفاری ندارد مربوط به دیگر شرح خدمات اکتشافی می باشد.
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طرح های افتتاح شده در سال 96

ف
دی

ر

هدفعنوان طرح / پروژه
سرمایه 
گذاری 

)میلیون دلار(

اشتغال 
مستقیم

گندله سازی اُپال 1
233700تولید 5 میلیون تن گندلهپارسیان  در سنگان

گندله سازی مبارکه در 2
250700تولید 5 میلیون تن گندلهسنگان

کنسانتره توسعه ملی در 3
سنگان

تولید 2.5 میلیون تن 
220300کنسانتره

فولاد استانی شادگان 4
واحد احیا

تولید سالانه یک میلیون تن 
120200آهن اسفنجی

فولاد استانی میانه واحد 5
احیا

تولید سالانه یک میلیون تن 
120200آهن اسفنجی

فولاد استانی نی ریز 6
واحد احیا

تولید سالانه یک میلیون تن 
120200آهن اسفنجی

7
کنسانتره سنگ آهن 

جلال آباد- 
فکور صنعت

تولید 620 هزارتن 
20250کنسانتره پرعیار

8
احداث کارخانه کنسانتره 
)خط 7( - شرکت معدنی 

و صنعتی گل گهر
تولید 2 میلیون تن 

76700کنسانتره در سال

9
توسعه ذوب سرچشمه 

)تغییر تکنولوژی از 
ریورب به فلش(

ایجاد ظرفیت 280هزار تن 
200150مس آندی از کنسانتره

احداث کارخانه پالایشگاه 10
خاتون آباد

ظرفیت تولید 100 هزار تن مس 
کاتدي در سال به روش الکترو 

ریفاینینگ قابل افزایش به 200 
هزارتن

179150

نیروگاه سیکل ترکیبی 11
سیرجان

به ظرفیت 500 مگاوات 
350100تولید برق

سایر طرح های توسعه 12
155100افزایش بهره وریمس

13
تکمیل عملیات راه 

دسترسی 
به معادن شورجستان

191.950 کیلومتر راهسازی

14
تکمیل عملیات راه 
دسترسی به معادن 

الیگودرز
101.350 کیلومتر راهسازی

15
تکمیل عملیات راه 
دسترسی به معادن 

سیمان زابل
5.50.5550 کیلومتر راهسازی

احداث مسیر دسترسی 16
5.50.4350 کیلومتر راهسازیبه معادن طزره شاهرود

احداث راه دسترسی به 17
100.950 کیلومتر راهسازیمهادن مهاباد

تولید 300 هزار تن زغال احداث زغالشویی18
13200کک شو

19
آماده سازی زیرساخت 
های منطقه ویژه صنایع 

انرژی بر  لامرد و پارسیان  
)5 پروژه(

26

راه اندازی مجدد معادن 20
5100گلیران و گلندرود

احداث باند دوم جاده 21
3خواف - سلامی

گندله سازی بوتیا 22
2.5194300 میلیون تن)میدکو(

تجهیز معدن زغالسنگ 23
بلوک 3 پروده طبس

200هزار تن زغالسنگ خام 
32250کک شو

23294850مجموع

طرح هاي افتتاح شده در 10 ماهه سال 97
بر اســاس این گزارش طي 10 ماهه ســالجاري 6 طرح صنعتي و معدني با مشــارکت ایمیدرو به 

بهره برداري رسید.
طرح هاي واحد احیا فولاد استاني سبزوار، گندله سازي مجتمع فولاد خراسان، توسعه فولادسازي 
و نورد پیوســته مجتمع فولاد ســبا )فولاد مبارکه(، افتتاح ســه پروژه در منطقه ویژه خلیج فارس 
)نیروگاه سیکل ترکیبی هرمز، غدیر و اکسین(، باند دوم جاده خواف - سلامي در محدوه مجتمع 
معدني ســنگان و کارخانه کنســانتره ســرب نخلک از جمله پروژه هایي اســت که در این مدت با 

مشارکت و سرمایه گذاري سازمان ایمیدرو به بهره برداري رسیده است.
این گزارش مي افزاید: کارخانه تولید آهن اســفنجي فولاد ســبزوار پنجمین کارخانه از مجموعه 
فولادهای اســتانی اســت که در اواسط اردیبهشت ماه ســالجاري با حضور رئیس جمهور و سایر 
مقامات ذیربط به بهره برداری رسید. ساخت این کارخانه تا پیش از نیمه دوم سال 92 به حالت 
راکد درآمده بود، اما ایمیدرو بر اســاس اســتراتژی جدید با مشــارکت گرفتن از بخش خصوصی 
فعالیت آن را از سر گرفت. ظرفیت کارخانه آهن اسفنجی طرح فولاد سبزوار 800 هزار تن است 
که نخستین محصول خود را اول بهمن 96 تولید کرد. مجموع سرمایه گذاری ارزی و ریالی این 
کارخانه حدود 7500 میلیارد ریال اســت و 300 نفر به طور مســتقیم و حدود 1500 نفر به طور 
غیر مســتقیم به کار مشــغول شــدند. ایمیدرو برای کارخانه آهن اسفنجی سبزوار حدود 2 هزار و 
150 میلیارد ریال هزینه کرده اســت. همچنین کارخانه 2.5 میلیون تنی گندله ســازی مجتمع 
فولاد خراسان نیز همزمان با طرح قبلي و با حضور دکتر روحاني به صورت رسمي افتتاح شد. با 
راه اندازی این کارخانه که اولین نمونه بومی سازی شده با طراحی و ساخت حداکثری تجهیزات 
در داخل کشــور اســت؛ شــرکت "مجتمع فولاد خراسان"  ضمن ورود به مجموعه گندله سازان 
کشور و بی نیازی از خرید این فرآورده کلیدی، زنجیره تولید خود در سایت صنعتی نیشابور را نیز 
کامل کرد. لازم به ذکر است طراحی و اجرای این طرح با پیش بینی توسعه ظرفیت به 3 میلیون 

تن انجام یافته که در زمان مقتضی محقق خواهد شد.
این گزارش مي افزاید باند دوم جاده خواف - سلامی در محدوده مجتمع معدنی سنگان نیز اواخر 
اردیبهشت ماه سالجاري به صورت رسمي افتتاح شد. این در حالي است که گفته مي شود افتتاح 
طرح های منطقه سنگان موجب رشد اشتغال در منطقه شده است و این منطقه آینده درخشانی 
دارد. گفتني اســت ســرمایه گذاری در این طرح 40 میلیارد تومان اســت و احداث آن از دو سال 

پیش آغاز شد و امروز مردم منطقه شاهد به ثمر رسیدن آن هستند.
همچنین طرح توســعه فولادســازی و نورد پیوسته ســبا نیز با 8 هزار میلیارد ریال اعتبار تیرماه 
ســالجاري در اصفهان افتتاح شــد که با بهره برداری از این مجموعه؛ میزان تولید فولاد در این 

شرکت از 850 هزار تن به 1،6 میلیون تن در سال افزایش می یابد.
افتتاح کارخانه فرآوری کنسانتره سرب مجتمع نخلک که به گفته دکتر کرباسیان حاصل توجه 
به اصل 44 قانون اساســي اســت نیز از دیگر پروژه هایي بود که در شــهریور ماه ســال 97 به بهره 
برداري رسید. این در حالي است که طی سال های گذشته مجتمع معدنی نخلک رو به تعطیلی 
بود، اما اعتماد به بخش خصوصی با توجه به اصل 44 قانون اساســی ســبب جذب ســرمایه و راه 
اندازی کارخانه فرآوری ســرب شــد. این گزارش حاکیســت سرمایه گذار بخش خصوصی با 2.5 
میلیــارد تومــان کارخانه جدید را راه اندازی کرد؛ پیش تر ظرفیت تولید ماهانه این مجتمع 200 

تن بود که اکنون به 600 تن در ماه رسیده است. 
افتتاح سه پروژه در منطقه ویژه خلیج فارس )نیروگاه سیکل ترکیبی هرمز، خط انتقال گاز و جاده 

و دیوار سایت( نیز از دیگر طرح هایي است که آذرماه سالجاري به بهره برداري رسید. 
بر همین اســاس راه اندازی فاز نخســت نیروگاه سیکل ترکیبی هرمز  مهمترین طرح افتتاح شده 
به شمار می آید که سرمایه گذار آن ایمیدرو است. این سه طرح شامل فاز نخست نیروگاه 160 
مگاواتی هرمز برای تولید 235 مگاوات برق با میزان سرمایه گذاری صورت گرفته در فاز نخست 
)بخش گاز( 46 میلیون یورو، خط انتقال گاز 30 اینچ به نیروگاه های سایت میانی با هدف گازرسانی 
به نیروگاه هرمز توسط منطقه ویژه صنایع معدنی خلیج فارس و شرکت عمران سازان به عنوان 
پیمانکار با سرمایه گذاری 420 میلیارد ریال و احداث جاده و دیوار پیرامون اراضی سایت به طول 
43 کیلومتر به مساحت 3 هزار هکتار توسط منطقه ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج 
فارس و شرکت سرریگ بندر به عنوان پیمانکار با سرمایه گذاری 770 میلیارد ریال انجام شده است. 

روند صعودي تولید محصولات فلزي و معدني در سال 97
با نگاهي به روند تولید محصولات فلزي و معدني طي 8 ماهه ســالجاري مي توان به این نتیجه 
رســید که اکثر محصولات با رشــد تولید رو به رو بوده اند که این روند افزایش تولید در جدول به 

تشریح آمده است. 
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رشدتولید 8 ماهه 96تولید8  ماهه 97شرکتنام محصول
%2-159.024161.493آلومیناي ایرانپودر آلومینا

آلومینیوم 

%1-69.07469.839هرمزال
%44.29040.29610المهدي
%117.667113.7423ایرالکو

%231.031223.8773مجموع کل

تولید دانه بندي سنگ آهن

%1.092.5041.050.2704سنگ آهن مرکزي
%281.959245.50515سنگ آهن چادرملو
شرکت معدنی و 
-00صنعتی گل گهر

مجتمع سنگ آهن 
%1.412.6061.235.49214سنگان

%74-62.232239.929سنگ آهن میشدوان
-00سنگ آهن سیرجان 2
مجتمع معادن سنگ 

آهن فلات مرکزی)چاه 
گز(

700.894599.56717%

سنگ آهن جلال 
-00آباد)میدکو(
%3.550.1963.370.7645مجموع کل

تولید کنسانتره آهن

سنگ آهن جلال 
%325.144225.60044آباد)فکور صنعت(

%2.962.8942.662.08311گهر زمین
%1.930.0601.433.18735اپال پارسیان سنگان

شرکت صنعتی و 
-914.4470معدنی توسعه ملی

شرکت توسعه معادن 
و صنایع معدنی 

خاورمیانه
3.346.7262.491.28934%

مجتمع سنگ آهن 
-00سنگان

شرکت معدنی و 
%10.607.2429.176.81916صنعتی گل گهر

%6.003.2475.605.7037سنگ آهن چادرملو
%3.552.2913.289.5228سنگ آهن مرکزي

%29.642.05124.884.20319مجموع کل

گندله

%5.114.3335.083.1751فولاد مبارکه
%4-4.134.9634.292.771فولاد خوزستان

شرکت توسعه معادن 
و صنایع معدنی 

خاورمیانه
3.350.5982.038.35064%

-422.5290فولاد خراسان
%2.314.9902.223.1634سنگ آهن چادرملو
شرکت معدنی و 
%7.995.3227.134.06012صنعتی گل گهر

-2.477.9750اپال پارسیان سنگان
-1.667.5490فولاد سنگان خراسان

%27.478.25920.771.51932مجموع کل 

آهن اسفنجی

%1-4.896.1544.953.363فولاد مبارکه
%356.299242.63647فولاد سفید دشت

%820.010715.30015سبا
%1.151.1121.034.91411فولاد هرمزگان

%1.022.542977.6905فولاد کاوه جنوب
%3-553.162570.697آهن و فولاد غدیر

شرکت توسعه معادن 
و صنایع معدنی 

خاورمیانه
551.882541.0352%

%10-2.471.9232.761.680فولاد خوزستان
%872.453768.58814فولاد خراسان

%118.12593.84026ذوب آهن اصفهان
-480.5480فولاد میانه 
-461.3860فولاد سبزوار
-469.8830فولاد شادگان

-21.2610صبا فولاد
-254.4780صبا فولاد ) بریکت گرم(

-489.1810فولاد نی ریز
%2-576.504590.723آهن و فولاد ارفع 
آهن و فولاد گل 
-946.5260گهر)طرح گوهر(

%16.513.42913.250.46625مجموع کل 

شمش 
فولاد

شمش مبارکه
%4.500.2354.282.0085فولاد مبارکه - اسلب
%976.007911.9337فولاد هرمزگان - اسلب

%839.266451.88386سبا اسلب
%6.315.5085.645.82412مجموع

رشدتولید 8 ماهه 96تولید8  ماهه 97شرکتنام محصول

شمش 
فولاد

%992.073899.52210فولاد خوزستان اسلبشمش خوزستان
%1.117.4171.005.78111فولاد خوزستان بلوم
%33-401.675596.359فولاد خوزستان بیلت

%2.511.1652.501.6620مجموع
ذوب آهن اصفهان شمش ذوب آهن 

%4-1.468.4861.524.561بلوم
%4-1.468.4861.524.561مجموع

فولاد آلیاژي ایران شمش آلیاژی
%286.190279.0973بلوم

گروه ملي صنعتي شمش گروه ملی
%100-037.049فولاد ایران بیلت

%679.495545.46525فولاد کاوه جنوب بیلت شمش کاوه جنوب
%675.738498.78635فولاد خراسان بیلتشمش خراسان
طرح ثامن چادرملو- شمش چادرملو

%575.062190.566202بیلت

آهن و فولاد ارفع- شمش فولاد ارفع
-555.185541.403بیلت

%13.066.82911.764.41311مجموع کل

محصول 
فولادی

ورق گرم
%3.778.8143.524.4647فولاد مبارکه

%785.317437.45980سبا
%4.564.1313.961.92315مجموع

%2-436.634444.071ذوب آهن اصفهانتیر آهن
%391.105392.3210ذوب آهن اصفهانمیلگرد
-28.9346.651ذوب آهن اصفهانسایر

%7-512.433553.342ذوب آهن اصفهانشمش کالایی
%13-49.08156.389ذوب آهن اصفهانکلاف
-5.9351.068ذوب آهن اصفهانریل

%2-1.424.1221.453.842مجموع
%225.740143.50157فولاد آذربایجانمیلگرد
%369.495342.0448فولاد خراسانمیلگرد
%14-161.421188.304فولاد آلیاژي ایرانمیلگرد
%3-6.7806.959فولاد آلیاژي ایرانسایر

%20-156.074194.061نورد و لوله اهوازورق گرم
گروه ملي صنعتي میلگرد

%56-26.03859.523فولاد ایران

گروه ملي صنعتي تیر آهن
%100-029.061فولاد ایران

گروه ملي صنعتي لوله
%21-3.6684.626فولاد ایران

%14-435.545504.298فولاد اکسینورق عریض
ورق خودرو چهارمحال ورق گالوانیزه

%145.814136.4137و بختیاري 
%7.518.8287.024.5557مجموع کل

کنسانتره 
مس

تغلیظ
%103.390101.4462میدوک
%221.769209.8466سونگون

%467.193436.5247سرچشمه 
%792.352747.8166مجموع کل

%130.06439.169232سرچشمهذوب آند مس
%72.43768.4186خاتون آباد

%202.501107.58788مجموع کل

کاتد مس

%93.17730.718203سرچشمهپالایشگاه
%8-4.5654.949سرچشمه لیچینگ
%4.4634.2176میدوکلیچینگ

%56.24948.48916میدوکپالایشگاه
%158.45488.37479مجموع کل

استخراج 
مس

معدن
%36.069.34833.377.6518سونگون
%61.377.66455.560.18710سرچشمه
%5-21.624.37122.811.594میدوک

%119.071.383111.749.4327مجموع کل
سنگ 

سولفیدي 
مس

معدن
%5.867.8425.771.2732میدوک

%19.934.11419.015.0105سرچشمه
%10.204.2519.513.2787سونگون

%36.006.20734.299.5615مجموع کل
شرکت بابک مس لوله مسیلوله مسی

-ایرانیان )میدکو(
%25.09119.12731سرچشمهریخته گریهاریخته گریها

%24-3.1454.139سرچشمهتغلیظمولیبدن
%1.5341.35713سونگون

%15-4.6795.496مجموع کل
لجن طلا و 

%1538776سرچشمهپالایشگاهنقره
سرب و 

%771.090595.05330 سرب و روی انگوراناستخراج روی 
%44.08824.00084سرب نخلک 

%815.177619.05432مجموع کل

عملکرد هشت ماهه سال 97 در مقایسه با مدت مشابه سال 96
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ســرمایه  گــذاری معادن و فلــزات از 
کشور  معدنی  هلدینگ های  بزرگ ترین 
اســت که توســعه پرتفوی محصولات، 
ســرمایه  گذاری در طرح  های زیربنایی 
مثل اکتشاف، انرژی و حمل و نقل را در 

برنامه توسعه خود دارد.
این شــرکت بــا در اختیار داشــتن ســهام 
شرکت های معدنی بزرگ از جمله چادرملو، 
گل  گهر، توســعه صنعتــی و معدنی صبانور، 
فولاد خراســان، فــولاد ابرکــوه، پامیدکو و 
خود  آمادگی  ایرانیان؛  کاتالیســت  گسترش 
را برای خرید 70 درصد از ســهام ســرمایه 
 گذاری امید اعلام کرده تا با تجمیع ســهام 
شــرکت های معدنی »وامید« بتواند راهبری 

بخش معدن را به  دست گیرد.
عزیزالله عصاري مدیرعامل ســرمایه  گذاری 
معادن و فلزات ضمن تشریح برنامه های این 
شرکت گفت: ســرمایه  گذاری امید سهامدار 
شــرکت  هایی اســت که وزن اصلــی را در 
پرتفــوی ما دارند. به عبارتــی دیگر امید در 
گل  گهر، چادرملو و گهرزمین که وزن اصلی 
پرتفوی ما را تشکیل می دهند، سهم دارد. در 
نتیجه برای ایجــاد یک تمرکز موثر در بحث 
ســنگ  آهن بهترین گزینه خرید سهام امید 
اســت تا بتوانیم از این طریــق پرتفوی خود 
را توسعه دهیم. به همین دلیل سعی کردیم 
روی این واگذاری نقش اول را داشته باشیم 
و با وجود اینکه خرید سنگینی است به  ویژه 
که الان قیمت سهام امید هم بالا رفته است؛ 

خریدار بالقوه آن هستیم.
عصــاری بــا اشــاره بــه اینکــه در ابتدای 
مذاکــرات قیمت »وامیــد« 240 تومان بود 

و الان تغییرات جدی دارد، گفت: براســاس 
تصمیمات فعلــی قبول کردیم که 70 درصد 
این ســهام را خریداري کنیم. وی ادامه داد: 
آن زمان برای خرید 70 درصد سهام امید 7 
تا 8 هزار میلیارد تومان نیاز داشتیم، اما الان 
حدود دو برابر و بیشتر باید بپردازیم که رقم 
بالایی است. به  ویژه با پرداخت حداقل 20 تا 
30 درصد پیش  پرداخت و اقساط کوتاه مدت 
فشــار بیشــتری وجود دارد که البته تلاش 
می کنیم با شــرایط بهتری آن را خریداري 

کنیم.
وی با تاکید بر اینکه هیچ خریداری به  اندازه 
سرمایه  گذاری معادن و فلزات نمی  تواند این 
مزیــت را از حیث ایجاد تمرکــز در مالکیت 
سهام داشــته باشد، اضافه کرد: امید در کنار 
سهام ما می  تواند ارزش و اعتبار مضاعفی پیدا 
کند؛ وگرنه در صورت خرید از سوی سهامدار 

دیگر شاهد تغییر چندانی نخواهیم بود.
مدیرعامــل »ومعــادن« افزود: مــا با وجود 
ســهام خود و خرید سهام امید می توانیم در 
شــرکت  های چادرملو، گل  گهر و گهرزمین 
ســهم عمده اي داشته باشــیم و با تمرکزی 
کــه ایجاد می  شــود؛ در زمینه ســنگ آهن 
سیاســتگذاری کنیم. این امر به نفع کشــور 
هم هست؛ چراکه سیاست ها در یک مجموعه 

واحد و متمرکز تعیین مي شود.
عصاری ادامه داد: امید در چادرملو 39 درصد 
ســهم دارد و ما 17 درصد، امید در گل  گهر 
39 درصد ســهم دارد و ما 22 درصد که در 
صورت داشــتن ســهم امید عمده سهام این 
شرکت  ها در اختیار »ومعادن« قرار می گیرد 
و سیاستگذاری ها متمرکز می شود. به گفته 

وی اگر مســوولیت سنگ  آهن کشور در یک 
جا متمرکز باشــد؛ می  تــوان در بخش های 
مختلف مثل اکتشــاف، استخراج، ارتباطات، 
صادرات، تامین ســنگ  آهن فولاد و ... برای 

آینده برنامه ریزی موثرتری داشت.
عصاری درباره نحوه تامین مالی شرکت برای 
خرید سهام امید گفت: بخشی از تامین مالی 
از طریق فروش سهامی که قصد فروش آن را 
داریم، انجام می  شود. از طرفی با چند تامین 
ســرمایه هم مذاکره کرده ایم، همه مدارک 
را ارایه و فرآینــد کار را طی کرده و آمادگی 
داریــم بلافاصله پــس از درج اطلاعیه امید 

وجوه را از این مسیر تامین کنیم.
وی با اشــاره به اینکه قرار است یک  هزار و 
500 میلیارد تومان از سوی تامین سرمایه  ها 
جذب شــود که برای پیــش  پرداخت از آن 
اســتفاده می کنیــم، افزود: البتــه اگر پیش  
پرداخــت 20 درصد باشــد، باقیمانده آن را 

خودمان می پردازیم.
عصاري در خصــوص زمان عرضه امید نیز با 
اشــاره به اینکه از 7 ماه پیــش قرار بود این 
عرضه انجام شــود، گفت: به  نظر می  رســد 
بــه  زودی این عرضــه صورت بگیــرد. وي 
همچنین در پاسخ به سوالی مبنی بر سرمایه 
 گذاری های »ومعادن« در بخش انرژی افزود: 
در راستای ســرمایه  گذاری در بخش انرژی 
دو نیــروگاه را در ســمنان خریداری کردیم 
کــه هر کدام 324 مگاوات ظرفیت دارند و با 
راه اندازی ســیکل ترکیبی آنها هر دو به یک 

 هزار مگاوات می  رسند.
وی ادامــه داد: اگر ســهام امیــد را بخریم؛ 
نیروگاه های امید هم بــه هلدینگ انرژی ما 

عصاري مدیر عامل سرمایه  گذاری معادن و فلزات تشریح کرد؛

برنامه  های »ومعــادن« در سه حوزه
مشتری بالقوه خرید ۷۰ درصد از سهام »وامید« هستیم
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اضافه خواهند شد؛ در نتیجه علاوه بر سنگ  
آهن، در انرژی هم قدرت مناســبی خواهیم 

داشت.
عصاری تصریح کرد: در واقــع با خرید امید 
هم اعتبار بیشــتری کسب می کنیم و هم در 
صنعت و معدن نقش عمده تری ایفا خواهیم 
کــرد. وی درباره رقبای شــرکت برای خرید 
»وامید« گفت: در خرید ســهام امید رقبایی 
داریم که آمادگی خــود را اعلام کرده اند؛ اما 
هیچکدام مزیت ما را ندارند و تنها می توانند 
یک سهامدار غیر حاکمیتی باشند. در واقع به 
 اندازه ای که سهم امید با قیمت فعلی برای ما 

دارای مزیت است، برای دیگران نیست.
مدیرعامل سرمایه  گذاری معادن و فلزات در 
پاسخ به سوالی درباره تاثیر نرخ ارز بر صنعت 
افــزود: افزایــش نرخ ارز روی ســهام برخی 
صنایع مثل پتروشــیمی  ها، سنگ  آهنی  ها 
و ... تاثیرات جدی داشت و آنها را با افزایش 
قیمت ســهم همراه کرد. اما محدودیت  هایی 
که بــرای ارز صادراتی در نظر گرفته شــد، 
این تغییــرات را تحت  تاثیر قرار داد. در واقع 
شرایطی ایجاد شــد که تاثیر مثبت افزایش 
نرخ دلار کــه می توانســت در بخش تولید 
نمایان شــود، قدرت اصلی خود را از دســت 

بدهد.
وی در ادامه با اشــاره به اینکه به  طور کلی 
افزایــش نــرخ دلار تاثیــرات مثبتــی روی 
شــرکت  های تولیدی گذاشت، گفت: باید در 
نظر داشت که شــرکت  های تولیدی در کنار 
صادرات یک بخش واردات هم دارند؛ از مواد 
اولیــه گرفته تا تجهیزات و ... که رشــد نرخ 
دلار هزینه  هــای آنها را افزایــش داده و در 

بلندمدت اثر خود را نشان می دهد.
عصاری با اشاره به اینکه ارز صادراتی صنعت 
در ســامانه نیما می آید، اضافه کرد: همه ارز 
صادراتی وارد کشــور نشــده اســت؛ چراکه 
شــرکت  ها برای تجهیزات خــود نیاز به ارز 
دارند. وی گفت: شــرکت  ها در حال مذاکره 
هســتند تا بتوانند ســهم واردات خود را از 

محل ارز صادراتی تامین کنند.
وي در ادامه افزود: خوشــبختانه مدتی است 
نــرخ آزاد ارز ثبات نســبی پیــدا کرده که 
امیدوارم این ثبات در روزهای آینده نیز ادامه 
داشته باشــد؛ بنابراین اگر الان برنامه  ریزی 
کنیم و مجموعه اقتصادی کشور راهکارهایی 
را در ایــن خصوص پیدا و اجــرا کنند، قطعا 
نتایج بهتری می گیریــم. وی افزود: با اینکه 
تحریم  ها از الان شــروع  شده اســت؛ اما با 
برنامه  ریزی مناســب می توانیم عواقب آن را 

بیشتر کنترل کنیم.
مدیرعامل سرمایه  گذاری معادن و فلزات در 
ادامه با اشــاره به برنامه های شــرکت درباره 
ساخت اسکله در بندر شــهید رجایی گفت: 
با توجه به اینکــه در موضوعات حمل  و نقل 

و بنادر مشــکلات زیادی داریم، اگر بخواهیم 
به 55 میلیون تن تولید فولاد برسیم؛ به  طور 
قطع زیرساخت های موجود جوابگو نخواهند 
بود. بر همین اســاس برای انجــام این کار 
مجموعه  ای را تشــکیل داده ایم تا در آینده 
اســکله  ای تخصصی در بندر شــهید رجایی 
برای صادرات و واردات ســنگ  آهن و فولاد 

راه اندازی شود.
وی افــزود: در همین راســتا شــرکتی را با 
حضور ســهامداران بزرگی ماننــد گل گهر، 
چادرملــو، معادن و فلزات، ســرمایه  گذاری 
ایران و  امید، کشــتیرانی جمهوری اسلامی 
... تاســیس کردیم و قراردادی نیز با سازمان 
بنــادر بســتیم و بررســی های لازم در این 
خصوص انجام شــد. وی با اشاره به اینکه در 
حال حاضر زمین 180 هکتاری را در اختیار 
گرفتیم، گفت: به  رغم اینکه مراحل تصویب 
این کار خیلــی طولانی بود، امــا اکنون به 
مرحله امضا رســیده و پــس  از این به دنبال 
سرمایه  گذاری می  رویم که البته اجرای این 
طرح نیاز به ســرمایه  گذاری هنگفتی دارد. 
وی گفت: قبل از بحــث تحریم  ها مذاکراتی 
با فاینانســورهای خارجی داشــتیم که الان 
متوقف شده است؛ بنابراین اگر بخواهیم طرح 
توسعه را شروع کنیم، باید با سرمایه  گذاری 

خودمان شروع کنیم.
وی افزود: بر اســاس برنامه  ای که داشــتیم 
قرار بود فاینانسورها سرمایه گذاری کنند و از 
محل خروجی از آنها ارز دریافت کنیم. یعنی 
قرار بود شــرکت ها دستمزدها را به ما ارزی 
بدهند که ما هم از همان طریق بدهی و سود 
را تســویه کرده و می  توانستیم از این طریق 
بحث تبدیل ارزها را »هج«  )پوشش ریسک( 

کنیم. 
وی در ادامه یادآوری کرد: حداکثر ظرفیتی 
که الان کشتی  ها پهلو می  گیرند؛ حدود 75 
هزار تن است که ما می  خواهیم این ظرفیت 

را به دو برابر برسانیم؛ یعنی به دنبال اسکله 
 ای هســتیم که کشتی 150 هزار تنی بتواند 
در آن پهلــو بگیــرد. به گفتــه وی ظرفیت 
کشتی  ها نقش بزرگی روی قیمت تمام  شده 
دارد. یعنی هر چه ظرفیت بالاتر باشد، قیمت 

تمام  شده برای انتقال کاهش می  یابد.
عصاری در ادامه گفت: اســترالیا اکنون برای 
حمل ســنگ  آهنی که به چین می  فرســتد 
5/5 دلار برای هر تن می پــردازد، اما ما که 
در همان چین بار را تخلیه می  کنیم حداقل 
13 دلار به  عنــوان هزینه حمل می پردازیم. 
بنابراین در آینده نمی  توانیم با شرایط فعلی 
رقابت مناسبی داشته باشیم. زیرا اکنون هم 
8 دلار عقب هستیم؛ بنابراین باید برنامه های 

جدی داشته باشیم.
مدیرعامل ســرمایه  گذاری معــادن و فلزات 
درباره برنامه های شــرکت در بخش اکتشاف 
گفت: حلقه مفقوده معادن؛ اکتشــاف است. 
بنابراین در اکتشــاف کار بزرگــی از طریق 
تشــکیل یک کنسرســیوم بــرای اولین بار 
انجام دادیم که این کنسرسیوم با حضور 12 
شــرکت بســیار بزرگ معدنی و فولادی و با 

محوریت »ومعادن« تشکیل شد.
وی با اشــاره به اینکه بحث اکتشاف در همه 
دنیا وظیفه  دولت است، گفت: درواقع دولت 
اکتشــاف را انجام می دهد و بخش خصوصی 
روی یک محدوده ســرمایه  گذاری می  کند. 
چون ریســک اکتشــاف خیلی بالاســت و 

سرمایه  گذار این ریسک را نمی  پذیرد.
عصــاری افزود: با کاری که مــا انجام دادیم؛ 
بــرای اولین بار قرار اســت گروهي به کمک 
دولت بیایــد و در محدوده هایــی که دولت 

معرفی کرده است؛ به اکتشاف بپردازد.
به گفته وی شــرکت  های بســیار قوی مثل 
فولاد مبارکه، فولاد خوزستان، میدکو، امید، 
معادن فلزات، گل  گهر، گهرزمین، چادرملو، 
صبانور و ... در این کنسرســیوم حضور دارند 
که محدوده هایی به آنها معرفی شــده و در 

حال بررسی هستند. 
عصاری آینــده صنعت »معــادن« را به دو 
فاکتور توســعه کشور و گرفتن سهم مناسب 
از صادرات به خارج از کشــور وابسته دانست 
و گفت: با توجه به ایــن دو مقوله نمی  توان 
پیش  بینی مناسبی داشت که آیا مسیر آینده 
توســعه کشور طوری است که آینده فولاد را 
تامین کند یا خیر؟ و آیا شرایط صادرات برای 

ما مهیاست که سهم ویژه ای داشته باشیم؟ 
وي همچنیــن خاطرنشــان کــرد: در عین 
 حال این صنعت با پتانســیل موجود و عدم 
وابســتگی به خارج از کشــور آینده خوب و 

امیدبخشی دارد. 
عصــاری در خاتمه حجم ســرمایه  گذاری 
شــرکت های این گــروه را معــادل 5  هزار 

میلیارد تومان اعلام کرد.

سرمایه  گذاری امید 
سهامدار شرکت  هایی 
است که وزن اصلی را 

در پرتفوی ما دارند. به 
همین دلیل سعی کردیم 
روی این واگذاری نقش 
اول را داشته باشیم و 

با وجود اینکه خرید 
سنگینی است به  ویژه 

که الان قیمت سهام 
امید هم بالا رفته 

است؛ خریدار بالقوه آن 
هستیم
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در ادامه حضور شــرکت فولاد امیرکبیر کاشــان در هفته پژوهش در 
دانشگاه کاشان؛ دکتر زراعت ریاست دانشگاه کاشان به همراه معاونان، 
روسا و اساتید این دانشــگاه از تمام خطوط تولید این شرکت بازدید 

کردند.
به گزارش روابط عمومي فولاد امیرکبیر؛ مهندس تراشي مدیر بهره برداری این 
شرکت در این دیدار به تشریح فرایند تولید خطوط پرداخت و نقاط قابل بهبود 
فرایندها را مطرح کرد. سپس جلســه ای با حضور مدیرعامل و مدیران شرکت 

فولاد امیرکبیر برگزار شد.
مهندس قنواتی مدیرعامل شــرکت فــولاد امیرکبیر در این مراســم گزارش 
عملکرد سال 97 شرکت را تشریح کرده و نقاط قوت و توانمندی های شرکت و 

فرصت های همکاری با دانشگاه را مطرح کرد.
وي در خصوص اهمیت ارتباط صنعت و دانشگاه گفت: در دنیای امروز رابطه ای 
مستقیم بین توسعه تکنولوژی و پیشرفت در ابعاد مختلف اجتماعی، اقتصادی 
و سیاسی هر کشوري برقرار شده اســت؛ به طوری که می توان گفت تکنولوژی 
عامل اساسی برای ایجاد ثروت، دانایی و توانایی کشورها بوده و ابزاری قدرتمند 

در توسعه ملی به شمار می اید.
قنواتي تاکید کرد: دانشــگاه، محل تربیت نیروی انسانی متخصص و ماهر است 
و اگر این نیروی انســانی متخصص بتواند دانش و مهارت هاي خود را در عرصه 
تولید و صنعت به کار ببرد، موجب پیشرفت خواهد شد. بنابراین ارتباط صنعت 
و دانشگاه در هر کشــوری می تواند تاثیری تعیین کننده در رشد اقتصادی آن 

کشور داشته باشد.
وي در ادامه افزود: معمولا در راستای این تعامل وظیفه عمده دانشگاه ها، آموزش 
و ارتقای دانش دانشجویان و آماده کردن انان برای حضور در بازار کار و شناخت 

و برطرف کردن نیازهای تحقیقاتی بخش صنعت و به روز نگه  داشتن آن است.
وي همچنین تاکید کرد: از سوی دیگر بخش صنعت هم وظایفي دارد. از جمله 
آنکه نتایجي را که به کمک تحقیقات از حوزه فناوری به دست آمده در عملیات 
تولید محصول خود دخالت دهد. دیگر اینکه فراهم آوردن بازار کار اشتغال زایی 

مفید برای جوانان و افرادی که آموزش های مرتبط را در دانشگاه ها گذرانده اند.
قنواتي همچنین گفت: بنابراین اگر توانستیم یک ارتباط ارگانیک و غیراجباری 

بین دانشگاه و صنعت برقرار کنیم؛ هر دو نهاد از ایجاد این رابطه سود می برند.
دکتر زراعت رییس دانشگاه کاشان نیز در این دیدار به اهمیت ارتباط دانشگاه و 

صنعت پرداخت و از افتتاح پارک علم و فناوری دانشگاه کاشان خبر داد .
سپس روسای دانشــکده ها، معاونان و اساتید این دانشــگاه با تشکر از دیدگاه 
مثبت مدیرعامل شــرکت فولاد امیرکبیر نقطه نظرات خود را در راستاي بهبود 
هر چه بیشتر ارتباط دانشگاه و صنعت مطرح کردند و در پایان جلسه دو قرارداد 

همکاری علمی، تحقیقاتی و پژوهشی بین طرفین منعقد شد.
"پروژه تحقیقاتی انجام پذیری روش نوین بازیافت اسید و جایگزینی آن با فرآیند 
موجود بســتر ســیال" و "طراحی پیاده سازی و پشــتیبانی سیستم خودکار 
تشخیص عرض عیوب ســطحی و درجه بندی ورق های شرکت فولاد امیرکبیر 

کاشان" از جمله قراردادهایي بود که به امضای طرفین رسید.

بازدید ریاست دانشگاه کاشان از شرکت فولاد امیرکبیر 
در راستای ارتباط صنعت و دانشگاه
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مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در جلســه کمیته مدیریت شرکت 
با اشاره به شــرایط تحریم و لزوم حفظ روند تولید از تشکیل کمیته 
اقتصاد مقاومتی در این شرکت خبر داد و گفت: هدف از تشکیل این 
کمیته بررسی و ارزیابی نیازهای شــرکت در شرایط تحریم و اجرای 
اقدامات مورد نیاز در راستای اهداف نظام  و منافع ملی است. به خاطر 
داشته باشیم مواردی که در این کمیته تصمیم گیری و ابلاغ مي شود؛ 

بلافاصله قابل  اجراست و خارج از روال عادی انجام خواهد شد.
دستیابی به فناوری ساخت کارخانجات فولاد

تاکید بر نهادینه کردن دانش و تکنولوژی ساخت کارخانه فولاد بخش بعدی 
ســخنان مهندس عظیمیان بود. وی در این خصوص گفت: اکنون در آستانه 
چهل  سالگی پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی ایران، فولاد مبارکه به  عنوان 
بزر گترین فولادساز کشــور و خاورمیانه به بلوغ خود رسیده است؛ از این  رو 
باید علاوه بر تولید فولاد و نقش  افرینی در بومی  ســازی تجهیزات مورد نیاز 

این صنعت، به ساخت کارخانه های فولادسازی نیز همت گماریم.
وی با اشاره به اینکه بخش عمده ای از قطعات و تجهیزات مورد نیاز کارخانه 
فولاد در کشــور بومی  سازی شده اســت، گفت: باید باقیمانده قطعات مورد 
نیاز صنعت فولاد نیز بومی  ســازی شود تا فولاد مبارکه خود بتواند ساخت و 
راه اندازی یک کارخانه فولاد را در هر نقطه ای از ایران انجام دهد. این حرکت 

بسیار بزرگی در فولاد مبارکه است و اتفاقی میمون و مبارک خواهد بود.
مهنــدس عظیمیان با تاکید بر اجــرای پروژه نورد گــرم 2 گفت: باید همه 
راهکارهای ممکن بــرای اجرای این پروژه را در نظر گرفــت؛ زیرا انجام این 
پروژه در شرایط موجود برای شرکت از اهمیت ویژه ای برخوردار است. ضمن 
اینکه راه اندازی واحد  نورد گرم مشــابه نمونه موجــود در فولاد مبارکه در 

شرکت فولاد هرمزگان؛ ظرف چند سال اینده انجام می شود.
فولاد مبارکه از صاحبان ایده و سازندگان داخلی حمایت می کند

مدیرعامل فولاد مبارکه با اشاره به برگزاری جشنواره و نمایشگاه ملی فولاد 
با مشارکت شــرکت فولاد مبارکه گفت: رویکرد فولاد مبارکه بومی  سازی 

است. در فضای استارتاپ ها بحثی به نام شــتاب دهنده داریم. به این معنی 
که گروه های جوان دارای ایده ممکن اســت از توان مالی و مدیریت کافی 
برای اجرای این ایده ها برخوردار نباشند؛ به همین دلیل شتاب  دهنده ها به 
این افراد کمک مالی می کنند و در صورتــی  که ایده آنها مورد پذیرش قرار 

گیرد، در ریسک مالی ایجاد این پروژه ها شریک می شوند.
وی  با اشاره به تغییر صورت  گرفته در رویکرد خرید اقلام مورد نیاز شرکت 
گفت: در حال حاضر اگر کسی اعلام کند که تجهیزی را بومی  سازی کرده؛ 
فولاد مبارکه در صورت تاییــد ارزیابی عملکرد و کیفیــت آن، محصول را 
خریداری می کند؛ امــا از این  پس با تغییری کــه در رویکرد فولاد مبارکه 
به وجود آمده، در نمایشــگاه فوق الذکر لیســت نیازمندی ها در بخش های 
مختلف اعلام می شــود و اگر شرکتی ایده ســاخت و تامین هر یک از این 
اقلام را داشته باشد و ایده مورد پذیرش قرار گیرد؛، فولاد مبارکه در تامین 
مالی و ریســک اجرای این پروژه شریک می شــود و نقش شتاب  دهنده را 

برای این استارتاپ های فنی ایفا می کند.
وی در ادامه خاطرنشــان کرد: در همین راســتا هیات داوری متشــکل از 
استادان دانشگاه و مهندســان مجرب فولاد مبارکه تشکیل شده است. این 
هیات وظیفه داوری و غربالگری ایده های دریافتی را بر عهده خواهد داشت. 
پروژه هایی که هیات  داوران تایید می کنند به سیستم قرارداد و مالی فولاد 
مبارکه معرفی می شوند تا ســرمایه  گذاری لازم بسته به ابعاد پروژه صورت 
پذیرد. چنانچه پروژه به نتیجه برســد، قرارداد خریــد محصول به  صورت 
تضمین  شــده با تامین  کننده مذکور منعقد خواهد شــد. جان کلام اینکه 

شرکت فولاد مبارکه از صاحبان ایده و سازندگان داخلی حمایت می کند.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود با تاکید بر لزوم توجه به مســایل 
معیشــتی کارکنان گفت: روابط ســازمان با کارکنان باید بر اساس رابطه 
منطقــی صورت پذیــرد. باید در مقابل کار خــوب و کار بد عکس  العمل 
 مناســب داشــته باشــیم کــه ایــن عین عمــل به امــر به  معــروف و 

نهی  از  منکر است.

مدیرعامل فولاد مبارکه اعلام کرد:

تشکیل کمیته اقتصاد مقاومتـی در شرکت فولاد مبـارکه
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اولین همایش "طرح جامع مطالعات مدیریت زیست محیطی" شرکت 
ســنگ آهن گهرزمین با حضور معاون بهره برداری و مدیر سایت، مدیر 

ایمنی گهرزمین و مشاور حقوقی سازمان محیط زیست برگزار شد.
بــه گزارش روابط عمومی گهرزمین؛ در ابتــدای این همایش گزارش تصویری از 
برنامه های زیســت محیطی که در سایت گهرزمین اجرایی شده است، به نمایش 

گذاشته شد .
مهندس ســلیمان زاده معاون بهره برداری و مدیر سایت گهرزمین در این جلسه 
گفت: اهمیت دادن به این موضوع اساســی و پایــه ای که امروز بخش عمده ای از 
دغدغه مدیران این شرکت است، همه باید به این موضوع اهمیت بدهیم؛ چرا که 
اگر در این خصوص اقدامی صورت نگیرد، توقف تدریجی زندگی و نابودی محیط 

زیست را به همراه خواهد داشت.
به گفتــه وی اگر به این مفهوم خلاصه و کلیدی و پایه ای توجه کنیم؛ می فهمیم 
ماموریت هر یک از ما به عنوان تک تک ملت ایران و تک تک احاد شرکت مجموعه 
گهرزمین چقدر مهم و اساسی است. ما برای توسعه و پیشرفت و آسایش و آرامش 
همه کار می کنیم. اگر مجموع این حرکات هیچ برآیندی نداشــته باشد و موجب 
توســعه پایدار و امنیت روحی و روانی جامعه نباشد، کار ما هیچ ارزشی ندارد. لذا 
شرکت سنگ آهن گهرزمین وظیفه شرعی، قانونی، ملی و مولفه های انسانی خود 
می داند که در این راســتا حرکت های خستگی ناپذیر و تلاش های گسترده حتی 

برای مسوولیت سازمانی خود انجام بدهد. 
مهندس ســلیمان زاده در ادامه گفت: ما نباید بــرای آیندگان چاله های بزرگ و 
ساختمان های متروک به امانت بگذاریم و اینجا کانونی برای ریزگردها و آلایندگی 
شــود؛ بنابراین وظیفه خود می دانیم در حفظ محیط زیست تلاش کنیم و باعث 

نابودی محیط زیست نشویم .
مدیر ایمنی گهرزمین نیز در این مراسم گفت: روند کار یک روند رو به رشد است 
و در انتخاب اهداف و مسیر دقت نظری خوبی صورت گرفته که این فعالیت ها در 

مسیر توسعه پایدار است.
ســید شجاع الدین گل ســرخی ادامه داد: توســعه پایدار نقطه عطفی است که 
کارشناســان محیط زیست، اقتصاددانان و حتی سیاســتمدران قبل از آن در دو 
جبهه مقابل هم قرار داشــتند که می توان حول یک محور ضرورت توسعه پایدار 
کنار هم جمع کرد. وی عنوان کرد: هدف توسعه پایدار ممانعت از توسعه و یا حتی 

کند کردن روند توسعه نیست؛ بلکه توسعه ای پویا، هدفمند و آینده نگر است که 
با تاکید بر اینکه انسان برای ادامه حیات و پیشبرد اهداف توسعه به محیط زیستی 

سالم و بدون هر گونه آلایندگی نیاز دارد، به مسیر خود ادامه دهد.
مدیر ایمنی گهرزمین گفت: این توسعه باید با استفاده از روش هایي چون افزایش 
بهــره وري منابع و به کارگیری تکنولوژی و تجهیزات مناســب و با اســتفاده از 
انرژی های نو و پاک صورت بگیرد تا خســارت به منابع طبیعی و محیط زیســت 

به حداقل برسد.
مدیر ایمنی گهرزمین تاکید کرد: بی شــک برنامه ها و اقدامات شرکت های بزرگ 
معدنی از جمله شرکت سنگ آهن گهرزمین که عهده دار بهره برداری از بزرگترین 
توده معدنی اســت؛ یکی از مصادیق برجسته توســعه و عامل تاثیرگذار در رشد 
اقتصادی کشور است و در جهت تحقق شعار ما در حوزه ایمنی، بهداشت و محیط 

زیست یعنی صدمه به هیچ کس و خسارت به هیچ چیز است.
به گفته وی در همین راستا طرح جامع مطالعاتی دقیقی در دانشگاه شهید بهشتی 
انجام شــده است. گلسرخی اظهار داشت: این شرکت جزو نادرترین شرکت هایي 
اســت که برنامه ای جامع و فراتر از مطالبات سازمان محیط زیست تدوین و آماده 
اجرا کرده اســت. امیدواریم در آینده نزدیک شاهد دریافت لوح برگزیده صنعت 

سبز باشیم.
مشاور حقوقی ســازمان محیط زیست دیگر سخنران این مراسم نیز گفت: بحث 
محیط زیست یکی دیگر از دغدغه هاي اصلی کشور است که طی این مدت محیط 
زیست و این مجموعه قوی تر شده است. وی تاکید کرد: نباید بگذاریم تجربه تلخ 
عســلویه در جنوب کشور در اینجا هم تکرار شود. نه اینکه شهرشان را نساختند؛ 

بلکه باعث ایجاد ضرر و زیان زیادی برای کارکنان و مردم شدند.
دکتر فروغی عنوان کرد: باید بتوانیم محیط زیست و نعمت هایی که خدا در اختیار 
ما قرار داده است را دقیق تر و عالمانه تر استفاده کنیم. مشاور محیط زیست گفت: 
وظیفه سازمان محیط زیست از روز اول در استان فارس و کرمان این بود که در کنار 
مجموعــه ای که اجازه بهره برداری دارد، اجازه عبور از هیچ خط قرمزی را ندهیم و 
در محدوده ای سبز فعالیت کنیم. ایجاد یک منطقه حفاظت شده و امن برای رشد 
گونه های مختلف در منطقه را داریم که نباید آسیب ببیند. این گزارش حاکي است 
در انتهای جلسه تعدادی از کارشناسان برنامه های جامع طرح مطالعاتی را تشریح 

کردند و از کتاب طرح جامع محیط زیست گهرزمین رونمایی شد.

در همایش "طرح جامع مطالعات مدیریت زیست محیطی" شرکت سنگ آهن گهر زمین مطرح شد:

حفظ محیط زیست از دغدغه های اصلی ماست
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مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان:

با برنامه ریزی از تحریم های ظالمانه عبور می  کنیم
فولاد هرمزگان امروز برندي جهاني است

فولاد هرمزگان به  زودی به  سوی احداث 
نورد گرم بومی  سازی شده پیش می  رود 
و این موضوع را با اتکا به شــرکت های 

دانش  بنیان محقق می  سازد.
به گزارش روابط عمومي شــرکت فولاد 
هرمــزگان؛ فرزاد ارزانــي مدیرعامل این 
شــرکت در آیین هفتمین سالروزآغاز به 
کار فولاد  هرمــزگان ضمــن بیان مطلب 
فوق افــزود: از زمان حضورم بر مســند 
مدیریت این شــرکت به دنبــال ارتقا و 
بهبود روند فعالیت های این شرکت بودم 
و خوشــبختانه با همت تمامی مدیران، 
کارکنان و کارگران طي دو سال مدیریتم 
شاهد جا به جایی رکوردهایی تاریخی در 

این شرکت بوده ایم.
وی با بیان اینکه شرکت فولاد هرمزگان در سال 96 و 97 در زمره برترین 
شرکت  های فولادســازی کشور قرار داشــته و دارد، اظهارکرد: با وجود 
تمامی تحریم  های ظالمانه اســتکبار جهانی و با برنامه  ریزی های صورت 
گرفته و همت و سخت کوشــی تمامی تلاشگران عرصه فولاد هرمزگان؛ 
امسال هم به  ســلامت و موفقیت چشمگیرتر از ســال  های گذشته این 

مسیر را تداوم خواهیم داد.
ارزانی با اشــاره بــه اینکه اقتصــاد مقاومتــی یعنی با برنامــه  ریزی و 
سیاستگذاری و اتکا بر نیروی انسانی تلاشگر بتوانیم موفقیت های خود را 
استمرار بخشــیم، اضافه کرد: سال گذشته توانستیم با تمامی تلاش های 
صورت گرفته به رکورد یک  میلیون و 400 هزار تن دســت  یابیم؛ به  طور 
حتم با روندی که در پیش داریم ســال جاری نیز این رکورد بهبود خواهد 

یافت و همچنان رو به رشد خواهد بود.
وي با بیان اینکه فولاد هرمزگان 8 درصد تولید  فولاد کشــور را به خود 
اختصاص داده اســت، عنوان کرد: جایگاه فولادهرمزگان با همت تمامی 
کارکنان همه  ســاله رو به بهبود است و با برنامه  ریزی هاي صورت گرفته 
در خصوص تولید 10 میلیــون تن فولاد در هرمزگان؛ به  زودی به قطب 

بزرگ فولاد کشور تبدیل می شویم.
وی مزیت شرکت فولاد هرمزگان را کیفیت و تسهیل در صادرات دانست 
و اظهارکرد: رســیدن به این میزان تولید؛ انقلاب بزرگی در امر اشــتغال 
و تولید در کشــور و در اســتان هرمزگان به وجود می آورد و با احتساب 
صنایع بالادســتي و پایین دستی اشتغال نزدیک به 300 هزار نفری را به 

دنبال می آورد.
ارزانــی، فولاد هرمزگان را در زمره برندهای برتر جهانی ذکر کرد و افزود: 
مشــتریان به دنبال فولاد هرمزگان هســتند و ایــن یعنی کیفیت فولاد 

هرمزگان به همگان اثبات  شده است.
وی ادامه داد: در ســال 96 توانستیم به رکورد 70 درصد صادرات برسیم 

که خود رکوردی بی نظیر اســت. در نیمه 
نخســت ســال جاری نیز با وجــود تمامی 
تحریم  هــای ظالمانه اســتکبار جهانی به 
رکــورد 50 درصد صادرات رســیده ایم و 
تا پایان ســال به  طور حتم با رشد مواجه 
خواهیم بود که این امــر با تلاش و همت 

تمامی کارکنان محقق خواهد شد.
ارزاني اذعان کرد: در حالی  که شرکت فولاد 
هرمزگان در پایان سال 95 با زیان انباشته 
مواجه بود؛ اما در ســال 96 به ســوددهی 
رسید. این روند در نیمه نخست سال جاری 
نیز تداوم داشــته که در مقایسه با شرکت 
 های چند محصولی رقم قابل  توجهی است.

وی با اشــاره به اینکه با تلاش هاي صورت 
گرفته طي 9 ماهه ســالجاري به تولید یک  میلیون و 88 هزار تن دســت 
 یافته ایم گفت: نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد 5.5 درصدی و در 

بخش احیاها با رشد 11 درصدي مواجه بوده ایم.
ارزانــی با بیــان اینکه با رشــد 21 درصدی در بحث فــروش داخلی در 
ســال جاری مواجه بوده ایم، عنوان کرد: این موضوع نشان دهنده موفقیت 

فولاد در اعتمادسازی با ارتقا کیفیتش است.
وی با اشاره به اینکه فضای کنونی کشور فرصتی بزرگ برای شرکت های 
دانش بنیان است، تصریح کرد: در همین راستا فولاد هرمزگان به  زودی به 
 ســوی احداث نورد گرم بومی سازی شده پیش می رود و این موضوع را با 

اتکا به شرکت های دانش  بنیان محقق می سازد.
مدیرعامل شــرکت فولاد هرمزگان با بیان اینکه باید به خودباوری برسیم 
و اتــکا به دانش داخلی را در اولویت قرار دهیم، اضافه کرد: تربیت نیروی 
انســانی و ارتقا آن بدون بخشی نگری با تکیه  بر یکپارچگی و فرآیند گروه 

 محوری از اولویت های شرکت فولاد هرمزگان است.
وی بــا بیان اینکه در زمان تحریم بومی ســازی معنــای عمیق تری پیدا 
می کند، خاطر نشــان کرد: در واقع تحریم فرصت بســیار مناسبی برای 
بومی ســازی قطعات، تجهیزات و ماشــین آلات مهیا می کند؛ چراکه  به 
 واسطه بومی سازی می توان نیازها را با توجه به توانایی های موجود برطرف 

کرد.
ارزانی با تأکید بر اینکه امید اســت به  رغم تمامي ســختی های پیش رو 
بتوان از تحریم ها عبور کرد، خاطرنشــان کــرد: از این  رو فولاد هرمزگان 
تــلاش می کند تا با ادامه تولیدات کیفی و صادرات آن به بازارهای هدف؛ 

این مهم محقق شود.
وی در پایان افزایش مشــارکت کارکنان در نظام های تحولی، ارتقا تعالی 
ســازمانی، ارتقا و توســعه زیرســاخت های فیزیکی و امنیت اتوماسیون 
صنعتی و سیســتم های اطلاعاتی را نیز به  عنوان دیگر برنامه های شرکت 

فولاد هرمزگان ذکر کرد.
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مدیرعامل فولاد خوزستان در نشستی با حضور ارزیابان جایزه ملی 
تعالی ســازمانی، معاونان، مدیران و روسای این شرکت هدف فولاد 
خوزســتان را »تکمیل زنجیره ارزش فولاد و دســتیابی به صنایع 

بالادستی و پایین دستی« بیان کرد.
به گزارش روابط عمومي فولاد خوزستان؛ محمد کشاني مدیرعامل این شرکت 
با اشــاره به اقدامات شرکت در راســتای تکمیل زنجیره ارزش افزود: با توجه 
به اینکه فولاد خوزســتان به منظور تولید به تأمین مواد اولیه مورد نیاز خود 
نیازمند است؛ در پایان اسفند ماه سال گذشته با جلب نظر سهامداران، تملک 
شرکت توسعه ملی با ظرفیت 2/5 میلیون تن کنسانتره و گندله در سنگان را 
خریداری کرد و به مالکیت خود درآورد که این امر می تواند نقطه عطفی برای 
ادامه کار باشد. در همین راستا به دست آوردن مزایده های اکتشافی ایمیدرو 

و اجرای موفق آنها از جمله اقدامات در صنایع بالادستی است.
کشــانی همچنین درباره صنایع پایین دســتی اظهار داشت: طي سال های 
گذشته، خط نورد ورق عریض در شرکت فولاد خوزستان راه اندازی و به نوعی 
از این شــرکت تحت عنوان فولاد اکسین جدا شــد. مجدداً تملک 60 درصد 
مدیریتی فولاد اکسین اینک در دستور کار قرار گرفته و مذاکرات و تفاهمات 
مهم و اصلی آن انجام شــده که امید اســت تا پایان سال 97 تحقق یافته و به 

چرخه تولید فولاد خوزستان اضافه شود.
وی در این خصوص خطاب به ارزیابان عنوان کرد: همانگونه که آگاه هستید، 
فولاد خوزســتان تولیدکننده محصولات میانی اســت و قطعاً با این امر می 
تواند ارزش افزوده ای در زنجیره تولید خود داشــته باشــد. همچنین در کنار 

تولیدهای شمش وبلوم؛ » تولیدکننده ورقه های عریض فولادی« نیز باشد.
مدیرعامل فولاد خوزستان با اشــاره به سایر دستاوردهای این شرکت اذعان 
داشــت: فولاد خوزستان سال گذشته با توجه به تولید 3 میلیون و 765 هزار 
تن توانســت 73 درصد محصولات خود را به 13 کشور خارجی صادر کند که 

نتیجــه این امر ارزآوری به مبلــغ 1/2 میلیارد دلار بوده که تماما یا به منظور 
تامین نیاز شــرکت و یا در اختیار بانک مرکزی قرار گرفته است. بی شک این 

مورد نیز یکي دیگر از افتخارات فولاد خوزستان بوده است.
وی در ادامه با بیان لیســت توســعه های جنبی تصریح کرد: چندی پیش با 
حضور دکتراســحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور طرح توسعه بزرگی 
به نام کارخانه تولید 1/7 مگامدول آهن اسفنجی )زمزم3( کلنگ زنی شد که 
امیدواریم این طرح به منظور "تولید متوازن در فولاد خوزســتان" طي مدت 

زمان 36 ماه به چرخه تولید برسد.
کشانی افزود: فولاد خوزستان طي سال های اخیر بدون ایجاد توسعه توانست 
با ایجاد بهره وری شــاهد رشد تولید نیز باشــد؛ به گونه ای که مقدار تولید در 
سال گذشته به 3 میلیون و 765 هزار تن رسید که امید است در سال جاری با 
همت و تلاش تمامی متولیان و همکاران به رشد بالای 3/8 میلیون تن برسد.

مدیرعامل فولاد خوزستان با اشاره به ترسیم افق 1404 سازمان ایمیدرو برای 
صنایع فولادی و حفظ نقش 25 درصدی فولاد خوزســتان تصریح کرد:  ما با 
برنامه ریزی های مدون و انجام شده، تولید 8 میلیون تن از محصولات شرکت 
را سرلوحه کار قرار دادیم که قسمتی از آن زیرسقفی و مابقی درخارج است.

وی با اشــاره به چشــم انداز تولید در فولاد خوزستان بیان داشت: تولید کلی 
شرکت تا پایان سال بالای 3/8 میلیون و در چشم انداز به میزان 5/2 میلیون 
تن رشد خواهد داشت که با تملک فولاد اکسین و افزوده شدن 1/2 میلیون در 
کنار تولید 800 هزار تن از محصولات شرکت صنعت فولاد شادگان؛ بی شک 

به مرز 8 میلیون تن خواهد رسید.
وی در پایان سخنان خود با ابراز خرسندی و امیدواری از جریان و روند ارزیابی 
تعالی سازمانی در شرکت و بررسی دستاوردها خاطرنشان کرد: امیدواریم در 
همایش پایان ســال و با همت متولیان و کارکنان تلاشــگر شــرکت، شاهد 

دریافت تندیس برتر باشیم. 

مدیرعامل فولاد خوزستان اهداف این شرکت را تشریح کرد:

تکمیل زنجیره ارزش و دسترسی به صنایع بالادستی 
و پایین دستی در فولاد خوزستان
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عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس معتقد است که نوسانات 
اخیر نرخ ارز و ایجاد تلاطمات قیمتی در بازار کالاها، باعث شد 
تا نیاز به ابزارهای پوشش ریســک قیمتی بیش از هر زمان 
دیگری در اقتصاد احساس شــود. از این رو توجه به ابزارهای 
مالی بورس کالا برای ایجاد اطمینان خاطر برای تولیدکنندگان 

و مصرف کنندگان کالاها، امری ضروری به شمار می رود. 
ســید مهدی مقدســی در این باره اظهار کرد: بورس های کالایی، 
بســتری شــفاف و محل تلاقی عرضه و تقاضا هستند که علاوه بر 
کشــف قیمت منصفانه و ایجاد شــفافیت در داد و ستدها، امکان 
پوشــش ریسک های مربوط به نوسان قیمت ها را از طریق ابزارهای 
مالی فراهم می کند. به گفته مقدســی، بورس های کالایی به عنوان 
یکی از ابزارهای اقتصادی مهم در دنیای امروز به شــمار می روند، 
به  طوری که قیمت بسیاری از کالاهای اساسی موجود در دنیا، در 
بورس های کالایی کشف می شــود؛ در واقع در این مکانیزم، حجم 
عرضه و تقاضای خرید برای یــک کالا و بودن یا نبودن متقاضیان 

خرید، موجب تعیین قیمت آن خواهد شد.
هدایت سفته  بازان به معاملات کاغذی

وی افزود: علاوه بر این، بورس های کالایی با انتشار اوراق گوناگون 
و اســتفاده از بازارهــای مالــی مانند معاملات آتی و آپشــن، این 
امکان را فراهــم می آورند تا به جای اینکه ســفته  بازان حاضر در 
بازار، کالا را به  صــورت فیزیکی مورد معامله قرار دهند، ریســک 
معامــلات را به بازارهای مالی معطوف کرده و برای ســود بردن از 
نوســان قیمت ها به این بازارهای غیر فیزیکــی مراجعه می کنند. 
این نماینده مجلس گفت: می توان با فراهم کردن امکان راه اندازی 
بازارهای مشــتقه؛ ریســک بازار و فعالیت های سفته بازی را از بازار 
فیزیکی، جذب بازارهای مالی بورس کالا کرد؛ به عبارتی کســانی 

که می خواهند از نوســانات قیمت یک محصول سود ببرند به جای 
اینکه خود کالا را ذخیره و انبار کنند و موجب کمیابی محصول در 
 بازار شوند، در بازار آتی و آپشن حضور پیدا کنند و اوراق کالاها را 

مبادله کنند.
لزوم عرضه مستمر و حداکثری محصولات در بورس

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس ادامه داد: عرضه محصولات 
مختلف در بورس کالا، ایــن فرصت را به واحدهای تولیدی صنایع 
مختلف می دهد تا در یک فضای رقابتی و ســالم و به دور از واسطه 
گــری اقدام به خریــد و فروش محصولات خود کننــد. وی افزود: 
بورس کالا بــرای واحدهــای تولیدی و مصرف  کننــدگان واقعی 
کالاها، ابزارهای مالی متنوعــی را در اختیار دارد که به کمک این 
ابزارها و در صورت عرضه مستمر و حداکثری محصولات در بورس 
کالا، ضمــن تامین مالی تولیدکننده، مــواد اولیه مورد نیاز مصرف  

کنندگان واقعی بدون مشکل در اختیار آنها قرار می گیرد.
به گفته مقدســی، طی سال های گذشــته عرضه انواع محصولات 
پتروشــیمی و فلزی در بورس کالا توانســته باعث کشف قیمت و 
شفافیت در معاملات آنها شود که این امر به نفع تولید کنندگان این 
صنایع بوده اســت. مقدســی با اشــاره به اینکه بر اســاس منطق 
اقتصادی، معاملات زنجیره تولید بــه منظور ایجاد صرفه اقتصادی 
برای طرفین معامله در بورس کالا صورت گیرد، اظهار کرد: بورس 
یک اتاق شیشه ای است که عملکرد آن شفاف بوده و با واقعی شدن 
قیمت ها در این بســتر شفاف، سود واقعی به تولیدکنندگان خواهد 
رســید، اما در طرف مقابل در بازارهای خارج از بورس، شــفافیتی 
وجود ندارد و واسطه ها حرف اول را در این مبادلات می زنند، از این 
رو تمرکز معاملات کالاها در بورس کالا از فاکتورهای رســیدن به 

سلامت اقتصادی به شمار می رود.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس عنوان کرد:

ابزارهای مالی بورس کالا دوای درد التهاب قیمت ها
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دبیر همایش بین المللی اکتشــاف مواد معدنی گفت: حداقل 30 درصد 
از سخنرانان همایش و مجریان کارگاه های آموزشی خارجی و در سطح 

بین المللی هستند.
دکتر عباس گل محمدی دبیر همایش بین المللی اکتشــاف مواد معدنی گفت: 
همایش بین المللی اکتشــاف مواد معدنی که بار نخست در سال 91 برگزار شد 
بازخورد و بازتاب خوبی داشت و بسیاری از مسایل مطرح شده در آن به نفع قوانین 
اکتشافات معدنی بود.  وی با اشــاره به اینکه پس از برگزاری همایش نخست به 
دلایل مختلفی وقفه در برگزاری همایش ایجاد شــد، تصریح کرد: با تعامل انجام 
شده و بررســی های صورت گرفته به این نتیجه رســیدیم که نیاز ضروری برای 
برگزاری چنین همایشی وجود دارد چرا که مبحث اکتشاف مواد معدنی به عنوان 
یک امر زیربنایی و زیرســاختی در صنایع معدنی شــناخته می شود و به همین 

منظور نیاز به برگزاری یک رویداد ویژه تخصصی مرتبط با آن وجود دارد.
 گل محمدی با بیان اینکه صحبت با صاحبنظران این موضوع مورد استقبال قرار 
گرفت عنوان کرد: سازمان زمین شناسی به عنوان متولی امر اکتشاف این همکاری 
را بــا مجریان همایش و ذینفع هــای مختلف مطرح کرد و با برگزاری جلســات 

هم اندیشی مرتبط آنها را در این همایش با خود همراه کرد.
وی گفت: دانشگاهیان، ســرمایه گذاران، قانونگذاران، شــرکت های پیمانکاری 
و مشاوره از شرکت کنندگان این همایش هســتند که با برنامه ریزی های صورت 
گرفته در 9ماه گذشــته و با توجه به شرایط خاص فعلی لزوم برگزاری همایش از 

اهمیت خاصی برخوردار شد. 
دبیر همایش بین المللی اکتشــاف مــواد معدنی با تاکید بــر اینکه این همایش 
به نوعی می تواند نقطه عطفی برای ســرمایه گذاران اکتشــاف باشد تا ظرفیتها و 
پتانسیل بالای اکتشاف را بشناسند، ادامه داد: همایش به صورت بین المللی برگزار 
می شــود و چارچوب های یک همایش بین المللی در آن رعایت شده است. حدود 
نیمی از برنامه ها، کارگاه ها و ســخنرانی ها به وسیله شرکت کنندگان خارجی از 

کشورهای کانادا، استرالیا، آلمان، چین، آفریقای جنوبی و فرانسه اجرا می شود.
وی با اشاره به اینکه محورهای همایش کاملا مرتبط با نیازهای جلسات هم اندیشی 
و به تناســب با زمان محدود موضوعات مختلفی در آن گنجانده شده است، بیان 
کرد: محور همایش مذکور توسعه پایدار است و موضوعات توسعه پایدار نوآوری و 

آینده پژوهی در امر اکتشاف و تکنیک های روز در این مبحث را مورد تاکید قرار 
داده ایم. 

گل محمدی گفت: در بخش نمایشــگاهی استقبال مناســبی صورت گرفته و با 
وجود مسایل موجود فعلی چند شرکت خارجی حضور مستقیم دارند و همچنین 
تعدادی از نمایندگان برخی شــرکت ها که نمایندگی در ایران داشته اند از طریق 

نمایندگان خود در این نمایشگاه حضور می یابند.
دبیر  همایش بین المللی اکتشاف مواد معدنی با اشاره به اینکه بیش از 60مجموعه 
مختلف تخصصی اکتشاف از انتشارات تا دانشگاه و شرکت ها و همچنین سازمان 
ها در این رویداد آمادگی خود را برای حضور اعلام کرده اند، اضافه کرد: درصدی 
هم در روزهــای آینده برای حضور اعلام آمادگی خواهند کرد و در مجموع حدود 
100 شــرکت کننده از معدن و صنایع معدنی و اکتشاف در این همایش خواهیم 

داشت. 
گل محمدی عنوان کرد: در نشســت های تخصصی موضوعــات مختلف به ویژه 
چالش های اکتشــاف مدنظر قرار گرفته اند که بیشــترین زمان بــه این موضوع 
اختصاص یافته اســت که بنابر جلسات هم اندیشــی حدود 10 نفر از منتخبین 
تشــکل های مختلف در بخش هــای گوناگون را در نظر گرفته ایم تا پاســخگوی 

سوالات شرکت کنندگان در کارگاه ها باشند.   
وی افزود: بحث رودرو بودن و دیدار صاحبنظران حوزه اکتشــاف هدف اصلی ما 
از برگزاری این نمایشگاه اســت که می تواند زمینه ساز ایجاد شرکت های جدید و 
کارهای مشترک میان گروههای مختلف و نیز بستری برای ارایه توانمندی های 

افراد باشد. 
گل محمدی در رابطه با دســتاوردهای همایش پیشــین گفت: به عنوان اولین 
همایش حوزه اکتشاف مواد معدنی مهمترین اثر همایش نخست آشنایی جامعه 

معدنی تخصصی اکتشاف با یکدیگر بود. 
وی ادامه داد: اگرچه همایش های مختلف در طول ســال برگزار می شود اما عمده 
شرکت کنندگان همایش ها با توجه به میزان نقدینگی از بخش استخراج و فرآوری 
هستند و عموما اکتشاف نادیده گرفته می شود که این همایش زمینه ساز بستری 

برای ارایه توانمندی های جامعه تخصصی اکتشاف شد.
دبیــر همایش بین المللی اکتشــاف مــواد معدنی عنــوان کــرد: از مهمترین 
دســتاوردهای همایش پیشین تاثیرگذاری مسایل مطرح شــده در قوانینی بود 
که پس از آن تصمیم گیری شــد و چالش های بزرگ اکتشاف که در سطح کلان 
مطرح شد، زمینه ســاز این گردید که در سال های بعد و  قوانین معادن بخشی از 

چالش های اکتشاف اصلاح شود. 
گل محمدی در رابطه با چشــم انداز دومین همایش بین المللی اکتشــاف مواد 
معدنی اظهار کرد: با توجه به اینکه در منطقه غرب آســیا نمایشــگاه تخصصی و 
همایش مرتبط  با اکتشــاف مواد معدنی نداشته ایم، یکی از اهداف نمایشگاه این 
است که مرجع نمایشگاه های اکتشاف، فقط منطقه غرب آسیا باشد و امیدواریم با 

حضور شرکت های خارجی به این هدف دست یابیم. 
وی در پایان  به انتقال فناوری روز دنیا در بخش اکتشاف، ایجاد فضای تعامل میان 
فعالان اقتصادی، دولت، تشکل ها، دانشگاه ها و ایجاد فضای مناسب سرمایه گذاری 
در حوزه اکتشــاف مواد معدنی و نیز ارتقا مدیریت اقتصاد در حوزه اکتشــاف به 

عنوان اهداف این همایش اشاره کرد.

دبیر همایش بین المللی اکتشاف مواد معدنی تاکید کرد:

 دستیابی به توسعه متوازن معدن وصنایع معدنی 
با توجه ویژه به اکتشاف موادمعدنی
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پایان آذر ماه 97 در بورس کالای ایران با فراز و نشــیب هایی 
همراه بود؛ در پایان 9 ماهه سال جاری فعالیت بورس کالا با ارایه 
محصولات مختلف در تالارهای داخلی و صادراتی چهار رینگ 
و کشاورزی  پتروشیمی  نفتی،  فرآورده های  معدنی،  محصولات 
ادامه یافت، به روال پیشین نوع معاملات به صورت نقدی، سلف و نسیه 
با احتســاب قراردادهای آتی، قراردادهای اختیار معامله، سلف موازی 
استاندارد، گواهی سپرده کالایی و صندوق سرمایه گذاری ادامه یافت که 

تا پایان آذر رشد 92 درصدی را به ثبت رساند.
حجم کل معاملات محصولات به اســتثنای طــلا و قراردادهای آتی در 
شــرکت بورس کالا در طول این مدت 18 میلیون و 891 هزار و 149 تن 
بوده که به ارزش 612 تریلیــون و 190 میلیارد و 93 میلیون و 61 هزار 
ریال داد و ســتد شده اســت. قراردادهای آتی نیز تا پایان آذر ماه به 
حجم 12 میلیــون و 415 هزار و 610 تن و 89 کیلوگرم طلا مورد معامله 

قرار گرفت.

در طول دوره 9 ماهه فعالیت شرکت بورس کالای ایران منتهی به پایان آذر 97، رینگ محصولات صنعتی و معدنی با در اختیار داشتن 34.8 درصد از ارزش 
کل معاملات با اختلاف کمی نسبت به محصولات پتروشیمی بار  دیگر در صدر جدول معاملات نشست. در این رینگ در مجموع 5 میلیون و 553 هزار و 701 
تن انواع محصولات صنعتی شــامل آلومینیوم، روی، فولاد، مس، کنسانتره، کنتسانتره مولیبدن، سنگ آهن، آهن اسفنجی و سیمان مورد معامله قرار گرفت. 
ارزش کل معاملات این رینگ در مدت 9 ماهه با حجم 5 میلیون و 553 هزار و 701 تن معامله کالایی به ارزش 213 تریلیون و 197 میلیارد و 231 میلیون 
و 602 هزار ریال بوده که نســبت به مدت مشــابه سال گذشــته حجم و ارزش کل معاملات این رینگ به ترتیب 13 درصد کاهش و 51 درصد افزایش نشان 
می دهد. همچنین گفتنی اســت که از حجم کل معاملات انجام شــده در طول 9 ماه گذشــته 4 میلیون و 463 هزار و 303 تن از محصولات معدنی به ارزش 
139 تریلیون و 126 میلیارد و 971 میلیون و 825 هزار ریال معامله به صورت ســلف در مقابل 1 میلیون و 90 هزار و 398 تن کالا به ارزش 74 تریلیون و 

70 میلیارد و 259 میلیون و 777 هزار ریال معامله نقدی انجام شده است. 

محصولات صنعتی و معدنی بیشترین ارزش معاملات

در پایان آذر ماه، گزارش عملکرد بورس کالای ایران نشان دهنده این است که 
در مجمــوع 68 هــزار و 480 تن انواع آلومینیوم بــه ارزش 10 تریلیون و 953 
میلیارد و 599 میلیون و 140 هزار ریال به صورت نقدی به فروش رسیده است. 
این جدول بیانگر آن است که در حالی که حجم معاملات گروه آلومینیوم تنها 
3.49 درصد رشد داشته اما ارزش معاملات با رشد 95 درصدی روبرو بوده است.

در این گروه با پایان دوره منتهی به پایان آذر 97، در مجموع 3 هزار و 540 
تــن روی مورد معامله قرار گرفته و ارزش معاملات این گروه تا پایان آذر به 
956 میلیارد و 8 میلیون و 580 هزار ریال رســید که این میزان نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته 354 درصد رشد در حجم معاملات و 915 درصد 

رشد در ارزش معاملات نشان می دهد.

رویآلومینیوم

در گروه مس از ابتدای ســال جاری تا پایان آذر 164 
هــزار و 390 تن مس بــه ارزش 45 تریلیون و 211 
میلیــارد و 673 میلیون 480 هــزار ریال مورد معامله 
قرار گرفته است که حجم و ارزش این معاملات نسبت 
به مدت مشــابه سال گذشــته 10.1 درصد کاهش در 
حجم علیرغم  96 درصــد افزایش در ارزش معاملات 

را نشان می دهد.

گروه فولاد از ابتدای معاملات سال 97 تا پایان آذر ماه در مجموع 4 میلیون و 700 
هزار و 550 تن فولاد به ارزش 147 تریلیون و 379 میلیارد و 567 میلیون و 859 
هزار ریال معامله داشته که از این میزان 3 هزار و 540 تن به ارزش 956 میلیارد 
و 8 میلیون و 580 هزار ریال به صورت معامله ســلف و 257 هزار و 247 تن به 
ارزش 8 تریلیون و 467 میلیارد و 219 میلیون و 34 هزار ریال به صورت نقدی 
معامله شــده اســت، این آمار نسبت به مدت مشابه سال گذشته 7 درصد کاهش 

در حجم معاملات در ازای 34 درصد افزایش در ارزش معاملات نشان می دهد.

فولادمس

آمار معاملات بورس کالا تا پایان آذر ماه 97 نشان می دهد؛

 محصولات صنعتـی و معدنـــی 
در جایگاه اول معاملاتی بورس کالا
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در این گروه از ابتدای سال تا پایان آذر ماه سال جاری، 291 تن کنسانتره به ارزش 2 تریلیون و 376 میلیارد و766 میلیون و 803 هزار ریال در صدر جدول 
این گروه قرار گرفته که حجم معاملات این کالا نسبت به مدت مشابه سال گذشته با رشد 73 درصدی و ارزش آن با رشد 189 درصدی روبرو بوده است. 

گروه کنسانتره

همچنین ســنگ آهن در طول این دوره هشــت ماهه با 365 هزار تن حجم معامله به ارزش 1 تریلیون و 149 میلیارد و 740 میلیون ریال معاملات خود را 
به صورت نقدی و ســلف به انجام رســانده است؛ بر این اساس 5 هزار تن سنگ آهن در طول دوره 9 ماهه به صورت سلف و به ارزش 26 میلیارد ریال معامله 
شــده همچنین 360 هزار تن ســنگ آهن در همین دوره در معامله نقدی به ارزش 1 تریلیون و 123 میلیارد و 740 میلیون ریال به فروش رســیده که این 

ارقام نشان دهنده کاهش 65 درصدی در حجم معاملات و افزایش 19 درصدی در ارزش معاملات بوده است

سنگ آهن

در دوره 9 ماهه منتهی به پایان آذر ماه ســال جاری، در گروه آهن اســفنجی 191هزار و 500 تن معامله حجمی به ارزش 2 تریلیون و590 میلیارد و 32 
میلیون ریال مورد معامله قرار گرفته که از این میزان 15 هزار تن آهن اســفنجی به ارزش 188 میلیارد و 623 میلیون ریال به صورت ســلف و 176 هزار و 
500 تن به ارزش 2 تریلیون و 401 میلیارد و 409 میلیون ریال به صورت نقدی معامله شــده اســت؛ این گروه در مجموع نسبت به دوره مشابه سال گذشته 

7 هزار و 560 درصد افزایش حجمی و 10 هزار و 365 درصد افزایش ارزشی نشان می دهد.

گروه آهن اسفنجی

در ایــن دوره بــا 4 هــزار و 300 تن معامله به ارزش 2 تریلیون و 349 میلیارد و 303 
میلیون و 340 هزار ریال در رده دوم جدول این گروه قرار گرفته است؛ بر اساس این 
جدول حجم معاملات این کالا در دوره 9 ماهه 97 نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
با کاهش 11 درصدی در ازای افزایش 82 درصدی ارزش معاملات روبرو بوده است.

شــرکت بورس کالای ایــران در دوره 9 ماهه منتهی به پایان آذر ماه 
سال جاری 89 کیلوگرم طلا به ارزش 286 میلیارد و 773 میلیون و 
85 هزار ریال معامله انجام داده که حجم و ارزش آن نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته به ترتیب 61 و 15 درصد کاهش داشته است.

گروه طلاکنسانتره مولیبدن

در دوره 9 ماهه ســال 97 منتهی به پایان آذر ماه در رینگ محصولات 
صنعتــی و معدنی 21 هزار تن ســیمان بــه ارزش 28 میلارد و 429 

میلیون ریال به صورت نقدی به فروش رسیده است.

در گزارش دوره منتهی به پایان آبان 97 جدول بورس کالا بیانگر آن اســت که در این 
دوره 34 هــزار و 650 تــن خاک روی به ارزش 202 میلیارد و 111 میلیون و 400 هزار 

ریال در رینگ محصولات معدنی بورس کالا معامله شده است.

گروه سیمان گروه روی )معدنی: خاک روی(

حجم و ارزش معاملات محصولات صنعتی و معدنی طی دوره سال 1397 و مقایسه با دوره سال قبل 

نوع قراردادنام کالا
 از تاریخ 01/ 01/ 1396 
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در صد از کلدر صد تغییراتلغایت 10/07/ 1397

ارزشحجمارزشحجمارزش  ) هزار ریال (حجم ) تن (ارزش  ) هزار ریال (حجم ) تن (
000000سلف آلومینیوم

000000نسیه
%95%66.1705.603.550.73068.48010.953.599.1403/49نقدي 
%5/1%1/2%95%66.1705.603.550.73068.48010.953.599.1403/49جمع 

%0/4%0/1%915%78094.175.0003.540956.008.580354نقدي روي 
%29%10/09-4.941.912107.628.171.5984.443.303138.912.348.825سلف فولاد

%100-%100-1.70427.502.56000نسیه
%333%100.2571.953.949.044257.2478.467.219.034157نقدي 
%69/1%84/6%34%7-5.043.873109.609.623.2024.700.550147.379.567.859جمع 

000000نسیهمس
%96%10/1-182.91523.034.632.105164.39045.211.673.480نقدی 
%21/2%3/0%96%10/1-182.91523.034.632.105164.39045.211.673.480جمع 

%1/1%0/01%189%168821.211.5762912.376.766.80373نقدی کنسانتره
%1/1%0/1%82%11-4.8301.289.337.0204.3002.349.303.340نقدی کنسانتره مولیبدن 

__%100-%100-14.30082.620.00000نقدی کک

____005.00026.000.000سلف سنگ آهن

%17%65-1.034.500963.911.670360.0001.123.740.000نقدی 
%0/5%6/6%19%65-1.034.500963.911.670365.0001.149.740.000جمع

____0015.000188.623.000سلف آهن اسفنجی 

%9603%2.50024.750.000176.5002.401.409.0006960نقدی 
%1/2%3/4%10365%2.50024.750.000191.5002.590.032.0007560جمع

%0/013%0/38____0021.00028.429.000نقدی سیمان
__%100-__087.260.44500نقدی * خودرو 

%0/095%0/62____0034.650202.111.400نقدی روی ) معدنی :خاک روی (
%29%9/7-4.941.912107.628.171.5984.463.303139.126.971.825سلف کل بازار

%100-%100-1.70427.502.56000نسیه
%118%22-1.406.42033.955.397.5901.090.39874.070.259.777نقدی 
%100/0%100/0%51%12/5-6.350.036141.611.071.7485.553.701213.197.231.602جمع کل

%15-%61-226338.874.49589286.773.085نقدی ** طلا 
* به تعداد 100 عدد خودرو سراتو طی دوره سال 1396 مورد معامله قرار گرفته است.

** واحد طلا : کیلوگرم
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ایران با داشتن پتانسیل های بالقوه معدنی و شناسایی 4 میلیارد تن ذخایر سنگ های 
قیمتی و نیمه قیمتی، از 200 زون شناسایی شده گوهرسنگ های مربوط به 14 استان 
کشور، جزو 8 کشور مطرح جهان از نظر بیشترین میزان ذخیره گوهرسنگ )جدول 
1( می باشــد، سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی ایران هم از نظر کیفیت و تعداد و هم از 
نظر رنگ دارای جایگاه ممتازی در جهان می باشند، یکی از استان هایی که پتانسیل 
بالایی از نظر ذخیره و تنوع رنگ دارد، استان اردبیل با برخورداری از 37 رنگ عقیق 
می باشد و همچنین یکی از مناطقی که ظرفیت بالا و بکری از گوهرسنگ ها دارد، دامنه 

سبلان با محوریت زون آت گولی می باشد.
1(ایران جزو 8 کشــور برتر جهان از نظر بیشــترین میزان ذخیره و رتبه پنجم جهان در تنوع 

سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی جدول 2 

2( ویژگی های سنگ عقیق :
1-2( عقیق به انگلیسی Agate، واژه عقیق از نام متشابه عبری به معنی موی نوزاد گرفته شده، 

چون کودک دارای موی زرد و عقیقی رنگ است.
2-2( تعریف عقیق: عقیق یک قسم کوارتزی بی شکل به رنگ های مختلف می باشد و از رنگ های 

سفید تا خاکستری تیره و سیاه، زرد تا قرمز، سبز و آبی روشن است.
3-2( ترکیب عقیق: عقیق دارای ترکیبی خیلی نزدیک به کوارتز است، ولی سختی آن یکدست 

نیست، یعنی گاهی سخت و گاهی نرم حس می گردد، به ویژه به هنگام تراش و کار پرداخت.
عقیق جزو کانی هایی اســت که از چند عنصر شــیمیایی تشــکیل شده و در واقع عقیق سنگی 
 Fe ، Fle ، Mg ، Ca ، Ni ، Cr سیلیســی و نوعی در کوهی اســت، البته گاهی عناصری نظیر

در کنار آن قرار می گیرد.
4-2( مشــخصات یک گوهرســنگ خــوب یا عقیق خــوب: زیبایی )Beauty(، اســتقامت 

)Portability( قابل حمل ،)Fashion( مد روز ،)Rarity( کمیابی ،)Durability(
5-2( مقایسه سنگ های عقیق با جاسپر:

عقیق سنگی است که پس از برش و تراش و ساب دارای جلای درخشندگی و بایستی نور را از 

خود عبور دهد که جاسپر فاقد خواص انعکاس نور می باشد و میزان شفافیت آن از نیمه شفاف تا 
غیر شفاف متغیر می باشد و همچنین با توجه به ناخالصی سیلیکاتی که دارد پاراژنز با کالسدونی 

و آگات هم دارد.

 

سنگ های جاسپر استان اردبیل
3( ویژگی های عقیق سبلان:

1- درصد خلوصی Sio2 بالا 2- درجه سختی 8 )سختی موس( 3- قابلیت استفاده در صنعت 
جواهر سازی )بر اساس نتایج آنالیز نمونه های ارسالی به آزمایشگاه( 4- تنوع رنگ 5- بیشترین 
ذخایر عقیق جهان 6- نمونه های سنگ با ابعاد بزرگ 7- وزن با تناژ بالا 8- رنگ منحصر به فرد 
پاییزی مینیاتوری 9- ثبات رنگ بالا لغایت دمای 1000 درجه ســانتی گراد 10- قابلیت برش 
و تراش حجم بســیار بالا 11- زیبایی و کیفیت بالا 12- قابلیت رقابت با عقیق یمن 13- بازار 
بدون رقیب 14- کاربرد در ساختمان ها و هتل ها و مکان های لوکس بعنوان سنگ قیمتی ممتاز

4( زونهای پتانسیل دار گوهرسنگ ها در استان اردبیل:
مهمترین زون های مهم ظرفیت دار گوهرســنگ ها در اســتان اردبیل عبارتند از: کوه ســبلان با 
محوریت زون آت گولی، زون های نمین، مشکین شهر، فیروز آباد خلخال، سراب، بوزقوش سهند 

و کوه های تالش.
5( مروری بر زمین شناسی و سنگ شناسی زون یمین:

زون مذکور در بررسی های دیرینه شناسی از نمونه های برداشت شده زمان ژوراسیک میانی گزارش 
شده است و شامل ماسه سنگ ها و شیل های تیره رنگ و در قسمت جنوب خاوری این منطقه 
همراه با آثار ذغال همراهند، این واحد می تواند با سازند شمشک در البرز قابل مقایسه باشد، در 
جنوب منطقه پیرجوار شــیل ها با میان لایه های دولومیتی چرت دار همراهند که به ســمت بالا 
بر مقدار میان لایه های دولومیتی پوشیده شده در مواردی چرت به ضخامت چند سانتی متر در 
درون دولومیت ها به صورت نوارهایی دیده می شوند ، همچنین عدسی های هماتیت به قطر چند 

سانتی متر تا چند دسیمتر نیز رویت می شود.
1-5( از نظر زمین شناســی زون های معدنی مذکور شــامل سنگ های عقیق با درجه خلوص و 
رنگ دانه های متنوع بوده و تمام ارقام عقیق آن به صورت توده ای متراکم با رگه های متعدد رنگی 

با قابلیت تورق در ابعاد بزرگ را دارد.
6( انواع سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی استان اردبیل با ذکر نمونه های شاخص استان:

وجود سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی شامل کوارتز دودی و اقسام کوارتز، سیترین، رزکوارتز، 
آمیتیست، جاسپر، گارنت، سیلیس، ژئود، در کوهی و انواع گوهر، لاجورد، یشم، ابسیدین و... به 
طور مثال نمونه های شاخص شامل سنگ های رزکوارتز در شهر سراب، آمیتیست مشکین شهر، 

سنگ عقیق از مغفول ماندن ملی تا شهرت بین المللی 
با محوریت زون نمین

دکتر مجید پورمقدم 
پژوهشگر برتر وزارت صنعت، معدن و تجارت

Dr.Poormoghaddam@yahoo.com

نام کشورردیف
برزیل1
پرو2
هلند3
هندوستان4
ایران5

2- رتبه بندی 
کشورهای جهان در 
تنوع سنگ های قیمتی 
و نیمه قیمتی 

نام کشورردیفنام کشورردیف

استرالیا5برزیل1

چین6روسیه2

ایران7آفریقای جنوبی3

تایلند8آمریکا4

1- رتبه بندی کشورهای 
جهان از نظر میزان ذخیره 
سنگ های قیمتی و نیمه 
قیمتی
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عقیق و جاسپر نمین، سنگ عقیق قزل اوزن.
7( تعداد گوهرسنگ ها و مستعدترین جغرافیای استان اردبیل:

تاکنون 63 مورد عقیق در گســتره جغرافیایی اســتان اردبیل شناســایی شده که مستعدترین 
جغرافیای استان در خصوص سنگ های قیمتی، شهرستان خلخال و منطقه نمین می باشند.

8( منطقه مستعد استان اردبیل برای توسعه رشته تراش سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی:
منطقه نمین به دلیل دارا بودن معادن قابل توجه ســنگ های قیمتی و نیمه قیمتی، منطقه ای 

مستعد برای توسعه رشته تراش سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی است.
1-8( استان های اردبیل و خراسان رضوی با توجه به موقعیت های جغرافیایی و نزدیکی به کشور 

های آسیای میانه، همواره پتانسیل تبدیل به قطب اصلی گوهر شناسی کشور را دارند.
9( وضعیت تنوع رنگ عقیق های استان اردبیل:

اســتان اردبیل با برخورداری از تنوع 37 رنگ از ســنگ های عقیق، از استان های ممتاز کشور در 
این شاخصه است. و شرایط آب و هوایی و جغرافیایی اردبیل تاثیر انکارناپذیری در ایجاد معادن 

سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی و تزیینی در استان اردبیل گذاشته است
9-1( عقیق رنگی در جهان بسیار نایاب و گرانقیمت بوده و به علت نداشتن ذخیره زیاد و ابعاد 

بزرگ، کارهای چندان عظیمی در این زمینه انجام نشده است.
9-2( عقیق پاییزی مینیاتوری نمین:

اکثر طیف های رنگین کمانی در این سنگ ها موجود بوده و غلبه با رنگ های کرم قرمز، نارنجی 
و زرد می باشد که نزد کارشناسان جواهر شناسی به عقیق پاییزی مینیاتوری مشهور است.

9-3( ثبات رنگ در عقیق ســبلان به حدی بالاســت که در گرمای 100 درجه نیز ثبات خود را 
حفظ می نماید، در صورتی که عقیق های محدود و مشابه در هند در داخل خاک سرخ و در بیرون 

و مقابل آفتاب رنگ خود را از دست می دهند.
9-4( قابلیت برش و تراش حجم بالا:

قابلیت این ســنگ در برش و تراش حجم بســیار بالاســت و در برش های بزرگ و قابل تبدیل به 
تابلوی نقاشی بی بدیل و سحرانگیز می شود.

9-5( تایل بزرگ و یک تکه در جهان موجود نمی باشد و تایل های عقیق موجود در جهان به صورت 
تایل های جور شــده و رنگ آمیزی شــده می باشد که در کشورهای ایتالیا و چین به قیمت های 
بالا )هر متر مربع 2 الی 5 هزار دلار( به فروش می رســد و در مقابل تایل یک تکه عقیق ســبلان 

خواب آشفته ای بیش نیست. 
10( جزییات بزرگ ترین معدن عقیق جهان در یمین:

1-10( بزرگ ترین معدن عقیق جهان در شهرســتان نمین واقع شــده و مرحله اکتشاف آن در 
دست اقدام است.

2-10( این معدن از لحاظ ذخایر توده ای و رگه ای، جزء بزرگ ترین معادن عقیق جهان محسوب می شود. 
3-10( ســنگ های عقیــق نمین معمولا رنگی بــوده و در ابعاد بزرگ و غیر قابل باور ، میانگین 

بالای 5 تن می باشند.
11( معدن سنگ نمین:  

1-11( معدن عقیق معروف خاورمیانه در شهرستان نمین قرار داد.
2-11( موقعیت جغرافیایی معدن: این معدن در 39 کیلومتری اردبیل واقع شده در جوار روستای 

پیر جوار از توابع شهرستان نمین قرار دارد.
3-11( اکتشاف در این معدن سال 84 آغاز و سال 86 پروانه آن صادر گردیده است.

4-11( ذخایر محاسبه شده معدن: معدن عقیق پیر جوار با بهره برداری بخش خصوصی، ذخیره 
آن 260 تن محاسبه و برآورد گردیده است.

5-11( میزان استخراج سالیانه: بعد از مرحله اول اکتشاف تکمیلی در معدن پیش بینی می شود 
بیش از یک هزار تن سنگ عقیق از این معدن بهره برداری و سپس به مرحله برش، تراش برده شود.
6-11( اشتغال: در حال حاضر 12 نفر متخصص در زمینه تراش در معدن مشغول فعالیت هستند 
و به دلیل اینکه حجم بهره برداری معدن عقیق نمین بسیار اندک است و بیشتر تولید کارگاهی 
صورت می گیرد ولیکن بعد از مرحله اکتشاف تکمیلی برای 30 نفر فرصت شغلی ایجاد می شود 

که با انجام طرح های توسعه ای بیش از 100 نفر در این ارتباط مشغول به کار خواهند شد. 
12( کاربردهای خاص سنگ عقیق نمین:

سنگ عقیق نمین با توجه به ذخایر زیاد و ابعاد بزرگ و فراوان و کاربردهای فراوان آن مخصوصا 
تایل عقیق برای ساختمان ها و هتل های فوق لوکس، استخرها و حمام های سنگ درمانی و انرژی 
درمانی، تندیس ها و حجم و مجســمه های فوق نفیس، ســنگفرش پیشخوان ها و کابینت های 
لوکس، پارتیشــن ها و تابلوهای بوک پج لوکس و وان های حمام فوق لوکس و هزاران مصارف 

دیگر استفاده می شود.
13( وضعیت صادرات سنگ عقیق نمین:

عقیق سبلان از لحاظ یک تکه بودن و حجم بزرگ و زیبایی و تنوع رنگ و رگه در دنیا و بازار بدون 
رقیب، عمده تولید و صادر کننده های این سنگ به کشورهای برزیل، هند و چین صادر می شود.

14( مقایسه سنگ های عقیق نمین با سنگ عقیق یمن:
از قابلیت این ســنگ بی بدیل، بی رقیب بودن آن از لحاظ زیبایی و کیفیت می باشــد که بنا به 
اظهارات کارشناســان وزارت صنعت، قابلیت رقابت با عقیق یمن را داراســت و همچنین این دو 
سنگ شباهت هایی از نظر رنگ و نام با هم دارند و لیکن شرایط آب و هوایی و اقلیمی دو منطقه 

کاملا متفاوت بوده و عقیق یمن به دلیل قرار گرفتن در منطقه گرمسیری ماهیت آن زلال شده 
و نور از آن به سادگی عبور می کند، اما عقیق منطقه سردسیر نمین همگی مات هستند. ضمنا 

ذخیره عقیق یمن اتمام یافته و تنوع رنگی محدود دارد.
15( نمونه برداری و آنالیز و نتایج حاصل از آزمایشات فیزیک و شیمیایی عقیق سبلان )یمین(:

از معدن عقیق نمین تعدادی نمونه برداشت و به آزمایشگاه های بین المللی و ملی جهت آنالیز و 
تفسیر آنالیز نمونه ها ارسال شد که نتایج این آنالیزها به شرح ذیل است:

1-15( آنالیز دیفرکتومتری اشعه ایکس مبین ظهور کانی قالب کوارتز میکروکریستالین می باشد.
2-15( آنالیز فلوئورسانس اشعه ایکس برای آنالیز عنصری مبین 99/9 درصد Sio2 خلوص بالا 

و بدون ناخالصی می باشد.
3-15( درجه سختی سنگ در حدود 7 )سختی موس( می باشد.

4-15( کلیه نمونه ها از جنس عقیق با خلوص بالایSio2 می باشد.
5-15( کیفیت رگه ها و جنس نمونه ها قابلیت استفاده در صنعت جواهر سازی را دارد.

16( چالش ها، مشکلات و معایب موجود گوهرسنگ های اردبیل:
1-16( عدم وجود تکنولوژی پیشرفته، عدم سرمایه گذاری، عدم توجه به ارتقای سطح مهارت 

انسانی، عدم به کارگیری نیروی انسانی غیر ماهر و عدم ایجاد ارزش افزوده.
2-16( در زمینه تراش و فرآوری گوهرســنگ ها، کشــورمان، جایگاهی بالا ندارد و در واقع سهم 
ایران از ارزش افزوده این مواد معدنی اندک اســت و در ارزش جهانی تجارت گوهرســنگ ها و 

سنگ های قیمتی یک از 1000 می باشد.
3-16( ایران پتانســیل بالایی در زمینه ســنگ های قیمتی و نیمه قیمتی دارد، ولیکن نقش کم 

رنگی در تجارت این سنگ ها دارد.
4-16( مهمترین مشکلات ناشی از آشنایی، اکتشاف، استخراج و فرآوری و صادرات این سنگ ها، 

مبحث عملی، آموزش و پژوهش می باشد.
5-16( در آمار صادرات استان اردبیل، هیچ اشاره ای به سنگ های قیمتی نمی شود.

6-16( رگه های عقیق اردبیل شامل شاهرود خلخال، به دلیل مات بودن و اینکه قابلیت عبور نور 
را از خود ندارد اقبال کمتری در بازاریابی دارد.

7-16( حضور فعال در نمایشگاه های بین المللی و ملی، به طور مثال حضور قبلی سنگ عقیق 
نمین در بیست و چهارمین نمایشگاه بین المللی تخصصی طلا و جواهر جده عربستان.

17( راهکارها و پیشنهادات توسعه سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی استان اردبیل:
1-17( اقدام به ثبت جهانی سنگ عقیق نمین: بهترین راهکار توسعه عقیق اردبیل، ایجاد ارزش 
افزوده، ایجاد سهم بزرگ در صادرات و شهرت بین المللی به آن دادن، اقدام به ثبت جهانی این 

ماده معدنی کشورمان توسط سازمان گردشگری کشور می باشد.
2-17( معرفی نقش عمده سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی در اقتصاد و گردشگری استان اردبیل 

تاثیر به سزایی دارد.
3-17( برگزاری نمایشگاه سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی استان در کشورهای دیگر از جمله 

آسیای میانه و آذربایجان تاثیرات خوبی دارد.
4-17( تراش سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی اشتغال مناسبی برای زنان خانه دار، سازمان های 

مردم نهاد و خیریه دارد.
5-17( فعال کردن این صنعت، ترویج صادرات مواد غیر نفتی و در نتیجه رشــد و شــکوفایی 
اقتصاد اســت. 6-17( ســرمایه گــذاری در این معادن و ایجاد ارزش افــزوده، می توان صادرات 
سنگ های قیمتی را افزایش داد و سرمایه گذاری در اکتشافات تکمیلی و حصول ذخایر بیشتر 
و باکیفیت تر، در واقع مطالعات سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی از اکتشافات تا بهره برداری تا 

فرآوری و صادرات را افزایش داد.
7-17( تراش سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی، ارزش افزوده بالایی دارد و کشورهایی که معادن 
غنی ندارند، مانند مالزی، تایلند، سنگاپور و چین، سرمایه گذاری انبوهی در این رشته می شود و 

با خرید محصولات خام معادن دیگر کشورها و فرآوری آن سود کلانی دارند.
8-17( برگزاری رشته های گوهر شناسی و یا دوره های مشابه و آموزش های لازم از راهکارهای 

توسعه این شغل می باشد. 
9-17( ارایه تسهیلات به هنرجویان دوره های آموزشی گوهر شناسی.

10-17( توسعه اشتغال خانگی در صنعت تراش توسط آموزش فنی و حرفه ای.
11-17( ایجاد رشته گوهر شناسی در مقطع کارشناسی و ارشد در دانشگاه ها.

12-17( تشــکیل بورس ســنگ های قیمتی و نیمه قیمتی راهکار مناسبی است به دلیل وجود 
منابع غنی کشور.

13-17( ارزش یک سنگ قیمتی با ایجاد تراش های زیبا می تواند تا چندین برابر افزایش یابد.
14-17( یکی از راهکارهای مهم صادراتی سنگ عقیق این است که به صورت سنگ شمش یا 

سنگ تراش خورده صادر شود.
15-17( توســعه و ایجاد ارزش افزوده و صادرات معدن ســنگ عقیق باید در دســتور کار برنامه 

تجارت استان اردبیل باید قرار گیرد.
16-17( در خصوص عقیق نمین، اطلاع رســانی مناســبی صورت نگرفته و هموطنان از سنگ 

عقیق بسیار عالی کشورمان اطلاع دقیقی ندارند.
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2-9-شیشه های اپتیکی ویژه با عناصر نادر خاکی
در صنعت اپتیک در تولید عدســی های ضریب شکســت بالا، شیشه های 
فلوئوریدی فلزات ســنگین، فیبرهای اپتیکی ، عینک های دید در شــب، 
 X - در صنایع روشــنایی در لامپ های فلورســانتی، صفحه نمایشگر پرتو
در احیاء ســاخت، ســاماریم، یورپیم ، تولیم و ایتربیم فلزی شیشــه های 
خاص )ویژه(، شــامل شیشــه های اپتیکی و فیلترهای اپتیکی برای طیف 
نور فرابنفش و مرئی مواد لومینســانس و شیشه های لیزر می باشد. منشاء 
مواد متشــکله این شیشه ها علاوه بر ســیلیس، ترکیبات فسفات، اکسید 
بور، اکسید باریم و اکســیدهای لانتانیم، سریم، نئودایمیم و پرسئودایمیم 
می باشــد. سالیان سال اســت که از ویژگی های انحصاری و جالب عناصر 
نادر خاکی در صنعت شیشه استفاده می شود. اکسید عناصر نادر خاکی به 
شیشــه خواصی می دهند که ســایر عناصر توانایی ایجاد آن را ندارند یکی 
از مهمترین آنها افزایش ضریب شکســت و کاهش پراکنش نوری می باشد 
که ســبب کمتر شدن ضخامت، افزایش درخشندگی و گسیل بهتر نورهای 
ورودی می شــوند. مزیت دیگر جذب بالای انتخابی تابش در محدوده نور 
مرئی، نزدیک-فرابنفش و نزدیک فروســرخ طیف نوری است. همچنین در 
گستره وســیعی از طیف تابش لومینسانسی را سبب می شود و دیگر آنکه 
در سیستم های لیزری سبب نور تکفام می شود. این همه تعریف مربوط به 
آزاد شده الکترونی عناصر نادر خاکی می باشد ضریب شکست بالا به تعداد 
لایه های الکترونی این عناصر بســتگی دارد، جذب انتخابی و لومینسانس 
 5s2. 5p6.6s2 4 انجام می شــود و بــه لایه بالاتر با آرایشf را لایه داخلی
می رسد. با این فرض که لانتانیدها نقش مهمی را در شیشه به عنوان اصلاح 
کننده شبکه دارند حفرات و شــبکه بزرگ شیشه سبب جایگیری کاتیون 
این عناصر شــده و عدد کئوردیناسیون بزرگ را ایجاد می کند. کاربرد این 

عناصر در فناوری های جدید شیشه بدین ترتیب تعریف شده است:
  تولید شیشه های بی رنگ اپتیکی مانند شیشه هایی که برای فیبرهای 

نوری و الکترونیک استفاده می شوند.
  تولید فیلترهای نوری و مواد لومینسانس 

  تولید لیزرهای شیشه ای 
  عــلاوه بر موارد فوق از عناصر نادر خاکی در فناوری های مدرن تجاری 

شده نیز استفاده می شود.
  واکنشگرهای رنگ بر شیشه مانند اکسیدهای سریم و نئودایمیم

  اجزاء افزایش دهنده مقاومت شیشه مانند سریم 
  و ترکیبات سایا و پولیشرهای نرم شیشه ها مانند سریم.

اکسید لانتانیم در تولید شیشه های اپتیکی بدون رنگ زیاد استفاده می شود. 
البته عامل بی رنگ کننده یا رنگ زدا در مذاب شیشــه محسوب نمی شود 
بــه دلیل آنکه اوربیتال هــای 4f آن فاقد الکترون می باشــد ویژگی های 
اپتیکی شیشــه در محدوده مرئی تغییر نمی کند. مقدار لانتانیدهای افزده 
شــده به انواع شیشه های اپتیکی در حد دهم درصد یا کمتر نیز می رسد 
و با این مقادیر کم، ضریب شکست را می توان تا 1/8 نیز رساند و تغییرات 
مناســبی در مقدار پاشندگی آن مشابه شیشه های سربی به وجود آورد. با 
جایگزینی اکســید باریم به یا اکسید سرب با اکسید لانتانیم )III( ضریب 
انبســاط حرارتی کاهش یافته و به نقطه نرم شدگی شیشه می رسیم. عیب 
شیشــه های لانتانیمی، تمایل فراوان آن به کریستالیزاســیون می باشــد 
که موجب کدر شــدن سریع شیشــه در نتیجه جدایش فاز می شوند. نوع 
جدیدی از شیشــه های اپتیکی حاوی عناصر نادر خاکی در عدســی های 
فشرده شیشــه ای دیوپتر بالا برای عینک طبی مورد استفاده است. ضریب 
شکست بالا چنین شیشه هایی حالت نازکی و اصطلاحا فشردگی شیشه را 
موجب می شود. شیشه های لانتانیم در ساخت عدسی های چند کانونه یا 

مولتی فوکال و عدسی های فتوکرومیک نیز به کار می روند.
نمک های سولفیدی، ســولفاتی یا فلوئوریدی عناصر نادرخاکی در ساخت 
شیشــه های غیر اکسیدی گروه ویژه استفاده می شوند و مزایای آنها بسیار 
خاص است و اکثرا در قطعات شیشه های اپتیکی لیزرها استفاده می شوند. 
نوع بســیار متداول این عناصر کاتیون ســه ظرفیتی نئودایمیم، هولمیم و 
اربیم اســت. این شیشــه ها، در محدوده طیف فلوئورسانس در مقایسه با 

شیشه های اکسیدی بسیار بهتر عمل می کنند.
در ســالیان اخیر با توسعه صنعت فیبرهای نوری مصرف عناصر نادر خاکی 
در صنعت شیشــه گسترش یافت به طوری که اکســید لانتانیم در بخش 

اصلی فیبر نوری در تولیدات تجاری استفاده می شود. 
ضریب شکســت محور مرکزی و غلاف شیشــه ای که در تولید فیبر نوری 

n1( تعریف می شوند.
2-n2

استفاده می شوند طبق رابطه )1< 2
که در آن: n1= ضریب شکست هسته شیشه ای و n2= ضریب شکست غلاف 

شیشه ای می باشند. 
در صورتی که این رابطه بین دو نوع شیشه حاکم باشد، حداکثر نور انتقال 

کاربرد عناصر نادر خاکی

مقدمــه: طی چند دهه اخیر تحقیقات فراوانی در مورد کارایی عناصر نادر 
خاکي در صنایع مختلف با کاربردهای ویژه توســعه و رشد فراوانی همراه 
بوده است؛ به طوری که حضور  REEها در هر صنعت خواص فوق العاده ای 

را بــه وجود آورده و فناوری های جدید با کاربردهــای ویژه منجر به ایجاد عرضه و 
تقاضا در جامعه شده است. در شماره گذشته بخش اول این مقاله از نظرتان گذشت. 

در این شماره قسمت سوم "کاربرد عناصر نادر خاکي" را با هم مي خوانیم:

دکتر مریم کارگرراضی
عضو هیأت علمی دانشگاه آزاد واحد تهران شمال

قسمت سوم
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یافته و کارایی فیبر، افزایش می یابد.

شکل)2-15(: نمونه ای از قطعات 
شیشه ای و شیشه سرامیکی 

REO پیشرفته حاوی
معمولاً لایه غلاف شیشه ای فیبر از جنس شیشه سیلیکا یا بوروسیلیکاتی 
با ضریب شکســت 1/5 می باشــد و در مورد مغزه فیبر شیشه ای ضریب 
شکست 1/8 است. به دلیل افزایشی که در ضریب شکست شیشه با حاوی 
اکسید لانتانیم به وجود می آید کاربرد فراوانی در فیبر نوری دارد. همچنین 
از شیشــه های حاوی اکسید لانتانیم در المانهای میکروکانال سیستم های 
الکترونیکی استفاده می شود. در ســال های اخیر از اکسید گادولینیوم نیز 
در ماتریکس شیشــه های اپتیکی بی رنگ استفاده شده است. شیشه های 
حاوی اکســیدهای سریم، نئودایمیم و پرسئودایمیم در بسیاری از کشورها 
در شیشــه نمایشگر تلویزیون رنگی اســتفاده می شود زیرا قدرت تفکیک 

رنگ ها و وضوح دید را افزایش می دهد.

صنایع تجهیزات نظامی و دفاعی 
صنایع تجهیزات نظامی و دفاعی نیز تنوع کاربرد بسیار بالایی دارد. عناصر 
 ،)Eu( یورپیم ،)Nd( به همراه نئودایمیم )Lu(و لوتسیم )Sm( ســاماریم
تربیم )Tb( و ایتریم )Y( که با عناصر پلاتین و لانتانیم همراه می باشــد. 
در سیســتم های راهبری و رادار، هواپیماهای بدون سرنشین و پرتابه های 

موشکی هوشمند و غیره به کار می رود.
عناصــر نادر خاکی نقشــی حیاتــی را در صنایع دفاعی بــازی می کنند. 
ســلاح های هدایت شــونده و دیگر تکنولوژی های دفاعی به ارتش ایالات 
متحده یک برتری شــگرف نظامی بخشید. فلزات نادر خاکی، کلیدی است 
در ســاخت آلیاژهای بســیار ســخت بکار رفته در خودروهای زره پوش و 
پرتابه ها که در اثر تصادم به هزارن قطعه نوک تیز متلاشــی می شــوند. با 
اینکه جایگزین هایی برای عناصر نادرخاکی بکاررفته شــده در کاربردهای 
نظامی وجود دارند اما این جایگزین ها به حد کافی کارآمد نبوده و از برتری 
نظامی خواهند کاســت. کاربردهای بسیاری از عناصر نادرخاکی در جدول 

زیر خلاصه شده است.
یونهای لانتانیم در عدســی عینک های دیددرشــب، نئودایمیم در مسافت 
یاب های لیزری، سیستم های ناوبری و ارتباطی، یوروپیوم در فلوئورسان ها 
و فسفرها در لامپ ها و نمایشــگرها، اربیم در تقویت-کننده های فیبرهای 
نوری انتقال دهنده داده ها و ســاماریم در آهنرباهای دائمی که در دماهای 
بســیار بالا پایدارند، ســلاح های هدایت شــونده و تولید "پارازیت سفید" 
)White noise( در تکنولوژی هواپیماهای نامرئی )Stealth( و همچنین 

استفاده می شوند.
 

شکل)2-16(: کاربرد عناصر نادر خاکی در بخش موتورهای 
مغناطیسی و کنترل اکچواتر موشک های هوا به هوا

شکل)2-17(: کاربرد عناصر نادر خاکی در بخش هدایت و کنترل باله 
JDAM بمب های هوشمند و

شکل)2-18(: کاربرد عناصر نادر خاکی در بخش موتورهای 
مغناطیسی و کنترل اکچواتر موشک های کروز

شکل)2-19(: کاربرد عناصر نادر خاکی در بخش موتورهای 
مغناطیسی و کنترل اکچواتر موشک های هوا به هوا

شکل)2-20(: کاربرد عناصر نادر خاکی در فناوری اختفای صوتی 
با آهنربای نئودیمیم

از کاربردهــای مطــرح در صنایع نظامــی می توان در بخــش موتورهای 
-ALM مغناطیســی و کنترل اکچواتر های هوا به هوا نام برد که در مدل
54A فونیکس و ALM-ax side winder اســتفاده شــده اســت. در 
 AIM-120 ســاخت کنترل باله موشــک های هوا به زمین ماننــد مدل
AMRAAM به کار رفته اســت. همچنین در کنترل آکچواتر موشــک 

های کروز مدل  BGM-109 Tomahawk وجود دارد.
در قسمت هدایت و کنترل باله بمب های هوشمند و JDAM این عناصر 

استفاده شده اند.
یکــی از فناوری هــای مهــم در تجهیزات هوشــمند نظامــی، اختفای 
صوتی جهت عدم شناســایی رادارها می باشــد کــه در آن از آهنرباهای 
 نئودایمیمی اســتفاده شــده، نتیجه موفق در عملیات دستگیری بن لادن 

گزارش گردید.
2-11-نمایشگرها، لامپ ها، لیزرها

یورپیــوم، تربیــم و ایتربیم از REEهایی هســتند کــه در صنایع جدید 
الکترونیک کاربرد وســیعی یافته اند. LCDها و تلویزیونهای رنگی از این 
تولیدات هســتند و به طور کلی ســه رنگ اصلی قرمز، سبز و آبی را ایجاد 

می کنند. 
 حضور این عناصر ســبب تغییرات رنگی و وضوح تصویر می شوند. تربیم و 
یورپیوم از مصرف انرژی را در این تجهیزات می کاهد در دیودهای نشر نور 
)LED(ها REEها، بازدهی بیش از 80% لامپ های معمول و 40% بیش 

از حباب های فلوئورسانت دارند.
1- در روشنایی های فسفرسانسی 

2- در بخش آهنرباهای دائمی 
3- مصرف اکسید عناصر نادر 

بالغ بر 26 هزار تن در ســال برآورد می شــود. پر مصرف ترین این سری، 
اکســید لانتانیم، اکســید یوروپیوم، اکسید تربیم، اکســید گادولینوم در 
صنعت فسفرســانس و در محصــولات LED و نمایشــگرهای اپتیکی به 
 ،)Eu( یورپیوم ،)Nd( ســالانه، 9000 تن می رســد، به همراه نئودایمیم
تربیم)Tb( و ایتریم )Y( و اغلب همراه با پلاتین و سریم به صورت ترکیبی 
در نمایشــگرهای فسفرسانســی LCD، LPD، CRT و سایر مانیتورها، 
لامپهای فلورسانســی، تصویر برداری های بیمارستانی، لیزرها و فیبرهای 

نوری. 
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شکل)2-21(: سهم عناصر نادر خاکی مختلف در بخش 
فسفرسانس)مصرف 9000تن از اکسید عناصر نادر خاکی مختلف 

)LED درمحصولات
گارنت هــای ایتریم و آلومینیم با عنوان  )YAG (Y3Al5O12، با مقادیر 
اندک از Nd یا Eu در لیزر اســتفاده می شــوند. متــداول ترین لیزرهای 
حالت سخت برپایه Nd می باشند که به YAG-Nd معروفند. کاربرد آنها 
در برش، جوشــکاری و تجهیزات اصلاح حرارتی فلزات، متداول می باشد. 
لیزرهای YAG با Ho و Er در جراحی به روش میکرو به کار می روند. 

2-12-سنسورها و الکترودها 
در تصویر شــماتیک شکل )2-22(، مکانیسم کلی از حضور نقش REEها در 
الکترودهای ویژه نشــان داده شده اســت. این الکترودها که بیشتر به صورت 
سنســورهای لومینسانس کاربرد دارند دارای چند لایه شامل بخش سیلیکون 
n-type، p-type و لایه SiO2 به عنوان حدواســط می باشند که این لایه 
نقــش اصلی در انتقالات الکترونی بین لایه ها دارد حضور هســته های فعال 
REE که اغلب +Eu3 و +La3 اســت در این لایه نمایان می شود که با جذب 
فوتون های تحریک شده سبب نشر فلوئورسانس و فلوئورسانس های تاخیری 

می شود و در اکثر موارد پدیده اثر آنتنا  در کارایی سنسورها موثر است.
الکترودهای ویژه لومینسانســی از جدید ترین دستاوردهای عناصر نادر خاکی 
می باشند که تحول چشمگیری در دانش تشخیص های پزشکی و اندازه گیری 

های شیمیایی به وجود آورده اند.

شکل)2-22(: خلاصه مکانیسم نشر لومینسانس در الکترودهای 
REE ویژه با

 شکل)2-23(: تصویر مکانیسم نشر لومینسانس در سنسور
تصویر فوق، شــماتیک نشر تقویت شده لومینسانســی را در هسته های 
حاوی REE که در این نمونه، نمک ســدیم تترافلوئورید ایتریم می باشد 

 Er3+ و Yb3+ نشــان می دهد، انتقالات الکترونی و جذب های تهیجی در
بر پایه نمک مزبور منجر به نشر است.

فســفرهای عناصر نــادر خاکی برای لامپ های روشــنایی، تلویزیون ها، 
کامپیوترهــا، رادار و تقویت فیلــم های پرتو ایکس مورد اســتفاده قرار 
می گیرنــد.  REEها در صفحه تلویزیــون ، مانیتورهای کامپیوتر و دیگر 
صفحات نمایش نیز اهمیت دارند که در آن ها تکنولوژی های لوله اشــعه 
کاتد، LCD یا قطعه نمایش پلاســما به کار رفته است. رنگ هایی که در 
صفحه نمایش دیده می شــوند از فسفرهای دارای یورپیوم، ایتریم و تربیم 
اســت، به وجود می آید. همچنین عناصر نادر به طور وسیعی در لیزرها و 

آمپلی فایرهای اپتیکی به کار می روند.
نقش کلیدی در انرژی سبز 

خودروهای الکتریکی و هیبریدی می توانند شامل 25-20 پوند از ترکیبات 
حاوی REEها باشــند. باتری این اتومبیل ها بــه خودی خود از مقادیر 
زیادی ترکیبات REE ساخته شــده اند. عناصر نادر خاکی همچنین در 
موتور و سیستم ترمز به کار می روند. در موتورهایی با مگنت های قوی از 

عناصر نئودایمیم و دیسپروسیوم استفاده می شود.

شکل)2-24(: استفاده از عناصر نادر خاکی در بیش از ده بخش 
مختلف خودرو

در شکل)2-24(، نقش کلیدی عناصر نادر در استفاده روزمره تکنولوژی های 
نوین را نشــان می دهد. همانطور که در شــکل نیز ملاحظه می شود فناوری 

موجود در تلفن های هوشمند امروزی دستاورد به کارگیری REE هاست.
آهنرباهای عناصر نادرخاکی در توربین های بادی استفاده می شوند. برخی از 
توربین های بزرگ نیاز به دو تن از آهنرباهای ساخته شده از عناصر نادرخاکی 
دارند. این آهنرباها بســیار قوی بوده، توربین ها را بســیار کارآمد می سازند. 
آهنرباهای عناصــر نادر در توربین ها و ژنراتورها به کار رفته در بســیاری از 
 )Alternative energy applications( کاربردهای انرژی های جایگزین

استفاده می شوند.
تمامی خودروهای هیبریدی برقی )Hybrid-electric vehicles( و برقی 
)Electric vehicles( یــک باطری بزرگ دارند. در ســاخت هریک از این 
باطری ها چندین کیلوگرم از ترکیبات عناصر نادرخاکی بکار برده می شــود. 
انتظار می رود که کاربرد وسایل نقلیه برقی به واسطه استقلال انرژی، تغییرات 
آب و هوایی و دیگر نگرانی ها به سرعت افزایش یابد. این امر تقاضا برای مواد 

عناصر نادرخاکی را افزایش خواهد داد.
مقادیری از ترکیبات عناصر نادرخاکی در باتری هایی که به خودروهای برقی 
و برقی دوگانه نیرو می بخشــند، وجود دارند. هر اندازه نگرانی ها درخصوص 
اســتقلال انرژی، تغییرات آب و هوایی و دیگر مســایل سبب افزایش فروش 
وسایل نقلیه الکتریکی می گردد تقاضا برای باتری های ساخته شده از ترکیبات 
حاوی عناصر نادرخاکی رشــدی ســریعتر خواهد یافت. عناصر نادرخاکی به 
عنوان کاتالیست، مواد رنگ تاب و ترکیبات ساینده بکار می روند. این ترکیبات 
برای کنترل آلودگی هوا، صفحات منور  در وســایل الکترونیکی و شیشه های 
بــا خصوصیات نوری   ) شیشــه هایی مخصوص که در وســایل نوری مانند 
تلســکوپ ها، میکروسکوپ ها، عینک ها وغیره طراحی و ساخته می شوند( به 
کار می روند. انتظار بر این اســت که تمامی ایــن محصولات با افزایش تقاضا 

روبرو گردند.
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با اینکه مــواد دیگری می توانند در مهمتریــن کاربردهای عناصر نادرخاکی 
جایگزین آنها گردند اما معمولاً کارآمدی شان کمتر بوده و ارزشمندتر هستند. 
از دهه پنجاه تا ابتدای دهه 2000 میلادی اکسید سریم به عنوان یک ساینده 
گوهرتراشــی بسیار رایج، ارزان و بســیار کارآمد بود. افزایش اخیر قیمت ها، 

تقریباً کاربرد اکسید سریم را در هنرهای گوهرتراشی از میان برده است.
مقادیر اندکی از فلزات نادر خاکی در وســایل بسیار کوچک الکترونیکی بکار 
می رود. این وسایل طول عمری کوتاه دارند و با بازیافت عناصر نادر خاکی هر 
ساله میلیاردها عدد از آنها به دور انداخته می شود هنوز در برنامه های اجرایی 

متداول قرار نگرفته است.

شکل)2-25(: چوب بیس 
Sc بال با

بیشــتر اســکاندیوم مصرف شــده در ایالات متحده صرف تولید آلیاژ با 
آلومینیوم جهت ساخت چوب بیس-بال و دیگر تجهیزات ورزشی می شود. 
همچنین از اســکاندیوم در ســاخت نیمه هادی ها و نورپردازی های ویژه 

)Specialty lighting( بکار می رود. 
 

شکل)2-26(: نقش کلیدی عناصر نادر در تکنولوژی های نوین
2-14- خانه های هوشمند

امروزه "خانه های هوشــمند" را رویکرد دیگری از "خانه ســبز" می دانند 
مفاهیم هوشــمند با ســبزی واژگان مترادف بوده و تبییــن صرفه جویی در 
انرژی، کاهش آلاینده های محیط زیســتی، بازیافت پســماندهای خانگی و 
بازیابی صورت های مختلف انرژی را دارد ضمن آنکه مشخصه بهره گیری از 
تکنولوژی های نوین می باشد. از این بحث در ترازیابی REE و میزان مصرف 
سرانه در ایران پیش بینی داشته ایم )گزراش طرح جامع عناصر نادرخاکی – 
شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران – 1391( در آشپزخانه از اجاق گاز و 
آون هوشمند و مجهز به شیشه سرامیک گرفته تا ماکرو ویو، قهوه ساز و غذا 
پز پیشرفته و یخچال با گرید )+++( در صرفه جویی انرژی به نحوی در کاهش 

انرژی برقی و پخت و نگهداری بهینه غذا تاثیر به سزایی دارند. 
توربین بادی که تامین  کننده برق کل مصرفی خانه می باشــد و ســلول های 
خورشیدی در پنل های سولار که در پشت بام و تراس قرار دارند. در صفحات 
LCD و LED تلویزیــون و مانیتور کامپیوتر و در مغزه اصلی اســپیکرها و 
آیفون تصویری و تلوزیون مدار بسته محیط خارج منزل و سیستم ایمنی ضد 
ســرقت خانگی، تمام لامپ های روشنایی و فلوئورست و باتری های دوربین 
دیجیتال و سایر لوازم مجهز به باتری های قابل شارژ تمامی پنجره ها با ویژگی 
فتوکرومیک، الکتروکرومیک و فتوالکتروکرومیک که ســبب تنظیم روشنایی 
و مبادله حرارتی مناســب و موتور سیستم های گرمایشی و سرمایشی جدید 
که به طور خودکار در تنظیم هوا نقش دارند سرامیک های بهداشتی با لعاب 
ضدباکتری تا اتومیبل هیبریدی که 11 الی 23 مورد از کاربرد عناصر نادر در 
آن وجود خواهد داشت. همه موارد فوق که با تقاضای روزافزون بازار توام است 

و تولید کنندگان REE را به سمت تولید بیشتر سوق می دهد. 

 

شکل)2-27(: طرحی از خانه هوشمند با عناصر نادر خاکی

جدول)2-3(: خلاصه پتانسیل های منابع زیست محیطی، معدنی، 
فرآیندی و بازیابی و بازیافت پسماند

در جدول)2-3(، پتانســیل های مختلف ضریب با احتمالهای متغیر بر حسب 
منبع آنها در فعالیت های معدن کاری و فرآیند های معدنی و بازیابی و بازیافت 

نشان می دهد.

شکل)2-28(: چرخه تامین عناصر نادر خاکی از معدن تا بازار
شــکل)2-28(، چرخه تامین عناصر نادرخاکی از معدن تا محصول تجاری را 

به صورت بسیار خلاصه و کلی نشان می دهد. 
 

شکل)2-29(: میزان کاربرد عناصر نادر خاکی مختلف در برخی از 
تجهیزات مختلف
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 W W W. J A H A N E M A D A N . C O M

 دبیر ستاد بومی سازی 
شرکت معدنی و صنعتی چادرملو تاکید کرد:

 بومــــی سازی 
محور توسعه در چادرملو
ساخت 11 هزار و 28۷ قطعه صنعتی

بهره وري جز لاینفک بخش تولید و کار در هر واحد تولیدی و صنعتی 
است. یکی از شــاخص های بهره وری؛ برخورداری از توان و تخصص و 
نوآوری های کارشناســان و متخصصان داخلی برای طراحی و ساخت 
تجهیزات و قطعات مورد نیاز است. این امر در حوزه صنعت و معدن به 
طور خاص از اهمیت بیشتری برخوردار است؛ چراکه اتکاء به تکنولوژی 
ساخت داخل موجب کاهش ریســک و ضامن تداوم فعالیت واحدهای 

معدنی و صنعتی خواهد بود.
به گزارش روابط عمومي شرکت معدني و صنعتي چادرملو؛ محمد ابراهیم یلتقیان 
دبیر ستاد بومی سازی این شرکت ضمن بیان مطلب فوق گفت: شرکت معدني 
و صنعتي چادرملــو با برقراری ارتباط تنگاتنگ با مراکز تحقیقاتی و پژوهشــی 
دانشگاه ها، صنعتگران، مبتکران و مخترعان کشور و حمایت از ایده ها، نوآوران و 
اتکا به دانش بومی همواره به دنبال استفاده از  ظرفیت های داخلی بوده و تاکنون 

نیز بالغ بر 50 پروژه تحقیقاتی و پژوهشی را اجرا و به اتمام رسانده است.
یلتقیان  با اشاره به اینکه از ابتدای فعالیت شرکت تاکنون بالغ بر 11 هزار و 287 
قطعه صنعتی در مجتمع های معدنی و صنعتی چادرملو بومی سازی شده است، 
گفت: تنها در سال گذشــته 550 قطعه  جدید در این شرکت بومی سازی شده 

است.
وی افزود: همه تلاش ما این بوده و هست تا علاوه بر بومی سازی قطعات؛ به علوم 
روز و فناوری های نوین جهانی در بخش های معدن و صنایع فولاد نیز دسترسی 
پیدا کنیم. در همین راســتا توانســته  ایم بخش عظیمي از پروژه های خود را با 
توانمندی  های داخلی راه  انــدازی کنیم تا علاوه بر میلیون ها دلار صرفه جویی 

ارزی؛ به اشتغال مولد نیز کمک شایانی کرده باشیم. 
دبیر ستاد بومی سازی شرکت چادرملو یادآوری کرد:  شرکت معدني و صنعتي 
چادرملو با اعتقاد راسخ به محقق کردن این هدف و آرمان توسعه یافتگی؛ از سال 
81 عزم خود را جزم کرد و با به کارگیری توان متخصصان داخلي گام های بلندی 

را براي کاهش هزینه های ناشی از واردات قطعات و قطع وابستگی برداشت.
تشکیل ستاد بومي سازي در شرکت چادرملو

یلتقیان در ادامه افزود: در سال 89 ستاد بومي سازي در شرکت چادرملو تشکیل 
شد که هدف مهم آن رســیدن به خودکفایي، شناسایي توانمندي هاي شرکت 
هاي داخلي، ایجاد و تکمیل بانک اطلاعاتي در بخش هاي طراحي، ساخت، برنامه 
ریزي، هزینه  یابي، مهندسي معکوس،  تدارک و اجرا و در نهایت کنترل کیفي و 
راه اندازي و همچنین رشد توان رقابت پذیري و استفاده از مزیت هاي اقتصادي 

بود.
وي با تاکید بر اینکه اگرچه این شرکت قبل از تشکیل ستاد بومی سازی نیز توجه  
ویژه اي به امر بومي ســازي و تامین داخلي تجهیزات، قطعات و انجام مهندسي 
معکوس و تهیه نقشه های ساخت و نصب و راه اندازي طرح هاي توسعه داشته، 
خاطرنشــان کرد: اما با انسجام بخشــی از این فعالیت ها تحت هدایت و نظارت 
واحدی مســتقل این امر شتاب بیشتری یافت و از آن پس این شرکت با تکیه بر 

پتانسیل نیروي انساني متخصص و کارآمد در زمینه هاي مختلف طراحي و تهیه 
نقشــه هاي جزء به جزء و کارگاهي به روش مهندســی معکوس ساخت تمامي 
قطعات، تجهیزات و ماشین آلات را با استفاده از سیستم ها و دانش فني موجود 

در کشور در برنامه هاي اجرایي خود قرار داد.
دبیر ستاد بومی سازی شــرکت چادرملو گفت: طي سال هاي اخیر با حمایت از 
ســازندگان داخلي و برنامه هایي که براي تأمین قطعات و لوازم یدکي ســاخت 
داخل انجام شــده، نه تنهــا موجبات کاهش توقفات در اثر فرســودگی قطعات 
وارداتی فراهم شده است؛ بلکه شرایط افزایش تولید در واحدهای فرآوری سنگ 
آهن خود را نیز ارتقاء داده ایم؛ به طوری که ظرفیت 5 خط تولید کنسانتره سنگ 
آهن را از 7 میلیون و 500 هزار تن به 10 میلیون و 500 هزار تن و ظرفیت تولید 
گندله در واحد گندله سازی مجتمع صنعتی چادرملو را از 3 میلیون و 400 هزار 

تن به 4 میلیون تن افزایش دادیم.
یلتقیان اضافه کرد: شــرکت معدني و صنعتي چادرملو که در حال حاضر یکی از 
بزرگترین تولیدکنندگان سنگ آهن و کنسانتره کشور و از پیشگامان بومي سازي 
کشور محسوب مي شود؛ پروژه هاي تحقیقاتي،  مطالعاتي و پژوهشي را سرلوحه 
برنامه هاي خود قرار داده و با اجراي پروژه هاي متعدد موفقیت هاي بي شماري 
را در زمینه ســاخت داخل کسب کرده اســت؛ به طوری که از سال 81 تا  پایان 
آذر ماه ســال 97 بالغ بر 9 هزار و 795  قطعــه در مجتمع معدنی و یک هزار و 
492 قطعه در مجتمع صنعتی و در مجموع بالغ بر 11 هزار و 287 قطعه صنعتی  

طراحی، ساخت و مورد استفاده قرار گرفته است.
وی با تاکید بر اینکه تمامی قطعات ســاخته شده داخلی علاوه بر قابلیت رقابت 
پذیری با قطعات خارجی، همواره از کیفیت و راندمان کاری بالاتری نیز برخوردار 
هستند، افزود: این شرکت به منظور شناسایي قطعات یدکي و یافتن سازندگان 
داخلي و تعیین نیازهاي مجتمع هاي معدنی و صنعتی چادرملو به لوازم و قطعات 
یدکي، کنترل و بازرســي قطعات در حال ســاخت و همچنین بازرسي قبل از 
ارسال به کارخانه ها و بازرسي مجدد در محل کارخانه ها؛ از مشاورین  مجرب و 

کارآزموده داخلي بهره می گیرد.
موفقیت هاي حاصله در امر بومي سازي و ساخت داخل 

یلتقیان در ادامه افزود: در اولین نمایشگاه دستاوردهاي بومي سازي و خودکفایي 
صنعت و معدن که   با حضور 500 شــرکت در مصلي برگزار شد؛ شرکت معدني 
و صنعتي چادرملو )سهامي عام( نه تنها به عنوان شرکت برتر و پیشرو در عرصه 
بومي سازي و خودکفایي برگزیده شد؛ بلکه لوح تندیس ویژه هیات داوران را هم 

به خود اختصاص داد.
وی همچنیــن دریافت لوح ســپاس و  تندیــس "پروژه برتر" بومي ســازي و 
خودکفایي، دریافــت لوح افتخار به عنوان "پیشــرو در عرصه بومي ســازي و 
خودکفایي" در حــوزه معدني و صنعتي و صرفه جویي قابــل توجه ارزي بابت 
ســاخت تجهیزات و قطعات داخلي را از جمله دستاوردهای بومی سازی شرکت 

چادرملو عنوان کرد.



Jahane Madan
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